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S SKUPNE SEJE VSEH TREH 
ZBOROV PTUJSKE SKUPŠČINE 

Knjižnica in muzej še 
vedno brez ravnateljev 

Zadnja, 31. seja vseh treh 
zborov skupščine občine Ptuj 
je že potekala po spremembah 
poslovnika o delu skupščine, 
ki so ga poslanci sprejeli po 
hitrem postopku. Skupščina 
lahko veljavno sklepa, če je na 
seji navzoča večina vseh po
slancev vseh zborov. Sklepč
nost se tako ne ugotavlja več 
po zborih. 

Z odlokom so poslanci odlo
čili, da za izredne zasluge na 
področju kulture prejme letos 
Veliko Oljenko Zgodovinsko 
društvo Ptuj ob svojem 100 
letnem jubileju. Sprejeli so 
osnutek odloka o ustanovitvi 
Javnega zavoda za opravljanje 
športne dejavnosti na ob
močju občine Ptuj in sklep o 
ustanovitvi komisije za nadzor 
nad uporabo sredstev prora

čuna, informacijo o renomina-
ciji proračuna za leto 1992 in 
Plan porabe sredstev za prve 
tri mesece letošnjega leta. 

Pod točko dnevnega reda 
volitve in imenovanja niso 
imenovali ne ravnatelja knjiž
nice in ne muzeja, vršHca 
dolžnosti še naprej ostajata 
Lidija Majnik v knjižnici in 
Boris Miočinovič v muzeju. 
Za ravnatelja Zgodovinskega 
arhiva so imenovali Ivana Lo-
vrenčiča, za ravnatelja Osnov
ne šole v Kidričevem pa Bra
neta Tonejca. 

Niso pa sprejeli predloga 
izvršnega sveta o umiku z 
dnevnega reda Odloka o izda
ji obveznic občine Ptuj, ampak 
so odločanje o tem preložili. 

NaV 

V NESKONČNOST... — Foto: M. Ocmec 

JE ČISTO MESTO RES ČISTOf 
Skupina delavcev podjetja Čisto mesto je že 28. decembra lani s 

pisno vlogo opozorila ptujsko občinsko vlado na pravno in lastnin
sko neurejen status zaposlenih oziroma celotnega podjelja Čisto 
mesto. Pri tem je zahtevala, da se medsebojna razmerja med Ko
munalnim podlje^em in Čistim mestom nredgo s pogodbo o razpo
reditvi sredstev, pravic in obveznosti; da se določi sorazmerni del 
vrednosti sredstev s katerimi so upravljali in so ostala nerazdelje
na v Komunalnem podjetju ter da se uredi prenos pripad^očih 
sredstev, ki so potrebna za izvajanje prenesene dejavnosti (delov
na in specialna vozila, pisarniška oprema, posode za smeti, ipd.) 

Kot je znano sta pogodbo o 
ustanovitvi mešanega podjetja 
Čisto mesto koncem lanskega 
julija podpisala Komunalno 
podjetje Ptuj in ptujski Ekoles. 
Ustanovili so ga predvsem z na
menom da bi to zbiralo, sortira
lo in predelovalo odpadke in se
kundarne surovine gospodar
stva, obrti in industrije ter ure
jalo in vzdrževalo komunalne in 
posebne odpadke na območju 
ptujske občine. Na podlagi skle
pa ptujskega Izvršnega sveta in 
vpisa v sodni register pa je 1. 
oktobra podjetje Čisto mesto 
kot družba z omejeno odgovor
nostjo tudi uradno pričelo fun
kcionirati v najemnih prostorih 
na Osojnikovi cesti. 

V pogovorih z direktorjem 
Komunale Jožetom C»'etkom, 
direktorjem Čistega mesta An
drejem Kotarjem ter direktor
jem Ekolesa Vilkom Pešcem, 
smo izvedeli, da je bil ustanovni 
kapital tega podjetja le 500.000 
tolarjev, z 51 odstotno udeležbo 
Ekolesa in 49 odstotno ude
ležbo Komunale. Pogodbeno je 
bilo tudi dogovorjeno, da poleg 
26 delavcev Komunale preidejo 
v podjetje Čisto mesto tudi vsa 
osnovna sredstva in oprema, ki 
je potrebna za to dejavnost; ozi
roma, da v začetku dajo vsa ta 
potrebna sredstva Čistemu me
stu v najem (proti ustrezni 
odškodnini seveda), pozneje pa 
jih prenesejo v povečanje kapi

talnega deleža, ali pa ponudijo 
celo v odkup. 

Tako je že izdelan aneks k pr
votni pogodbi, po katerem naj 
bi se osnovni kapital podjetja 
Čisto mesto povečal za vrednost 

Jože Cvetko 

vse prenesene opreme obeh 
partnerjev, oziroma ustanovitel
jev, tako da bo vrednost kapita
la Čistega mesta 2,1 milijona 
avstrijskih šilingov. Razmerje 
vloženih sredstev bo tako precej 
spremenjeno in sicer naj bi 58 
odstotkov vložil Ekoles s svojim 

Andrej Koter 

tujim partnerjem, ter 42 odstot
kov Komunala. Izvršni svet obči
ne Ptuj je k temu aneksu že dal 
soglasje, manjka le še soglasje 
Agencije republike Slovenije. 

V Čistem mestu je očitno še 
precej zadev nedorečenih, saj 
jih pri realizaciji ovira nespre-

Vllko Peiec 

jetje nekaterih osnovnih zako
nov. Vendar pa to še ne opra
vičuje dejstva, da delavci ob 
ustanovitvi Čistega mesta niso 
prejeli ne odložb o prekinitvi 
starega, ne odločb o premestitvi 
ali sklenitvi novega delovnega 
razmerja. Gre torej za čisto 
pravno malomarnost, ki pa jo Je 
kot kaž^ skupina delavcev Či
stega mesta vzela precej huje, 
kot je v resnici. S pogodbo med 
ustanoviteljema imajo namreč 
zagotovljeno vso pravno in so
cialno varnost. Očitno so jih do
datno razburile govorice, da naj 
bi si v Komunalnem podjetju 
Ptuj izplačali za lansko leto do
biček, zato so zahtevali svoj de
lež za 9 lanskih mesecev pa tudi 
sorazmerni delež za regres. V 
Komunali pa si, kot zatrjujejo, 
niso izplačevali nikakršnih do
bičkov, ampak le razliko do 85 
odstotnega zneska, ki je zahte
van v panožni kolektivni pogod
bi pa ga do tedaj niso mogli iz
plačati. Enako so, sicer z eno
mesečno zamudo, storili tudi v 
Čistem mestu. Uskladitev je bi
la torej opravljena na obeh stra
neh. In tako je po ponedeljko
vem zboru delavcev Čistega me
sta kljub veliko vročim besedam 
vendarle upati, da se razburjen
ja počasi umirjajo, saj so v osno
vi sklenili, da bodo vse začetne 
težave premagovali ob dosled
nem izpolnjevanju osnovnega 
programa odvoza odpadkov. 
Morda jih prav zato na meji že 
čaka novo specialno vozilo, s 
katerim bodo svojo osnovno na
logo opravljali precej lažje. Na 
razčiščevanje ostalih odnosov 
pa bodo l»očeš — nočeš morali 
počakati skupaj z nami — do 
sprejema vseh potrebnih zako
nov. O M 

RACUNALNISTVO+TENIS 
TEČAJI ZA MLADINO V 

POČITNIŠKEM ČASU! ^ 
Fri|;ivc in mlurni.vijt: 7"2-.V>6. KDM u.n.o.. str.. 

So družbena lonetijslca 
podjetja ogrožena? 

Po končanih denacionalizacijskih postopkih bodo družbena 
kmetijska posestva gotovo ob znaten delei svojih sedanjih zemljišč. 
Sedaj so Se v vlogi zavezancev za vračilo zemljišč, vendar so hkrati 
tudi sami razlaščenci, s(fj je z zakonom o lastninskem preobliko
vanju podjetij vsa družbena zemlja podržavljena. Z ryo bo upra
vljal Sklad hnetijskih zemljišč in gozdov. Ali bo Sklad tudi vračal 
zemljo povojnim razlaščencem in torej nadomestil vlogo družbenih 
podjetij, zaenkrat še ni aktualno, sqj Sklad še ni ustanovljen. Na 
Kmetijskem kombinatu Ptuj pa se sprašigejo, kam vodita njih in 
druga podobna slovenska podje^a omenjena zakona? Ali bodo po-
sledice za državo in državljane ugodne? Zaenkrat je KK Ptuj sez-
naiyen z zahtevki, ki zadevajo denacionalizacijo 350 hektarjev se
daj njihovih zemljišč. Več r sestavku Denacionalizacija po pti^jsko 
na strani 2. 

$pcu*tiflca mm za leto 1992 

in si tako izboljšuje družinski 
proračun. 

Seveda je to prvi primer, za
gotovo pa se bo še našel kdo, ki 
ga bo posnemal. 

Tekst in foto: M.Slodnjak 

Šahistko Narciso Mihevc in atleta, maratonca Mirka Vindiša je Športna 
zveza Ptuj proglasila za najboljša športnika ptujske občine v letu 1992. 
Mirku je ta naslov pripadel že sedmič. Tudi lani je osvojil naslov držav
nega prvaka v malem maratonu in se uspešno udeležil 01 v Barceloni. 
Narcisa Mihevc je državna prvakinja v hitropoteznem šahu, druga na 
DP članic in ena najuspešnejših slovenskih igralk na šahovski olimpia
di. Več o petkovi pnreditvi v SŠC na strani 13 — M.Zupanlč 

Na lenarškr tržnici 
končno tudi zelenjava 

Mnogi Lenarčani predvsem 
pa še gospodinje so pogrešale 
na tržnici solato in druga živila. 
Pred kratkim je na tržnici začel 
prodajati zelenjavo Viktor Lor-
ber IZ Zg. Partinja. Povedal 
nam je, da je ostal brez službe 



2 — DOMA LN PO SMETU 2S. JANUAR 1993 

DENACIONAUZAOi«IA PO PTUJSKO - 5 

AH Kmetijski kombinat otežuje postopke? 
Sploh ni res, da KK Ptuj zavrača odločbe pristojnega občinskega upravnega organa za 

denacionalizacgo, so zatrdili odgovorni na KK. To potrjuje dejstvo, da so približno 6 hek
tarjev že vrnili, približno 20 hektarjev pa so upravičenci dobili v last, ne pa tudi v posest. 
Zaenkrat vedo, da so vloženi zahtevki za 350 hektarjev igihovih zem^iSČ, za koliko zem^išč 
pa bo šlo junga, ko se konča rok za vložitev zahtevkov, pa si ne morejo predstav^ati. Za ne
katera zem^šča KK ni živ^enjsko zainteresiran. Za druga se bo poslužil vseh določil zako
na o denacionalizacgi, da jih bo obdržal zase. Katera zem^išča torej vrača KK? 

ČETRTINA 
IZGUBLJENE 
ZEMLJE BI 
OGROZILA KK 

Postopke denacionalizacije 
vodi za Kmetijski kombinat 
Ptuj, za zavezanca torej, di
plomirani pravnik, vodja 
splošno-kadrovskega sektorja 
Andrej Šdmen. Tadko pripove
duje: "Zakon o denacionaliza
ciji ni povsem v skladu z 
družbenimi interesi, predvsem 
pa lahko povzroči KK vrsto 
problemov. Jasno je, da bo ne
kaj zemljišč KK izgubil. Nič 
ne otežujemo postopkov, pač 
pa uporabljamo zakon ravno 
tako kot upravičenci. Vsi 
upravičenci želijo dobiti vrnje
no zemljo v naravi. Za nas bi 
bilo najlepše, če bi imeli pre
gled nad vso zemljo, ki jo 
upravičenci zahtevajo. Tako bi 
potem lažje iskali prave rešit
ve za nas in za njih. Seveda pa 
zaenkrat vsi zahtevki še niti 
vloženi niso, postopki pa že 
tečejo. KK se lahko odreka 
posameznim kosom zemlje, ki 
jih je že doslej dajal v najem, 
prav tako ne bomo zavlačevali 
postopkov, kjer gre za zemlji
šča, na katerih so posajene 
kulture, ki so na meji rentabil
nosti. Zavzemali pa se bomo v 
vsakem primeru za velike 
zemljiške komplekse, ki so za 
KK življenjskega pomena, 
prav tako pa za proizvodnjo 
hrane tu in v Sloveniji na
sploh." 

Doktor veterine Mihael Le-
dinek meni, da bi ogrozila 
proizvodnjo KK izguba pri
bližno četrtine od 5500 hek
tarjev obdelovalnih zemljišč. 
Čeprav sedaj še ni govora o 
tolikšni izgubi zemljišč, vlože
ni zahtevki zajemajo šele 350 
hektarjev njihove zemlje, bi se 
v tem primeru KK v proizvod

nji usmeril vertikalno, kar po
meni ohranjanje tovarne krmil 
in živinoreje. Pomeni pa tudi 
manj zaposlenih. 

p m K ^ U Š A N T ^ D O ^ 
DELAVCI KK 

Prav to se zdi Andreju Š6m-
nu ena od bolj spornih zadev, 
ki bi lahko bile posledica za
kona o denacionalizaciji. Nji
hovi zaposleni plačujejo, seve
da tako kot vsi zaposleni, veli
ko večje davke kot kmetje. 
Poleg povečanja števila brez
poselnih bi bila država tako 
ob davkoplačevalce. "Zakon 
je tudi delno nepravičen do 
zaposlenih v KK. Ti so nam
reč iz sredstev za akumulacijo, 
pridobljenih s svojim delom, 
kupovali zemljo. Le 2000 hek
tarjev je KK podedoval zem
ljišč, ki so bila pridobljena v 
prvih letih po vojni. Vso dru
go zemljo je pridobil ali z na
kupom ali z zamenjavo, zelo 
veliko s tako imenovanimi po
stopki arondacije. To je bil 
čas selitve s podeželja v mesto 
in ljudje so želeli prodati zem
ljo. Zaradi raznih ugodnosti, 
na primer davčnih olajšav, so 
bili prodajalci posebej zainte
resirani za prodajo skozi po
stopek arondacije. KK je ku
poval zemljo po takratnih trž
nih cenah, sedaj pa je zakon o 
denacionalizaciji vse te aron-
dacijske udeležence navedel 
kot upravičence." 

^ADATOTR^^ ' ' ^ 
OGROŽENOST 
DRUŽBENIH 
KMETIJSKIH 
ORGANIZACIJ 

Problem pa je celovit tudi 
zaradi stroškov pridelave hra
ne in v tem smislu je zakon 
družbeno nekoristen. Prevelik 
odliv zemlje bi povzročil mot-

KKJe v tem trenutku si
cer res zavezanec za vračilo 
zemlfe, vendar hkrati tudi 
razlaščenec, saj je zakon o 
lastninskem preoblikovanju 
podjetij podriavil vso druž
beno zemljo. Dejansko bo 
do podržavljanja prišlo z 
oblikovanjem Sklada zem
ljišč in gozdov. Najbrž bo ta 
potem vračal zemljo upra
vičencem, KK pa bo najbrž 
najemnik svojih sedanjih 
zemljišč. TLato so v KK v ne
gotovosti glede bodočih na
črtov razvoja podjetja na 
eni strani, na drugi pa tudi 
glede lastninjenja samega 
podjetja. Vrednost, kije se-
dnj ocenjena na 90 milijo
nov DEM, se bo s podržav-
ljaryem zemlje bistveno 
zmanjšala. Brez zemljišč bo 
vprašljiva tudi vrednost vse
ga drugega. 

Postopke vodi Andrej Šdmen 

nje ali celo onemogočil proiz
vodnjo KK Ptuj in podobnih 
kmetijskih družbenih organi
zacij na Slovenskem. To bi 
povzročilo splošno zmanjšanje 
pridelave hrane na Sloven
skem in s tem najbrž njeno 
podražitev. Proizvodnja na ve
likih kompleksih je namreč 
rentabilnejša in donosnejša od 
pridelave na druge načine, ka
pacitete družbenih kmetijskih 
podjetij bi postale manj izko
riščene, kar bi podražilo nji
hovo hrano, manjši kme^e pa 
že zaradi svoje neustrezne* 
opremljenosti in začetnih te
žav ne bi mogli ponuditi trgu 
zadosti poceni hrane. To po
trjuje tudi gradivo, ki ga je o 
posledicah zakona o denacio
nalizaciji pri kmetijskih orga
nizacijah pripravilo republiško 

POBUDA ZA PRESOJO 
SKLADNOSTI Z USTAVO 

Tako pti^jskemu KK kot 
tudi nekaterim drugim po
dobnim podjetjem po Slove
niji se zdi zakon o denacio
nalizaciji vpraš^iv. Skupaj 
so vložili pobudo za presojo 
skladnosti zakona z ustavo. 
Pri tem so se osredotočili 
predvsem na pravice zaradi 
postopkov arondacije, meto
dologijo ocenjevanja vred
nosti zemljišč, po kateri do
biš bistveno večjo vrednost, 
kot je današnja tržna vred
nost zemljišč, in vprašanje 
izdvajanja zem^e iz kom
pleksov. 

Ministrstvo za kmetijstvo, goz
darstvo in prehrano in obrav
navala lani poleti slovenska 
vlada. Vlada ugotavlja, "da bo 
zaradi izvajanja zakona o de
nacionalizaciji prišlo do težav 
pri zagotavljanju pogojev za 
ohranjanje kmetijske proiz
vodnje in poslabšanja eko
nomskega položaja kmetijskih 
organizacij, ki bo v nekaterih 
primerih povzročil njihovo lik
vidacijo" (iz Poročevalca). 
Svoje bo prispevala tudi deli
tev zemljišč: najprej velikih 
kompleksov zaradi denaciona
lizacije, nato pa še drobljenje 
na dediče. 

ALI BODO ZAGATO 
REŠILE DRUŽINSKE 
KMETIJE 

Ali bodo zagato, ki se obeta, 
rešile v Evropi tako spoštova
ne "družinske kmetije"? Dr. 
Mihael Ledinek razmišlja ta
ko: "Družinska kmetija ima 
poleg osnovne naloge, to je 
pridelava hrane, tudi določeno 
vlogo pri ohranjanju pokraji
ne, naseljenosti bolj problema
tičnih območij, določeno so
ciološko funkcijo. Ta kmetija, 
ki je vzor nemško govorečega 
prostora, dobi skoraj polovico 
dohodka od države. Torej ter
ja ta oblika kmetovanja zase 
velik posluh države. Ali naša 
država to zmore? Ne vem." 

KAJ JE KK PTUJ 
DOSLEJ VRNIL 

Doslej zajemajo postopki, ki 
so končani na prvi in drugi 
stopnji, približno 25 hektar
jev. Gre za delne odločbe, ki 
so vrnile upravičencem zemljo 
v last v kompleksih (Trnovska 
vas, Starše, Dornava, Kidriče
vo in Pragersko) — zaenkrat 
bo šlo torej za najemna raz
merja, in za 6 hektarjev, ki so 
vrnjeni v last in posest. Na 
obravnavo čaka torej še pri
bližno 320 hektarjev znanih 
zemljišč in veliko število še 
nepregledanih zahtevkov. 

Milena Zupanič 

RAČUNALNIŠTVO+TENIS 
TEČAJI Z A M L A D I N O V 

POČITNIŠKEM XA3U! 
Kombinirani tečaj z a mladino v počitniškem času. 
Teča j bo poteka v Goja tenis centru z a začetnike 
in poznava lce osebnih računalnikov. Pričetek b o 
v ponedeljek, o b 9. uri. Termini: pon., sreda in 
petek: 9.00-12.00 1 skupina rač. (zač.) 

12.00-13.00 tenis za I in II skupino 
13.00-16.00 II skupina rač. (pozn.) 

CENA: 4900 SIT (v dveh obrokih) 
Prijave in informacije: 772-356, KDM d.0.0. 

TEDNIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega tednika oziroma Našega dela. ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za 
radijsko in časopisno dejavnost RADIO-TEDNIK PTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in glavni urednik), Ludvik 
Kotar (odgovorni urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgovorne
ga urednika in lektor), Jože Bračič, Ivo Ciani, Majda Goznik, 
Darja Lukman-Žunec, Martin Ozmec, Vida Topoiovec, Nataša 
Vodušek in Milena Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: ATS Irena Fijan 
PROPAGANDA: Oiiver Težak. 
Naslov: RADIO-TEDNIK, Raičeva 6, 62250 Ptuj, p.p. 99 
telefon (062) 771-226 • telefaks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 2.600 tolarjev • za tujino 5.200 tolarjev. 
ŽIRO RAČUN PRI SDK PTUJ: 52400-603-31023. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Maribor. 

HRVAŠKA: Kljub prisotnosti 
Unproforja na šibenskem in za-
darskem območju se je hrvaški 

f)redsednik Franjo Tudman od-
očil za ponovno osvojitev okoli, 

ce masieniškega mostu, ki bj 
omogočila njegovo ponovno 
uporabo za promet. Ofenziva 
hrvaške vojske je uspela, vendar 
se pri tem ne nameravajo zau-
staviti. Končni cilj je, kot kaže 
iz poročil, osvojitev Kninske 
krajine. Tamkajšnji Srbi so že 
na ženevskih pogajanjih posku< 
šah napad na okolico Maslenice 
uporabiti proti pogajalskemu 
partnerju - HrvaŠKi. Vendar je 
lord David Owen to preprečil, 
češ da Hrvaška ni predmet po
gajanj o BiH. Kninski Srbi so 
zaradi stiskanja hrvaškega ob
roča okoli Krajine zagnali vik in 
krik in pozvali Zvezno Republi-
ko Jugoslavijo naj zaščiti njiho
ve interese. Načelnik general-
štaba ZRJ je poveljnika Unpro
forja na jugos ovanskih tleh, Sa-
tiša Nambiarja, pismeno obve
stil, da bo jugoslovanska vojska 
Srbom v Krajini nudila vso po
trebno pomoč. Enote Unprofor
ja je celo obtožil, češ da so pri 
masleniškem mostu pomagale 
hrvaškim enotam. Iz izjav 
hrvaškega predsednika Pranja 
Tudmana bi lahko sklepali, da 
bo Hrvaška v kratkem prešla v 
ofenzivo na vseh okupiranih ob
močij, pa tudi, da OZN njihovo 
početje podpira. 

— • — 
BOSNA IN HERCEGOVINA: 

Cyrus Vance in David Owen sta 
konec minulega tedna dobila 
vsa zagotovila srbskih in 
hrvaških predstavnikov, da na 
ozmelju Bih ne bodo povzročali 
novih spopadov. Pogovore sta 
omejila na Bih in nista hotela 
razpravljati o Kninski krajini. 
Zdaj se bodo pričela pogajanja 
o razmejitvi mad bodočimi po
krajinami. Vsaka sprememba 
zemljevida bo zahtevala soglasje 
vseh sprtih strani. Že zdaj je ja
sno, da bo največ pripomb s 
strani muslimanskih in srbskih 
predstavnikov, hrvaški pa so s 
predlaganim zemljevidom zado-i 
voljni. J 

— • — 
AVSTRIJA: Avstrijski svobod

njaški lider Jorg Haider je s svo
jo pobudo za referendum o od
nosu do tujcev temeljito razbur
kal avstrijsko politično prizo
rišče. Nanjo so se v soboto odz
vali številni Dunajčani, saj jih je 
kar okrog 200 tisoč prišlo na ve
liko manifestacijo proti rasizmu 
in sovraštvu do tujcev. S prižga
nimi svečami so se zavzeli za 
več strpnosti do tujcev, za več 
razumevanja in človeškosti. 

— • — 
ZDRUŽENE DRŽAVE AME

RIKE: Novi ameriški predsed
nik Bili Clinton je že na začetku 
svojega predsednikovanja pova
bil na pogovore ruskega pred
sednika Borisa Jelcina. Najprej 
naj bi se sestala zunanja mini
stra in pripravila prvo srečanje 
predsednikov. Pogovorila naj bi 
se o ravnanju na konfliktnih ob
močjih v Bih in Iraku. Clinton 
je tudi že kar v začetku obljubil 
popolno podporo Jelcinovim re--
formam. i 

IRAK: Kljub učinkovitemu 
ameriškemu posegu v okolici 
Bagdada se iraške vojaške sile 
ne dajo. V preteklih dneh so 
kar nekajkrat streljali na ame
riška letala. Ameriški bombnik 
pa je v odgovor na iraško ob
streljevanje odvrgel 450 kilo
gramsko lasersko vodeno bom
bo. Svoje mnenje o ameriških 
posegih v Irak ie povedal tudi 
ruski predstavnik v OZN. Dejal 
je, da bo Rusija uporabila pravi
co veta, če bodo ZDA v Iraku 
znova intervenirale. 

IZRAEL: Sedemnajst od več 
kot štiristo Palestincev, ki so se 
utaborili na nikogaršnjem oz
melju med Izraelom in Libano
nom, se je že rešilo iz enome
sečnega izgnanstva. S helikop
terjem Rdečega križa so jih od-
peljaH v izraelsko Haifo. Tri
najst od teh so jih izgnali po po
moti, ostale štiri pa čaka zapor. 
Problem s preostalimi izraelski
mi izgnanci pa naj bi v kratkem 
prišel pred varnostni svet OZN. 

pripravila: dlž 
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y STiSKi POMAGA ZAVOD ZA ORGANIZACIJO iN IZVAJANJE POMOČI 
jfcLANOM, Ki GA J E USTANOVILO PODJETJE W q L F C O M j ^ ^ 

po zapletov zaraHi napačnega braifla pogodbe 
Zavod za organizacijo in iz

vajanje vzajemne pomoči čla
nom je v svojo informacijo za 
javnost zapisal, da v želji na
daljevati tradicijo blagajn vza
jemne pomoči oziroma čebe
lic, ki so se v preteklosti us
pešno uveljavile v podjetjih, 
se je podjetje Wolfcommerce 
odločilo ustanoviti zavod. 
Ustanovljen in registriran je 
bil julija lani z namenom na 
neprofitni podlagi ter po 
načelu vzajemnosti in solidar
nosti, omogočiti članom pri
dobitev vzajemne pomoči. 

Do vzajemne pomoči je 
upravičen tisti član, ki plača 
300 nemških mark v tolarski 
protivrednosti članarine in že 
najmanj šest mesecev zdru
žuje sredstva v zavodu. Me
sečno vplačuje na račun zavo
da znesek, ki je odvisen od 
višine vzajemne pomoči, ki jo 
pričakuje, najmanj mesečno 
1.000 in največ 25.000 tolar
jev, če naj bo vzajemna pomoč 
v znesku milijon tolarjev. Ko 
član uresniči pogoje za vza
jemno pomoč, se mu od iz
plačanega zneska zaračuna še 
pet odstotna provizija, obroki 
za vračanje vzajemne pomoči 
(predstavniki zavoda so še po
sebej opozorili, da ne gre za 
kredit, ampak vzajemno po
moč) pa so ves čas odplačila 
isti, saj gre za brezobrestno 
pomoč. No povsem brezobre
stno ne, saj pomeni 5 odstotna 
provizija dejansko 5-6 odstot
ne letne obresti. 

y Sloveniji se je za tako 
obliko pomoči odločilo že 
4.500 ljudi. Ti so do 10. de
cembra 1992 združili v zavod 

273.199.842,80 tolarjev, do te
ga dne pa je bilo izplačano 
članom 313.809.944,80 tolarja 
vzajemne pomoči. Od kod 
možnost, da so izplačali več 
kot je bilo vplačano, so pred-
savniki zavoda pojasnili, da je 
bilo mogoče to, ker je bilo v 
prejšnjem obdobje več vplača
nega. Doslej so vzajemno po
moč dobili že 1.404 člani. Naj
daljša čakalna doba za vza
jemno pomoč je v povprečju 
osem mesecev. 

Vendar le ni vse tako zelo 
idelno kot je videti na prvi po
gled. 12. decembra 1992 so 
člani zavoda dobili pisemce, ki 
ga je podpisal v.d. direktor 
Miodrag Vukičevič, kjer med 
drugim piše: " ...da bodo čla
ni, ki so pristopili k združe
vanju sredstev vzajemne po
moči vključno do 31. maja 
1992 dobili sredstva izplačana 
v treh obrokih. Prvi obrok bo 
izplačan po podpisu pogodbe 
o izplačilu vzajemne pomoči, 
zadnji dve tretjini sredstev pa 
predvidevamo najkasneje do 
konca junija 1993..." 

Člani so seveda upravičeno 
nezadovoljni, saj v pogodbi pi
še po šestih mesecih združe
vanja sredstev, o vzajemni po-; 
moči v obrokih pa sploh ni go
vora, vendar nam je predsed-: 
nik Sveta zavoda dr. Janez 
Planina pojasnil, da ljudje pač 
napačno berejo pogodbo, za
kaj po šestih mesecih lahko 
pomeni tudi dva, tri ali več 
mesecev po preteku šestih. 
Kar zadeva vzajemno pomoč v 
obrokih, pa, da pogodba ne 
opredeljuje v kolikih obrokih, 
sicer pa so člane obvestili o 

težavah, ki jih zavod ima ozi
roma kot je zapisano v že prej 
omenjenem pismu: "...Vse 
člane prosimo, da sprejmejo 
sklepe Sveta zavoda z razume
vanjem, saj je Zavod tudi Vaš 
in v interesu nas vseh je, da se 
škoda, povzročena s tenden-
cioznimi novinarskimi članki, 
dodatno ne povečuje." 

Nekaj je k upadu članstva 
gotovo pripomogla tožba Val-
terja Wolfa, da mu je Wol-
fcommerce ukradel blagovno 
znamko (Višje sodišče v Lju
bljani je primer rešilo v korist 
Wolfcommerca), največ pa ra
zočarani člani in še najmanj 
novinarji. 

Na tiskovni konferenci prejš
nji teden v Ljubljani je kolega 
iz Maribora vprašal tudi, zakaj 
ni mogoče zainteresiranim do
biti na vpogled pogodbe, ki jo 
sklene član z zavodom ob odo
britvi vzajemne pomoči. Go
spod Vukečiveč je to možnost 
povsem zavrgel, na prepriče
vanja kolega, da se je to zgo
dilo njemu samemu, pa se je 
izgovoril, da imajo težave z 
ljudmi, ki delajo v 12 po
družnicah oziroma predstav
ništvih v vseh večjih mestih 
Slovenije. Tako so se zaradi 
nevestnega dela z začetkom 
letošnjega leta poslovili od 
sedmih zastopnikov, dva od 
teh sta iz Maribora. 

Je res vse skupaj splet oko
liščin, ki so se "zarotile" proti 
Zavodu za organizacijo in iz
vajanje vzajemne pomoči čla
nom? Postati član tega nepro-
fitnega zavoda je seveda in
timna odločitev vsakega posa
meznika. Zanimivo pa je, da 

so predstavniki zavoda pove
dali, da nimajo nobenih težav 
s člani iz Ljubljane, težave pa 
so s tistimi iz Maribora, Ptuja 
... Vendar so vsem članom, ki 
so prekinili pogodbo o zdru
ževanju sredstev, teh je bilo 
107 ali 122, vrnili že vplačani 
znesek v največ treh tednih, 
čeprav pogodba govori o treh 
mesecih. 

Po nekih izračunih mora za
to, da dobi eden od članov 
vzajemno pomoč, biti včlanje
nih vsaj 6,6 članov, vendar so 
predstavniki zavoda to zanika
li z utemeljitvijo, da se denar 
redno vrača, zato ta izračun 
ne drži kot tudi ne dopuščajo 
možnosti, da bi se število čla
nov s časom umirilo oziroma 
novih članov sploh ne bo, kar 
pomeni, da bi zadnji morali 
najprej vplačati celotni znesek 
in šele potem lahko dobili 
vzajemno pomoč, seveda pa se 
obroki, ki jih člani plačujejo 
ne obrestujejo. 

Od vsakega člana zavod "za
služi" po sedanji vrednosti 
nemške marke okrog 68.000 
tolarjev, toliko namreč znese 
članarina. Ob sklenitvi nove 
pogodbe se članarina ponovno 
zaračunava. Letos članom po
nujajo, da lahko novi člani po
ravnajo članarino v treh zapo
rednih mesečnih obrokih. Ti
sti, ki se odločijo za ponovno 
združevanje sredstev, imajo 
pri drugem vpisu 25 odstotni 
in v vsakem naslednjem 50 od
stotni popust na članarino. 
Prav tako je povečan najnižji 
znesek vzajemne pomoči od 
6(X).000 na milijon tolarjev. 

NaV 

S S E J i F i l l J S K E O A IZVRŠNEGA SVETA 

Begunci, gp« 
Vseh evidentiranih begun

cev je bilo doslej v ptujski 
občini 1048, je na četrtkovi Se
ji ptujskega izvršnega sveta 
povedal magister Janez Mere, 
koordinator v zbirnem centru 
beguncev v Ptuju. 593 pa so že 
omogočili odhod domov ali pa 
v tujino. V zbirnem centru je 
trenutno okrog 115 beguncev, 
zanje je v celoti poskrbljeno. 
Stroške ZC pokriva Urad za 
priseljevanje in begunce Re
publike Slovenije. Dnevno 
prispeva na begunca 500 to
larjev, s čimer se pokrivajo 
stroški prehrane, zdravstvene 
zaščite, toaletnih potrebščin 
in drugega, kar potrebujejo. 
Okrog 250 beguncev živi pri 
družinah in sorodnikih. Tem 
nihče stalno ne pomaga, razen 
občasno Karitas in Rdeči križ. 
Nekaterim pa je O n t e r za so
cialno delo izplačal majhne fi
nančne pomoči, na katere pa 
glede na spremenjene pogoje 
ni mogoče več računati. Ure
diti bo potrebno tudi status 28 
beguncev, ki bivajo v ptujski 
občini nelegalno. Nekateri go
vorijo celo o večji številki. V 
jtujski občini pa je tudi nekaj 
seguncev, ki v bistvu niso be
gunci, saj gre za Slovence, ki 
so v Bosni in Hercegovini iz
gubili vse, kar so imeli. Janez 
Mere je tudi povedal, da se v 
delo z begunci vključujejo šte
vilne institucije in da se vsi 
trudijo, da bi jim naredili 
življenje znosnejše. Ne morejo 
pa jim uresničiti želje, da bi 
delali in nekaterih drugih po
treb. Da bi razbremenili dru
žine, pri katerih bivajo begun
ci, v izvršnem svetu predlaga
jo, naj se proučijo možnosti, 
da bi se vsaj nekateri preselili 
v zbirni center. Zaradi izredne 
zavzetosti pri delu v zbirnem 
centru, bo magister Janez 
Mere tudi v bodoče opravljal 
delo koordinatorja. Pomagali 
pa naj bi mu posamezni člani 

izvršnega sveta in Sekretariat 
za družbene dejavnosti. Pre
dlaga pa tudi, naj bi za njego
vo delo denar zagotovili v re
publiškem proračunu. 

ZAUSTAVITI 
NENADZOROVANO 
IZKORIŠČANJE 
NARODNEGA 
BOGASTVA 

Precej časa so člani izvršnega 
sveta razpravljali tudi o proble
mu gramoznic. Pri tem gre po 
besedah predsednika občinske 
vlade Branka Brumna za reše
vanje dveh vprašanj: celjenje 
obstoječih ran Ptujskega in 
Dravskega polja ter nadaljnje 
izkoriščanje gramoza. Prvo je 
povezano z opuščenimi gramoz
nicami, ki so postala divja odla
gališča. Skupaj s stranko Zele
nih Ptuja so jih v zadnjih dveh 
letih popisali in sestavili kata
ster. Pripravili so projekte za 
sanacijo, v prejšnjem letu jih je 
bilo 18, nekateri se že izvajajo. 
Pomembno je, da se divja odla
gališča sanirajo in kar je najpo
membneje, revitalizirajo. 

V občinski vladi vztrajajo na 
tem, da se nadaljnje izkoriščan
je naravnega bogastva, torej tu
di gramoza, strogo nadzoruje. Z 
občinskim družbenim planom 
so se odločili le za eno central
no gramoznico in to na lokaciji 
v Kungoti. Kot je povedal Bran
ko Brumen pa je težava v tem, 
ker v občini potrebujemo gra
moz. O tem govorijo tudi njene 
razvojne usmeritve. "Zato smo 
v izvršnem svetu ocenili, da je 
potrebno sprejeti stališča, po 
katerih se bomo ravnali, da bo 
odjema čim manj. Zaradi 
zaščite naravnih virov v občini 
Ptuj predlagamo spremembo 
družbenega plana, s katerim bi 
določili, da se lahko gramoz iz 
centralne gramoznice uporablja 
izključno za potrebe občine 
Ptuj. Izjemno je potrebno zao
striti tudi nadzor nad porabo 
gramoza na vseh možnih virih. 

Pri tem imajo glavne naloge po
licijska postaja Ptuj in inšpekcij
ske službe, saj vemo, da je v 
občini precej črnega odjema, ki 
ga je potrebno v največji možni 
meri preprečiti. Zelo pomem
bno je tudi stališče, ki govori o 
tem, da mora vsak, ki koplje 
gramoz, sanirati že opuščeno 
gramoznico v velikosti svojega 
pridobivalnega prostora. Izvršni 
svet tudi zahteva, da Gradbeno 
podjetje Ptuj in družbeno pod
jetje Tampon v letu 1993 pri
čneta z raziskavami in proučita 
možnosti pridobivanja gramoza 
na drugih lokacijah s tem, da 
pritegneta k sodelovanju tudi 
drulie zainteresirane koristnike. 
Podjetji morata izvršnemu svetu 
predložiti tudi strukturo cene 
gramoza. Gre za naravno boga
stvo, katerega prodaja ne more 
biti profitna dejavnost. Poleg 
tega v izvršnem svetu tudi pre
dlagamo, da se vprašanje pora
be naravnega bogastva v naj
krajšem času uredi s sprejemom 
ustreznih zakonov." 

PODPORA' 
TRETJEMU 
SCENARIJU 

V razpravi o strategiji razvoja 
kmetijstva v Sloveniji, je ptujski 
izvršni svet podprl tretji scenarij 
razvoja, ki zadeva koncept 
usmerjenega razvoja kmetijstva 
in je skladen tudi z razvojnimi 
usmeritvami ptujske občine ter 
njenega občinskega proračuna. 
Omenjeni koncept postavlja 
uresničevanje širših narodnogo
spodarskih interesov (poselje
nost, obdelanost in kulturni iz
gled pokrajine, ekonomsko 
sprejemljivost) pred produkcij
ske interese kmetijstva. O stra
tegiji razvoja kmetijstva in pre
dlaganem konceptu bodo raz
pravljali tudi delegati ptujske 
občinske skupščine. Gradivo naj 
bi jim predstavil novi slovenski 
minister za kmetijstvo. 

OBČINA 
SOUSTANOVITELJ 
TERM 

Ptujski izvršni svet je 21. ja-
naurja sprejel usklajeno druž
beno pogodbo, s katero se občini 
pripozna in prenese 30 odstotni 
delež Term, družbe z omejeno 
odgovornostjo. S tem je občina 
postala njen soustanovitelj. 

Glede razmer v podjetju Či
sto mesto pa so v izvršnem sve
tu poudarili nujnost, da se ure
dijo status zaposlenih in druge 
neurejene zadeve. Soglašali so z 
besedilom dopolnila k ustano
vitveni pogodbi, s katerim je 
omogočena dokapitalizacija 
podjetja, sredstva in oprema pa 
se prenesejo kot kapitalski de
lež. Prvotno je bilo vprašanje 
sredstev in opreme urejeno v 
najemni pogodbi. Vprašanje la
stninjenja pa bo rešeno na 
osnovi zakona o podjetjih. MG 

Holski zvonec 

nam je zaupal. . . 
STOPERCE * Učenci prid

no hranijo ptice, za katere so 
jim hrano priskrbeli gozdarji. 
Dramski krožek pripravlja 
Piko Nogavičko. 

DORNAVA * Učenci pred
metne stopnje so imeli plesni 
kulturni dan s studiem Eure-
ca iz Ljubljane, četrtošolci so 
naravoslovni dan preživeli v 
Ptuju, osmošolci pa so zdrav
niški pregled v Ptuju izkori
stili še za ogled razstav. 

GORIŠNICA • Prvi teden 
januarja so si fihn Lepotica in 
zver ogledali vsi učenci. Ko je 
zapadel sneg so imeli športni 
dan. Na občinskem tekmovan
ju v šahu so osvojili kar tri na
slove občinskih prvakov. Na 
Rogli pa se uri v smučarskih 
veščinah 32 učencev. ; 

KAKO SE URESNIČUJE POBUDA 0 UVEDBI 
4. I^JSKEOA OBČINSKEGA SAMOPRISPEVKA? 

7 < e m e f f f f e priprsmp 
Poslanec v družbenopolitičnem 

zboru Skupščine občine Ptuj dr. 
Lojze Ar ko je na 29. skupm seji 
zborov 3. novembra lani ponovno 
predlagal, da se prouči možnost 
za uvedbo četrtega občinskega sa
moprispevka. Na svoj prvi pre
dlog namreč odgovora ni dobil. 
Sredstva novega občinskega sa
moprispevka naj bi porabili: 50 
odstotkov za financiranje ptujske 
trojke, 50 odstotkov pa za nakup 
nujne medicinske opreme v ptuj
ski bolnišnici. Pri tem je še dodaj, 
da na primer v sosednjem Mari
boru dajejo dosti več denarja za 
svojo bolnišnico kot v Ptuju. 

O pobudi dr. Lojzeta Arka so 3. 
novembra razpravljali tudi neka
teri poslanci: Ivan Burina, dr. Mi
roslav Luci, Jože Glazer, Jože 
Krivec, Mirko Draškovič ter taj
nik občinske volilne komisije Mi
lan Korže in predsednik občin
skega izvršnega sveta Branjko 
Brumen. Skupščina je načelno 
podprla pobudo dr. Lojzeta Arka 
o uvedbi 4. občinskega samopri
spevka s tem, da se pripravi kon
kreten program. V pobudi predla
gan program pa je samo eden od 
možnih programov četrtega ob
činskega samoprispevka. Med ob
čani ptujske občine naj se izvede 
javnomnenjska raziskava o uvedbi 
občinskega samoprispevka. 

Predsedstvo Skupščine občine 
Ptuj je o pobudi za novi občinski 
samoprispevek razpravljalo 23. 
decembra. Sklenilo je, da izvršni 
svet in Sekretariat za družbene 
dejavnosti do konca januarja iz
delata program razvoja zdravstva 
za območje občine Ptuj, ki bo 
osnova za razpravo na razširjeni 
seji predsedstva, na kateri bodo 
sodelovali tudi zdravstveni delav
ci. Predsedstvo je tudi predlagalo, 
da bi bila maksimalna višina sa
moprispevka en odstotek. Prou
čiti velja tudi različno dinamiko 
zbiranja sredstev samoprispevka. 

Silva Čerček, sekretarka Sekre
tariata za družbene dejavnosti 
občine Ptuj, je povedala« da so ta

koj po seji predsedstva pozvali 
zdravstvene zavode, naj do 15. ja
nuarja letos predložijo svoje raz
vojne usmeritve. Ker v zdravstve
nih zavodih prvotnega roka niso 
spoštovali, pričakujejo, da bodo 
to storili čimprej. Ne glede na to 
pa v Sekretariatu pripravljajo raz
vojne usmeritve za zdravstvo za 
območje cele občine. Vojteh Raj-
her, predsednik Skupščine občine 
Ptuj, je še posebej poudaril, daje 
lahko osnova za uvedbo samopri
spevka le domišljen razvoj osnov
nega in bolnišničnega zdravstve
nega varstva, lekarniške dejavno
sti in fizioterapije. Na osnovi 
takšnega programa je občanom 
tudi lažje predlagati uvedbo sa
moprispevka, ki bo omogočil po
spešen razvoj zdravstvenega var
stva v ptujski občini. Odklanja pa 
vsako filozofijo o tem, da se je en 
davek iztekel, nadomestimo ga z 
novim, ker imamo takšne in dru
gačne potrebe. V tej fazi priprav 
na občinski samoprispevek se raz
mišlja le o zdravstvu. V predsed
stvu so poleg tega razmišljah tudi 
o tem, da bi k sodelovanju pova
bili krajevne skupnosti in občane 
mesta Ptuja, ki naj bi se ob občin
skem samoprispevku glede na 
svoje potrebe odločali tudi o lo
kalnih samoprispevkih. V Ptuju bi 
na primer lahko s samoprispev
kom sofinancirali projekt Ptujska 
trojka, v Zavrču, Leskovcu, De-
strniku in drugod pa druge pro
jekte, ki so za posamezno okolje 
vitalnega pomena. 

Priprave na uvedbo četrtega 
občinskega samoprispevka so za
mišljene zelo temeljito. Od tega, 
kako bodo izvedene, je v veliki 
meri odvisna usoda pobude. Fe
bruarja Aj bi se torej najprej na 
predsedstvu, pozneje pa tudi v 
skupščini, kjer se interesi usklaju
jejo, odločalo o uvedbi samopri
spevka. Med eno in drugo razpra
vo bodo svoje povedali tudi 
občani. Najprej pa bo seveda tre
ba priti do programa, ki bo glede 
na različne interese med 70 tisoč 
prebivalci v 35 krajevnih skupno
stih, najtrši oreh. MG 
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V AOROTUANSPOIITU SE TRUDiaO, DA 01 SE OBORŽAU 

»s ppod̂ io odvečnega premoženi nismo ogrozili obstoja...« 
V ptujskem prevoznem podjetju Agrotranposrt je trenutno 

zaposlenih 62 delavcev, deset pa jih je na čakaiyu in jim bo 
po šestih mesecih prenehalo delovno razmerje. Kot napove
duje direktor dr. Anton Luft bodo število zaposlenih še 
znižali. Oceigujejo, da podjetje glede na promet, ki ga tre
nutno ustvarja, lahko preživi s 35 do 38 zaposlenimi. 

DELIJO USODO 
DRUGIH 
PREVOZNIKOV 

Agrotransport deli usodo dru
gih slovenskih prevoznih podje
tij, ki so bila včasih usmerjena 
na prevoze v republike bivše Ju
goslavije in na razpad jugoslo
vanskega tržišča niso bila pri
pravljena. Ni jih prizadela samo 
izguba trga in dohodka, temveč 
tudi zaplemba premoženja. S 
poslovalnico v Beogradu so iz
gubili sto tisoč nemških mark 
premoženja, z zagrebško pa še 
dodatno štirideset tisoč. Z voj
no v letu 1991 so prenehala vsa 
plačila iz Srbije, Črne gore, Ma
kedonije, Bosne in Hercegovine 
in tudi Hrvatske. Vsi dolgovi s 
tega območja brez obresti zna
šajo osem milijonov tolarjev in 
jih ni mogoče izterjati. Gre za 
veliko število majhnih strank, 
do katerih praktično ni mogoče 
priti. Osem milijonov tolarjev 
pa je za majhno firmo kot je 
Agrotransport izredno veliko, 
če ob tem upoštevamo, da je 
podjetje stroške za te prevoze 
poravnalo. Podjetje pa po oceni 
dolguje južnim republikam ne
kaj manj kot milijon tolarjev. 
Nekaj terjatev imajo tudi v Slo
veniji in Nemčiji, ki pa niso 
sporne in jih bo mogoče izterjati. 

V SLOVENIJI 
JE PREMALO DELA 
ZA VSE 

Z razpadom jugoslovanske
ga tržišča se je večina sloven
skih prevoznikov znašla s svo
jo ponudbo, ki je znašala 60 
odstotkov vseh nekdanjih ju
goslovanskih zmogljivosti na 
majhnem slovenskem prosto
ru, kjer je prav tako prišlo do 
občutnega padca proizvodnje 
in s tem do zmanjšanja pov
praševanja po prevozih. Do
datna težava pa je v tem, da za 
tisto malo prevozov, kar jih še 
opravijo, z veliko težavo izter
jajo plačila. Ukvarjajo se z ra
zličnimi kompenzacijami sa
mo, da pridejo do denarja. V 
takih razmerah pa seveda 
podjetje ne more poslovati 
kot bi želelo. Dr. Anton Luft 
poudarja, da so težave, s kate
rimi se danes srečuje Agro
transport, tudi posledica tega, 
ker podjetje ni bilo pripravlje
no na nove razmere, da bi se 
lahko v kratkem času preu
smerilo na tuje trge. Zato bi 
potrebovalo večje število ka
mionov nosilnosti 25 ton, ki 
pa jih nima dovolj, za druge 
manjše kamione od 7 do 10 
ton pa dela ni tudi zaradi 
močnega deleža zasebnega 
sektorja, ki po podatkih zdru

ženja prevoznikov Slovenije 
znaša že 33 odstotkov. Podjet
je pa je ob vseh drugih teža
vah bilo prezadolženo s kredi
ti, ki so jih jemali za potrebe 
tekoče likvidnosti, dodatno pa 
so jih obremenila še plačila za 
nakup avtomobilov na leasing. 
Ne glede na vse težave pa so 
morali vračati dolgove ter za
gotavljati denar za tekoče pre
voze. V prvih štirih mesecih 
prejšnjega leta delavcem tudi 
niso mogli izplačati osebnih 
dohodkov. Nenazadnje je 
eden od vzrokov Agrotran-
sportovih težav tudi kadrov
ske narave, V zadnjih treh le
tih so menjali štiri direktorje, 
zadnji peti pa je dr, Anton 
Luft, 

LANI ODPLAČALI 
GLAVNE DOLGOVE 

V okviru sanacije razmer so 
predvideli čiščenje premoženja. 
Med drugim naj bi prodali ka
mione starejših letnikov. To jim 
je uspelo šele v drugi polovici 
prejšnjega leta, ker niso imeli 
kupcev. Nekaj so jih prodaH na 
Hrvaško za devize v tolarski 
protivrednosti. Zaradi te proda
je je bilo v javnosti veliko ogor
čenja. Dr Luft se vprašuje, ali bi 
bilo bolje, da bi jih pustili na 
dvorišču rjaveti, denar pa so po-
trebovaH za preživetje. Nekaj 
pa jih je še kljub temu ostalo na 
dvorišču. Te želijo čim prej pro
dati, da bi lahko poravnali ne
katere dolgove, predvsem pa 
odpravnine. Nekaj manjših ka
mionov so kupili delavci, vendar 
še vedno stojijo na dvorišču, ker 
nimajo dela. 

PREMOŽENJE 
S E BO SE NAPREJ 
ZNIŽEVALO 

Z vsemi mogočimi transakci
jami jim je v 1992, letu uspelo, 
da so se obdržali in odplačali 
glavne dolgove. Delavcem so iz
plačali osebne dohodke za 
enajst mesecev leta 1992 in dva 
meseca leta 1991, vendar le v 
višini 50 odstotkov kolektivne 
pogodbe. Decembrsko plačo naj 
bi jim izplačali konec meseca, 
če bo denar. Tako nizki osebni 
dohodki povzročajo nezadovol
jstvo delavcev, bistveno pa je po 
besedah dr, Lufta, da podjetje 
preživi. Če mu bo uspelo 
jreživeti, je tudi več upanja, da 
)odo lahko izplačali odpravnine 
delavcem, ki jim je že prenehalo 
delovno razmerje. Teh je za 
okoli štiri milijone tolarjev. 
Vsem so pred novim letom iz
plačali dvajset odstotkov dolž
nega zneska. Dr. Luft pravi, da 
je pomebno, da podjetje letos 
preživi, da bi že v prihodnjem 
letu lahko normalno delalo. 
Premoženje Agrotransporta se 
je znižalo in se bo naprej zni
ževalo zlasti v tistem delu, ki ni
ma vpliva na poslovanje. Dolgo
ve pri zavarovalnici so plačah s 
prodajo stare delavnice in 
upravne zgradbe. Iztržek je bil 
pozitiven tako, da bodo lahko 
kupili še tri kamione nosilnosti 
25 ton. Dobili jih bodo že čez 
dva meseca. Zniževanje pre
moženja, ki prav tako zelo buri 
duhove, ne ogroža poslovanja 
Agrotransporta. Po besedah dr, 
Lufta so prodaH vse tisto, kar 
jih je bolj obremenjevalo kot 
koristilo, V tem pa ne vidi no

benega ogrožanja obstoja pod
jetja. Sredi lanskega leta jim je 
grozil stečaj, UgotoviU so nam
reč, da ne bodo sposobni plačati 
zavarovalnici dolgov zaradi na
jetih kreditov in premij. Na zbo
ru delavcev in delavskem svetu 
je bil sprejet sklep, da se uvede 
stečaj. Zavarovalnica in upniki 
so ga odsvetovali glede na dru
ge možnosti poravnave dolgov. 
Sklep o stečaju je dr, Luft 
zadržal iz preprostega razloga, 
ker je bila to boljša rešitev tako 
za zaposlene, kot tiste, ki so že 
izgubili delovno mesto, 

IZVOZ JIH JE REŠIL 
Proti koncu lanskega leta so 

bih precej uspešni v izvozu. 
Brez izvoza pravi dr. Luft ne bi 
preživeH, To jim je omogočilo 
tekoče izplačevanje osebnih do
hodkov in drugih obveznosti, V 
zadnjih mesecih leta 1992 je iz
vozna dejavnost znašala več kot 
80 odstotkov. Možnosti za delo 
je bilo celo več, vendar jim je 
primanjkovalo kamionov nosil
nosti 25 ton. Delali so v Avstriji 
in Nemčiji, vozili pa so tudi za 
Umprofor. Stanje se je v začet
ku letošnejga leta poslabšalo, 
prevozov je manj, tedco je dobi
ti povratni tovor. Ni pa smo
trno, da bi se iz Nemčije oziro
ma Avstrije vračali brez tovora. 
Po besedah dr. Lufta podjetje 
še ni na zeleni veji, imajo še ne
kaj dolgov, med njimi so ne
plačane odpravnine delavcev, ki 
jih želijo prednostno izplačati. 
Trenutno jih ne morejo, ker jim 
primanjkuje denarja. Trudili pa 
se bodo, da bi do izplačila čim
prej prišlo, saj se zavedajo, da 
delavci živijo v zelo težkih raz

merah, odkar so ostali brez de
la. Pogoj pa je, da podjetje ob
stane. Pred njegovim prihodom 
v podjetje, v prvem polletju leta 
1991 so iz blagovnih rezerv 
občine Ptuj izčrpali 55 tisoč li
trov gornja, za kar dolgujejo tri 
milijone tolarjev. Za približno 
16 tisoč nemških mark imajo 
neplačanega goriva v Nemčiji, 
40 tisoč pa so že plačali. 

'KAKO''SPRS'?''' 

Trudijo se, da bi imeli čimveč 
dela. Stalne partnerje imajo v 
tujini in v Sloveniji. Vseh dol
gov imajo trenutno za deset mi
lijonov tolarjev, vrednost njiho
vega premoženja - kamionov in 
nepremičnin pa je nekajkrat 
večja. Dr. Luft dvomi, da bi v 
teh razmerah podjetje izpolnje
valo pogoje za uvecibo stečaja. 
Kolektiv, ki je še ostal, si maksi
malno prizadeva, da bi podjetje 
obstajalo še naprej. V upravi jih 
je z njim vred zaposlenih le šest, 
drugi delajo v transposrtu in v 
delavnici. "Mislim, da bo moje 
največje delo, če se bo podjetje 
obdržalo. Delamo vse, da bi do 
tega prišlo. Trudimo se v raz
merah, ki so izredno težke in 
zapletene, ki pa jih dodatno 
otežujejo pritiski in grožnje ne
zaposlenih. Če bomo poravnali 
dolgove do upnikov, če bomo 
pridobili nove kamione in imeli 
delo in če bomo zmanjšali števi
lo zaposlenih na predvideno 
število, je podjetje zmožno pozi
tivno poslovati, čeprav seveda v 
mnogo manjšem obsegu kot ne
koč. Pozitivno za Ptuj pa je, da 
se v naših nekdanjih objektih 
razvijajo dejavnosti, ki prinaša
jo nove zaposlitve." MG 

m ptipkili tetetonskili 
tetav kmalu konee? 
NOVA CENTRALA ZA 2.736 
TELEFONSKIH PRIKLJUČKOV 

Kaže, da bomo po dolgih letih nerganja zaradi telefonskih težav 
v Ptuju letos končno lai^e zadihali tudi na tem področju. Znane so 
številne pripombe o prezasedenosti sedanje ptujske vozliščne tele
fonske centrale, o nekig tisoč čakajočih na telefon, o težavah pri 
telefoniranju, itd. Ptujska enota za PTT promet se je v letošnjem 
letu odločila za nekaj pomembnih korakov, ki dajejo upati, da bo
mo z večino omenjenih težav končno opravili. 

Sklopi novo EWSD - Slemensove avtomatske telefonske centrale, 
ki Jo bodo zmontirall v enem mesecu, med transportom v ptujske 
poštne prostore.(foto: M. Ozmec) 

V okviru programa posodablja
nja in razširitve sedanje ATC so 
namreč v ponedeljek, 24. januarja 
v Ptuj pripeljali sklope nove tele
fonske centrale z zmogljivostjo 
2.736 telefonskih priključkov. Ce
lotna oprema je tipa EWDS, fir
me Siemens in je veljala nekaj mi
lijonov nemških mark, zato je to
liko bolj dragocena. Vsekakor pa 
to pomeni resno upanje za 2.509 
čakajočih na telefonski pri
ključek, kolikor imajo trenutno 
nerešenih vlog na ptujski PTT 
enoti. Kot je povedal direktor te 
enote Ciril Mohorko, pričakujejo, 
da bodo montažo nove TT centra
le opravili v enem mesecu, zatem 
pa bodo kmalu pričeli s prikla-
planjem novih naročnikov. Konč
no pa bodo pričeli priklapljati tu
di telefaxe, kar zaradi prezasede
nosti do sedaj ni bilo več možno. 
V samem Ptuju in ožji okolici bo
do sicer potrebne še določene 

razširitve obstoječega omrežja, a 
to ne predstavlja večjih ovir. 

V letošnjem programu pa je tu
di izgradnja nove PTT poslovno-
tehnične stavbe na Mariborski ce
sti 12 (med Mercedes servisom 
Dominko in bungalovi Ptujskih 
toplic). Tam nameravajo zgraditi 
poštno filialo in rajonsko telefon
sko centralo s tehničnimi prostori 
in garažami. Takrat se bodo poja
vile še nove možnosti telefonskih 
priključkov, saj bodo na sedanji 
vozliščni centrali v Ptuju lahko 
dodatno sprostili okoli 1000 tele
fonskih številk. Dosedanje na
ročnike z desnega brega bodo 
namreč priključili na novo rajon
sko TT centralo na Bregu. Med 
ostalimi aktivnostmi ptujske PTT 
enote pa naj omenimo odprta 
gradbišča za telefonsko omrežje 
na območju krajevnih skupnosti 
Videm in Destrnik, o čemer dokaj 
redno poročamo, OM 

Društvo mobiliziranih Slovencev v nemško voj
sko 1941-1945. Glavni odbor Celje ter Združenje 
mobiliziranih Gorenjcev v redno nemško vojsko 
v času 1941-1945, Kranj, pošiljata naslednji 

P O Z I V M O B I L I Z I R A N I M 
S L O V E N C E M V N E M Š K O 
V O J S K O V Č A S U 1 9 4 1 - 1 9 4 5 

1. Vlada Republike Sloveni
je je na 23, seji, 1, oktobra 
1992 določila Medresorsko 
komisijo vlade Republika.Slo
venije, ki naj obravnava vpra
šanja vojne odškodnine ose
bam, ki so med drugo svetov
no vojno utrpele škodo, V ta 
namen je na svoji 30, seji z 
dne 5, novembra 1992 z odlo
kom 590-21/91-1/10-8 in 590-
21/91-1/13-8 imenovala tudi 
člane te komisije. 

Med osebe, ki so med 2, 
svetovno vojno utrpele škodo 
spadajo tudi Slovenci, mobili
zirani v nemško vojsko v času 
1941-1945. Zato je vlada Re
publike Slovenije imenovala v 
to komisijo tudi predstavnike 
obeh naših organizacij. Nalo
ga komisije je, da pripravi 
strokovne podlage in doku
mentacijo za uveljavljanje voj
ne odkodnine po naših skup
nih kriterijih. 

2. Da bi lahko zadostili našim 
nalogam v tej komisiji, je nujno, 
da ugotovimo — kolUco nas je 
bilo mobiUziranih, koliko jih je 
padlo ali umrlo med vojno in v 
ujetništvu, ali pa so izginili ne
posredno takrat, ko so se vra-
čaH iz ujetništva domov, koliko 
jih je umrlo potem doma — vse 
do danes, in koliko nas je danes 
še živih. 

3. Zato obe organizaciji iz 
Celja in Kranja POZIVATA 
VSE ŠE DANES ŽIVEČE MO-
BILIZIRANCE V NEMŠKO 
VOJSKO, KI ŠE NISO ČLANI 
BODISI V CEUU ALI KRAN
JU, VSE SVOJCE PADLIH, 
POGREŠANIH ALI UMRLIH, 
DA VLOŽIJO SVOJE OSEB
NE PRIJAVE. Navesti je treba 
sledeče podatke: 

Podatke o mobilizirancu, kdaj 
je bil mobiliziran in kam, če je 
mogoče, v katero vojaško eno
to, kdaj je padel in kje, oziroma 

kdaj je umrl, koga je zapustil 
oz, kdo so njegovi svojci, aU je 
bil padli mobiliziranec edini iz 
družine ali jih je morda padlo 
več iz iste družine in podobno. 
Še živeči mobiliziranci, ki niso 
člani, naj poleg omenjenih po
datkov navedejo še podatke, če 
so bih ranjeni, posledice, inva
lidnost in če prejemajo delno 
oskrbino iz Fulde, 

Opozarjamo, da se ta pozh^ 
nanaša na vsakega mobiliziran-
ca ne glede na njegove poznejše 
odločitve (prehode v drugo voj
sko) do konca vojne — maja 
1945. 

4. Prijave zbirajo Območni 
odbori društva mobiHziranih 
Slovencev v nemško vojsko 
1941-1945 v naslednjih občinah: 
Celje, Maribor, Ptuj, Ormož, 
Ljutomer, Gornja Radgona, 
Šmarje pri Jelšah, Lenart v Slo
venskih Goricah, Velenje, Sev
nica, Mozirje, Slovenj Gradec, 
Slovenske Konjice, Slovenska 
Bistrica, Radlje ob Dravi, Rav
ne na Koroškem, Brežice, 
Krško, Hrastnik in Ljubljana, 

Združenje mobiliziranih Go
renjcev Kranj pa zbira prijave v 
Kranju na sedežu združenja. 
Poštna uUca 3 in v Kammku na 
občini, soba ll/I in to ob običaj
nih uradnih dneh in urah, ki vel
jajo že doslej. 

5. Poziv je odprt do vključno 
15. marca 1993. Prijava je pro
stovoljna z opozorilom, da bodo 
samo do tega datuma zbrani po
datki upoštevani za podatke, ki 
so potrebni pri predlaganju in 
uveljavljanju odškodnine! 

Stroški prijave so enotni — 
pavšalni 500,— SIT za vsakega 
novega prijavljenca. 

Združenje mobiHziranih Go
renjcev v redno nemško vojsko 
1941-1945, KRANJ-

Društvo mobiliziranih Sloven
cev v nemško vojsko 1941-1945, 
C E U K 

Območni odbor PTUJ-ORMOŽ Društva mobiliziranih 
Slovencev obvešča zainteresirane, da bo sprejemal 
prijave vsako sredo od 8. do 11. ure In to: 
— za občarie z območja ptujske občine v Ptuju, 

Slomškova ulica 10. 11. nadstropje, 
— za občane z območja ormoške občine 

v Domu upokojencev, Ulica dr. Horvata v Ormožu. 
Prijave bodo sprejemal! do vključno 10. marca 1993 

G O V O R I S E . . . 
„,DA je telesna kultura eno, prava kultura pa drugo. To je 

spoznala tudi vrhunska pevska umetnica, ki je na sicer vrhun
ski športni prireditvi prekinila svoj nastop zaradi kulturnih 
(ne)poslušalcev, 

...DA je komisija za podeHtev priznanj najboljšim teleskokul-
turnikom nek pomožni organ, saj so na prireditvi deževala 
priznanja kar mimo njihovih odločitev, 

„,DA ne velja več Dravska meja med Prleki in Kujleki. Tudi 
najstarejše mesto, ki leži na levem bregu Drave ne sodi več v 
prleško območje. Tako so odločili organizatorji srečanja Prle-
kov, kamor niso povabiH predstavnikov ptujske občine, ki pa 
jim je menda še naprej dovoljeno dajati denar v Trstenjakovo 
fondacijo. 

...DA v ČISTEM MESTU še zdaleč ni vse razčiščeno. Pred
vsem niso čisti skrbniški odnosi. Tudi ni jasno, od kod dobiti 
čistilne pripomočke za čistejše mesto in občino. 

Tudi v Lenaptu čakajo na 
zakon o stavhnili zemljiščih 
ODVZETO BI RADI ČIMPREJ VRNILI 

Postopki vračanja odvzetega premoženja so dolgotrajni 
in včasih tudi zapleteni. V lenarški občini so pred tremi 
meseci ustrezno organizirali in kadrovsko okrepili 
službo, ki dela na teh zahtevnih opravilih. Im^jo enotno, 
skupno komisijo za vračanje odvzetega premoženja, to je 
za kmetijska, stavbna zemljišča, gospodarske, poslovne 
in stanovanjske objekte. 

Kot nam je povedal podpredsednik lenarškega izvršnega sveta in 
načelnik sekretariata za družbenogospodarske zadeve Edo Zorko, 
so doslej za vrnitev odvzetega premoženja prejeh 268 vlog. Izdali 
so 37 odločb, vendar pa se ti podatki tudi dnevno spreminjajo. Naj
več zahtevkov je za vrnitev kmetijskih zemljišč, kmetijskih gospo
darskih objektov, viničarij in gozdov. Seveda je vlog za vrnitev goz
dov precej manj kot v drugih občinah. Vrnili so okrog 103 hektarje 
kmetijskih zemljišč, od tega 23 hektarjev gozdov. Osem vlog so do
bili tudi za vrnitev gospodarskih objektov, stanovanjskih hiš in po
slovnih prostorov. Nekaj odločb je samo delnih, ker je vprašanje 
odškodninskega sklada še vedno odprto. 

Edo Zorko je dodal, da doslej še niso prejeh uradnega zahtev
ka za vrnitev gradu v Hrastovcu in pripadajočega premoženja. 

Odgovorni v občini Lenart se zelo trudijo in postopke so po
spešili kolikor je v njihovi moči. Tako kot v drugih občinah, tudi 
oni čakajo na ustrezen zakon o skladu stavbnih zemljišč. 

Marija Slodnjak 
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ZGODOVINA REUGIJE ZA MUUDE 

Drugi mož, ki je pomemben 
:a znanje o starem Egiptu je 
\nglež Howard Carter, arheo-
og, ki je izkopal Tutankamono-
'o (sicer Tut-enk-Amonovo); 
jrobnico. ' 

Raziskovalci so bili za časa 
[ijegovega življenja prepričani, 
da v Egiptu ni mogoče najti 
ničesar več, kar bi pripomoglo k 
raziskovanju te ku ture. Prepri-
iani so bili, da je že vse odkrito. 
Howard Carter je mislil dru
gače. Prepričan je bil, da je na 
pokopališču kraljev, imenova
nem Dolina kraljev, še ena ne
odkrita grobnica. Pp dolgotraj
nih izkopavanjih je res odkril 
grobnico Tutankamona. To se 
je zgodilo leta 1922. Izračunaj 
pred kohko leti je bilo to! Kaj, 
samo pred 71? Da, to je v času, 
ko sta bila mlada tvoja babica in 
dedek. 

Zlata maska mumije kralja 
Tutankamona iz njegovega gro
ba v Dolini kraljev v Tebah 
(okoli 1340 pr.n.št.). Danes je v 
muzeju v Kairu. Mogoče si jo 
boš kdaj ogledal; ti je všeč ta 
mladi lepi faraon? Ali veš, da so 
znanstveniki ugotovili, da je bil 
star komaj 18 let, ko je umrl? 
Zakaj je umrl ne vemo, Sicer to 
ni bil pomemben vladar — je pa 
najbolj znan — to pa prav zara
di H. Carterja. 

Svet je takrat osupnil, grobni
ca je bila polna najrazličnejših 
predmetov in je predstavljala 
največje bogastvo in odkritje ti
stega časa. Najdeni predmeti so 
izredno pripomogli k odkrivan
ju te kulture. 

Prav zaradi tega lahko danes 
z gotovostjo govorimo o tem, 
kako so ljudje živeli, kaj in kako 
so delali, kaj so mislili in v kaj 
so verovaU. 

B O G O V I 

Sprva je bilo med kmečkim 
prebivalstvom le malo stika, 
vsak je častil svoje plemensko 
božanstvo. Ob selitvah v dolino 
Nila in združitvi plemenskih 
zvez v državo, se je v verskem 
pojmovanju obdržala velika ne
odvisnost. Tu je vzrok, da so 
stari Egipčani imeh celo vrsto, 
bogov. Znanstveniki so jih ob 
neki priliki našteli, saj mi ne 
boš verjel, kar 3000. 

Sčasoma so se nekateri med njimi zlili v enega boga: 
Nekateri so postali pomembnejši in so veljali kot božanstvo za 

vso državo, drugi so bili manj pomembni, npr. mestni bogovi, tretji 
pa le še družinski. 

Prav pri bogovih starega Egipta izredno nazorno vidimo ostanek 
totemizma in prehod v antropomorfizacijo. (Obe besedi in pojav 
sva že spoznala in ju razumeš!) 

Bogovi imajo že človeško obliko, a glava je ostala živalska. Oblika 
»lave nama pove, katera žival je bil prej ta bog. Seveda pa so ostali 
[ot posledica kulta narave tudi bogovi, ki so povezani s soncem, luno 
in plodnostjo. Bog sonca je kasneje tudi najpomembnejši bog. 

P E S A N U B I S IN B O G A N U B I S 

Oba sta boga Anubis — prvi kot pes, drugi kot človek s pasjo glavo. 
Bog-pes-Anubis (na skrinji iz Tutankamonove grobnice) bog po

kopališč — čuva grob (okoli 1340 pr.n.št.). Bog Anubis s človeškim 
telesom in pasjo glavo — prav tako bog pokopališč (okoli 1000 
pr.n.št.) 

Pa si oglejva nekaj najpomembnejših st. egipčanskih bogov: 
AMUN, kralj bogov in zavetnik faraonov, kasneje AMUN-RE 

ANUBIS (prej pes) bog mrtvih, varuh grobnic in pokopališč, 
skrbi za balzamiranje 

ATON bog sonca, 
HATOR, boginja neba, ljubezni, plesa, vladarica zvezd in varu

hinja krav. 
HORUS (sokol) sin Ozirisa in Izide, bog neba. 
THOT (ibis) bog Lune, kasneje učenosti, modrosti, izumitelj pi

save, skrbi za red v vesolju in na 2Lemlji 
OZIRIS bog plodnosti in rastlinstva (kasneje postane z Rejem 

glavni bog mrtvih), sicer mož boginje Izide, njun sin pa je Horus. 
Brat Ozirisa je. 

SETH, ki je bog viharjev, je hudoben in nevaren. Ker je zaradi 
ljubosumja ubil brata Ozirisa, je tudi morilec. 

RE bog sonca, velike države Egipta, je kralj bogov (se poveže z 
Amunom v boga Amun-re). 

Risba najpomembnej
ših bogov. Ali lahko ie po 
videzu ugotoviš, kateri 
bogovi so izšli iz A tote
mizma in kateri A kulta 
narave? 

Kot v Mezapotamiji in 
kot vsepovsod, kjer govo
riva o politeizmu so tudi 
bogovi starem Egipta ži
veli na zemlji ob ljudeh in 
tako kot ljudje. Ker so bili 
taki kot ljudje in so tudi 
Uveli tako, so imeli tudi 
človeške lastnosti in po
trebe. Bogovi so se tudi 
zaljubljali, varali, poro
čali, ienske boginje so ro
jevale otroke... Bog dobi 
popolno podobo človeka 
po videzu in lastnostih. 

Za razliko od ljudi so 
bili bogovi vsemogočni, 
prav oni so ustvarili člo
veka (iz gline) lahko so se 
vm^avali v življenje lju
di, jim pomagali ali jih 
kaznovali. Ker so bili bo
govi, tudi niso umrli. 

Življenje je nastalo po 
njihovi veri takole: Najprej 
je bila samo voda (voda je 
vir življenja v mnogih reli
gijah, prav gotovo pa v taki 
deželi, kije sredi puščave). 
Sredi vode je nastal otok in 
na ryem so bili bogovi. Ker 
se jim ni l/ubilo delati (po
novno človeška lastnost) so 
ustvarili človeka (pa obr-
niva zgornjo trditev) po la
stni podobi. In res, človek 
je v starem Egiptu skrbel 
za bogove, in kako skrbel! 
Zapomni si, bogovi za člo
veka niso pomenili pred
meta čaščenja, ampak res
ničnost. 

KULTURNI KRIŽEMKRAŽEM 
PTLIJ • V romanskem palaciju gradu je še do konca tedna odprta 

razstava Pokrajinskega muzeja Ptuj in Arheološkega muzeja Zadar Na
kit - magična moč oblike. 

PTUJ • Konec tedna bodo zaprli razstavo Srečanje z Jutrovim na 
ptujskem gradu. 

PTUJ • V Ljudski in študijski knjižnici je na ogled razstava ob 80 let
nici pisatelja, rojaka Ivana Potrča. 

PTUJ * V Galeriji sv. Jurija se predstavlja slikar Goran Horvat iz 
Rečice ob Savinji. 

SELA • V tamkajšnji dvorani bo v soboto, 30. januarja ob 19.uri 
Srečanje ljudskih pevcev v organizaciji Folklornih društev Ptuj in 
Rožmarin Dolena. Nastopilo bo 15 skupin. 

PTUJ • V baročni dvorani minoritskega samostana bo v nedeljo, 31. ja
nuarja ob 19.uri dobrodelni koncert božičnih pesmi. Mešanega pevskega 
zbora sv. Trojice v Halozah, Dirigentka je Marija Feguš. 

PTUJ * V ponedeljek, 1. februarja ob 9.uri se pričenja v muzeju tečaj 
za turistične vodnike po muzejskih zbirkah in po mestu. Interesenti naj 
se v ponedeljek oglasijo v upravi muzeja, Muzejski trg 1 (skozi Sončni 
park). 

ORMOŽ * V petek, 29. januarja ob 19.30. uri bo v ormoškem domu 
kulture VEČER ZBOROVSKE PESMI, v izvedbi mešanega pevskega 
zbora DPD Svobode iz Ormoža pod vodstvom Jožeta Barin — Turice. 

SLOVENSKA BISTRICA • Zveza kulturnih organizacij Slovenska 
Bistrica pripravlja za slovenski kulturni praznik slovesno prireditev, ki 
bo v petek, 5. februarja ob 18. uri v viteški dvorani bistriškega gradu. 
Nastopili bodo Študentski pevski zbor Jurij Vodovnik, Kvartet Zven ter 
plesalci. 

SLOVENSKA BISTRICA * Vojaki 710. učnega centra slovenske voj
ske bodo 4. februarja pripravili kulturni program v poča.stitev sloven
skega kulturnega praznika. 

BBANE Umm - NATAŠA KOUkll 
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P o e t o v i o n e 

Med prvim in četrtim stoletjem je imela 
rimska Poetoviona dokaj pisano etnično po
dobo. Ob italskem prebivalstvu so bili tu še 
romanizirani keltski staroselci, trgovci iz 
vzhodnih in zahodnih provinc ter uradniki 
in sužnji z grško govorečega Vzhoda. Zato 
je bila tudi duhovna podoba ljudi v mestu 
precej raznolika. Častili so najrazličnejše 
bogove in božanstva. V tej rubriki jih želi
mo bralcem v sliki in besedi predstaviti na 
poljuden način. Fotografije: Bine Kovačič. 

I Z I D A IN S E R A P I S 
( n a d a l j e v a n j e ) 

Na Spodnji Hajdini (Vicus 
Fortunae) je bilo odkritih par 
zaobljubnih ploščic Izidi, na 
prvi se omenja nek Apolinar, na 
drugi pa Valerij in Publij. Takš
na ploščica je bila lahko pritrje
na na kakšen predmet, ki je bil 
dejanski zaobljubni dar. Na po
dlagi teh dveh in drugih najdb, 
arheologi sklepajo, da je na 
Spodnji Hajdini stalo Izidino 
(in Serapidovo) svetišče. Na 
hajdinskem križišču, kjer danes 
stoji znamenje, so odkrili ka
men, ki ga je dal — za svoje in 
za zdravje vseh svojih — Izidi 
zmagovalki in Serapidu postavi
ti nek Gaj Ulpij Avrelij Gajan, 
ki je znan tudi z napisov v Viru-
numu in Mediolanumu (Mila
nu). Nek Gajan je izpričan v 
Egiptu leta 167 n.št. kot "iuridi-
cus Aleksandreja", če gre za 
isto osebo, bi to kazalo na pove
zavo ptujskega svetišča z Egip
tom (po B. Saria). 

Dva posvetilna kamna sta bila 
nekoč vzidana v hajdinski cer
kvi, danes sta nam poznana le 
po starejših zapisih. Prvega je 
dal postaviti nek Viktorin (v 
tekstu se omenja kip s podstav
kom). Drugega pa Marcijal, na

mestnik carinskega nadzornika 
Firmina, ki je bil v službi carin
skega zakupnika Kvinta Sabina 
Verana. V tem napisu se omen
jata poimensko tudi Izidina 
svečenika (sacerdotes): Tit Fla-
vij Marcijal in Flavij Marullin. 

Zakupnik tretjine ilirske cari
ne Kvint Sabinij Veran se 
omenja na več drugih napisih, 
ki so datirani v drugo polovico 
2. stoletja, natančeje med 150 in 
160 n.št.. V ta čas lahko postavi
mo tudi začetek svetišča. 

Na levem bregu Drave je bil 
najden še en fragment, ki ga je 
dal prav tako postaviti urednik 
carine, v službi že omenjenega 
O.S.Verana. V tem napisu se 
omenja Izida kot Tisočimena 
(Myrionyma), s čimer je izra
žena želja po monoteizmu. Šte
vilne boginje in bogovi tistega 
časa naj bi bile v bistvu le ra-
zHčne manifestacije ene in iste 
najvišje boginje. 

Svetišče Izidi in Serapidu je 
bilo postavljeno v Poetovioni v 
četrti Vicus Fortunae na zahod
nem robu mesta in drugi polovi
ci 2. stoletja n.št. in je obstajalo 
po vsej verjetnosti še v 3. stolet
ju. Na obstoj kulta pred posta
vitvijo svetišča kažeta dve oljen-
ki, ki sta bili najdeni na hajdin
skem grobišču, ena od njiju sko
raj z novcem cesarja Klavdija. 

Egipčansko boginjo Izida so upodabljali tudi na uporabnih pred-
matlh. Na reliefni oljenkl s Spodnje Hajdine, ki jo hrani graiki mu
zej, jo prepoznamo po luninem krajcu, krog v njem pa predstavlja 
Sonce. 

V letu 1992 za milijonov toiapjev nepoimanib A o v 
v ptujski Ljudski in študijski 

knjižnici so lani izposodiU v 
vseh treh oddelkih 197.067 enot 
gradiva, kar je za 23 odstotkov 
več kot leto poprej. Vpisalo se 
je 1.644 novih bralcev, obiskov v 
vseh treh oddelkih knjižnice pa 
je bilo 73.852, kar je za 18 od
stotkov več kot leta 1991. Kljub 
povečanemu obsegu dela, pa 

ostaja v knjižnici enako število 
zaposlenih. Tako en izposojeva-
lec izposodi 24.633 enot, knjiž
nični normativ pa je 12.0{X) enot 
na enega strokovnega delavca v 
izposoji. 

Knjižnični delavci so lani pri-
pravih še 21 razstav in 10 lite
rarnih večerov, srečanj in pra
vljičnih ur, v mladinskem oddel

ku pa še devet krajših informa
tivnih razstav. Med drugim so 
pričeli tudi s popisom knjižnih 
fondov v knjižnicah ptujske 
občine, projekt, ki bo zahteval 
nekaj let. Za 8. zvezek Ptujske 
notne zbirke je višji bibliotekar 
Jakob Emeršič pripravil izbor in 
prevod gesel iz enciklopedij iz 
let 1719 in 1730 - 32. Pripravlja
jo pa že gradivo za naslednji 
zvezek Ptujskih not. Knjižnica 
vedno bolj postaja informacijski 
center, delež strokovnih knjig v 
skupni izposoji pa je 37,4 od
stotke. 

Delavci knjižnice bi lahko bili 
z delom v minulem zadovoljni, 
če bi vsaj konec leta 1992 vede
li, koliko denarja jim pravza
prav pripada za lansko leto. Se
kretariatu za družbene dejavno
sti je vodstvo knjižnice poslalo 
13. januarja 1993 dopis v kate
rem opozarjajo, da še vedno ni
so prejeli nobenega dokumenta 
o višini sredstev za leto 1992. 
Tako so konec leta dočakali z 
računi, ki so že zapadli v znesku 
milijonov tolarjev. Problem je 

predvsem v višini sredstev za 
materaialne izdatke. 

V decembru 1992 je knjižnica 
za materaialne izdatke dobila 
od občine 199.422 tolarjev, ena
ko kot novembra, vendar manj 
kot v septembru in oktobru ( 
208.524 SIT). Kot so zapisali v 
dopisu pristojnemu sekretariatu 
so v decembru za najemnino za 
poslovne prostore porabili 
146.059 tolarjev, za komunalne 
stroške 4.599, za elektriko 
14.625 in za PTT ter Jupak 
21.346 tolarjev. OstaH pa so še 
dolžni 571.913,20 tolarjev za 
knjige, revije in časopise, za 
kurjavo 250.0(X) in za najemnino 
146.570 tolarjev. Med letom so 
materialne stroške uspevali po
krivati iz prostih sredstev za na
kup knjižničnega gradiva. Mate
rialni stroški so stroški na kate
rih višino knjižnica v glavnem 
ne more vplivati (najemnine, 
kurjava, komunalne storitve ...), 
kriterij po katerem dobiva ma
terialne izdatke pa očitno ne 
upošteva tega. Kako bodo rešili 
likvidnostne težave, pa zaenkrat 
še ni znano. NaV 

floio Kos na eni od knjižničnih prireditev za mlade bralce 
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OHMOŽ - SREČANJE PRtEKOV 19S3 

V s a k a u l i c a le t i k s v o j e m u g n e z d u 
"Prleklja je pokrajina Slovenskiti goric med Muro in Dra

vo in sega na jugu do hrvaške meje, na severu pa do črte in 
delno čez, ki veže Radgono s Ptujem. Tu je bila v srednjem 
veku meja med nemško Karantanyo in slovensko Panongo, 
zato je še danes razlika v narečju in tudi v čistosti sloven
skega jezika. Slovenisti so kmalu odkrili, da ima Prlekija 
med vsemi slovenskimi narečji najmanj nemških tujk. 
Skladno s tem je živela tudi slovenska zavest: Prlek^a se ni 
nikoli ponemčila, čeprav je bila na nemški jezikovni meji. V 
tem moramo iskati tudi razlog, zakaj je dala Prlek^a v 
prejšnjem stoletju veliko število slovničarjev in narodnih 
budite^ev. Tudi prvi slovenski tabor 1868. leta je bil v Lju
tomeru, srcu Prlekye. V bližini je rojen največji slavist, jezi
koslovec Fran Miklošič, ki so ga na Dunaju imenovali celo 
knez slavistike. 

Ormoški občinski župan dr. Jože Bešvir pozdravlja Prieke Iz vse
ga sveta. 

Drugače pa se Prlekija posta
vlja še s tremi izrednimi dobrina
mi: z vinom, konji in slatino, vse 
troje pa že dolgo časa tekmuje v 
širokem mednarodnem svetu. 

Prlek se odlikuje tudi z do
bršno mero dovtipnosti in go-
stobesednostjo. Pokojni akade
mik profesor dr. Anton Slod
njak, sam sin prleških goric, ga 
dovpitno označuje: "Prlek rad 

govori(guči), če pa nima s kom, 
govori sam s sabo." Tako je opi
sal pokrajino, njene zanimivosti 
in ljudi akademik prof. dr. An
ton Trstenjak v uvodu najno
vejše knjige Prlekija - Med griči 
Slovenskih goric, ki so jo pred
stavili širšemu občinstvu v sobo
to, ob četrtem "vseslovenskem 
prleškem kongresu", kot radi 
rečejo Prleki svojemu srečanju. 

Minulo soboto je bil Ormož "središče sveta", tako so rekli 
številni obiskovalci, ki jih je klic rodnega krega, mogoče samo 
za neknj ur ali za kakšen dan ponovno pripekal v Prlekija. 
Četrtega srečanja Prlekov "iz vsega sveta" seje udeležilo pre
cejšnjo število rojakov, vendar nekaj manj ^ot je bilo mišljeno 
prvotno. Številni so imeli razne opravičljive vzroke, lahko pa 
rečemo, da je lahko žal vsem tistim, ki niso prišli. Bilo je pri
jetno na družabnem srečanju v ormoškem hotelu, ki je bil to
krat po dolgem času dodobra zaseden, veliko se je "gučalo", 
ljudje so bili veseli, da so se po dolgem času ponovno srečali, 
poklepetali in kako drugače prebili čas do zgodrgih jutranjih 
ur, ko so zadovoljni odhajali domov, z zagotovilom, da bodo 
prišli tudi na peto srečarye, ki bo prihodrge leto v Ljutomeru. 

Ravno dovolj je bilo na tem 
srečanju vsega, od kulinarične 
razstave, vinske pokušnje, 
predstavitve nove knjige Prle-
kije, nastopa Pihalnega orke
stra Ormož in ormoških ma-
žuretk, do kulturnega dela 
srečanja, ki se je odvijalo v or
moškem domu kulture in kjer 
jih je pozdravil ormoški župan 
dr. Jože Bešvir. 

"Posebej me veseli, da so se 
srečanja Prlekov udeležili šte
vilni zaslužni in znani Prleki. 
Nocoj je med nami kar šest 
vseučiliških profesorjev, mno
go zdravnikov, inženirjev in 
drugih. V svoji sredi imamo 
tudi poslance v državnem zbo
ru ter v državnem svetu. Nji
hovih imen ne bi rad našteval, 
ker bi to predolgo trajalo, sila 
nerodno pa bi bilo, če bi ko
garkoli izpustil: Namen in po
men srečanja je zajet že v sa
mi besedi SREČANJE. Na 
njih poskušamo Prieke spom
niti na njihovo ožje rojstno 
okolje, omogočiti srečanje 
med starimi znanci in tudi 
sklepanje novih prijateljskih 
vezi. Tako se lahko pogovori
mo tudi o problemih te naše 
pokrajine in se dogovorimo, 
kako jih skupaj reševati, saj so 
naši ljudje razstreseni po vsem 
svetu ter opravljajo številne 
pomembne funkcije v kultur
nem, gospodarskem in poli
tičnem pomenu." 

Obžaloval pa je, da ni mogel 
izročiti listine častnega obča
na občine Ormož najbolj za
služnemu možu Prlekije dr. 
Antonu Trstenjaku, ki je zara
di bolezni moral ostati v Lju
bljani. V njegovem imenu je 
listino sprejel dr. Ludvik To
plak, prinesel pa je magneto
fonski posnetek pozdravov, ki 
jih je dr. Trstanjak namenil 
zbranim Prlekom v Ormožu. 
Med drugim je obljubil, da bo 
prišel v Ormož ob prvi pri
ložnosti, ko mu bo to seveda 
dopuščalo zdravje. 

V izbranem kulturnem pro
gramu sobotne prireditve je o 
delu in življenju akademika dr. 
Trstenjaka spregovoril dr. Ivo 
Štuhec iz Maribora, ki je še po
sebej poudaril, da so vse njego
ve knjige, teh pa je okoli 70, na
menjene in posvečene človeku. 
Poteze slovenjegoriškega člove

ka: veselost, dobroto in od
prtost naidemo tudi pri njem, 
saj je vedno veder, dobre volje 
in odprtih rok za vse, ki pomoč 
potrebujejo. 

87 let njegovega življenja in 
dela pa poteka v stoletju, ko 
človeka, o katerem dr. Trsten
jak piše s toUkšno topHno, naj
bolj teptajo. 

Arije iz znanih oper je ob kla
virski spremljavi profesorice 
Metke Žižek iz Ormoža zapela 
Dunja Gunžar - Spruk, pesmi 
domačih avtorjev pa je recitiral 
igralec SNG iz Maribora Vlado 
Novak. Ormoški arhitekt prof. 
Dušan Moškon je predstavil 
prenovo Ormoža, za kar je pred 
več kot desetimi leti prejel 
Plečnikovo nagrado, ki ima 
kljub skromni srednjeveški arhi
tekturni dediščini prednost pred 
drugimi mesti, ker je njegovo 
jedro zgrajeno na temljih praz

godovine. Ubrano je tudi zvene
lo petje dekliškega komornega 
zbora iz Ormoža, ki ga vodi 
Alenka Šalamun. 

V hotelu je goste čakala bo
gata večerja, kot jo v Prlekiji 
postrežejo ob kolinah ter spo-
minček v obliki dva deci stekle
ničke Jeruzalemčana s posebno 
priložnostno nalepko. Da ne bi 
manjkalo klene domače besede, 
sta prizore iz vsakdanjega živ
ljenja v Prlekiji prikazala Lojze 
Matjašič iz Gorišnice ter Dani
ca Cvetko iz Trgovišča. 

Ves večer je bilo sila živahno 
v pivnici, kjer je bila pokušnja 
45 vzorcev najbolj kakovostnih 
vin, ki so jih prispevaH ormoška 
vinska klet ter osem zasebnih 
vinogradnikov iz ormoške ob
čine. 

V pogovoru z dr. Ludvikom 
Toplakom, članom upravnega 
odbora Trstenjakove fundacije 

smo izvedeli, da je sedaj v te^ 
skladu že 150.000 nemš^ 
mark, iz tega sklada pa bodo \ 
kratkem podelili prve štipendija 
najboljšim študentom Prlekije 
To pa je tisto, je pristavil m^ 
Milan Lovrenčič iz Ljubljane 
eden izmed pobudnikov srečan 
ja Prlekov, da nov izobražen ka 
der, ki ga je Prlekija pred leti î  
gubila na tak ali drugačen na 
čin, ponovno vzgojimo iz lastnU 
korenin. 

Takšni so ti Prleki. Zaljublje 
ni v lepoto svoje pokrajine, kra 
si pa jih razgibani temperamen> 
goričkih vrhov in širok ljudski 
značaj ter bogat in šegav besed 
ni zaklad, z domačo klepetavo 
stjo, ki je tako podobna klepeta 
vosti klopotcev in škorcev. 

Vida Topolovei 
Foto: Š. Hozyai 

i»RLf iKIM - MED GRIČI SLOVENSKIH OORIC 

»Vsi smo Izgleda Ml dovolj Prleki. 
Ravno prav tî masll In ponosni.« 

Tako je med drugim povedal v 
svojem nagovoru ob predstavitvi 
monografije Prlekija — Med 
griči slovenskih goric član ured
niškega odbora Tone Luskovič. 

Knjiga je izšla na pobudo Pla
ninskega društva "Maks Me-
ško" iz Ormoža, ki jo je javno 
izrekel takratni predsednik Ciril 
Meško ob odprtju ormoške pla
ninske poti, 63. planinske tran-
sverzale, 11. maja 1991 v La-
honcih. 

KogovskI fantje so lepo zapeli planinsko himno' OJ Triglav, moj 
dom'. 

"Zbrali smo se nekega tople
ga zgodnjejesenskega večera na 
vljudno povabilo Cirila Am
broža v naši planinski sobici v 
Ormožu," se Tone Luskovič spo
minja tistega prvega srečanja 
uredniškega odbora in ob tem še 
pove, da so se sami sebi zdeU kot 
"ponesrečeno izbrana skupina 
zanesenjakov, katerih idej ne bo 
mogoče uskladiti, kaj šele uresni-
titi." Enotni so si bih samo v 
tem, da čudovite fotografske 
mojstrovine Cirila Ambroža iz 
Senika pri Tomažu ne smejo sa
mevati kje v kakšnem zapra
šenem kovčku za diapozitive, 
temveč morajo postati dostopne 
vsem tisti, ki ljubijo lepo in ki v 
"srcu dobro mislijo". Le tako bo
do lahko spoznali tiste drobne, 
pa vendar dovolj mogoče lepote 
Prlekije in jo skozi to vzljubili. 
Vsi pa so bih tudi dovolj trmasti 
Prleki, še posebej ponosni na to, 
da niso obremenjeni s svojo 
majhnostjo in nepomembnostjo, 
ki jim jo radi vsiljujejo drugi. 

V knjigi Prlekija so predstav
ljene fotografije, predvsem raz
položenjske narave. "Gre za ob
čuteno videige Prlekije, ki pri
vre na dan samo iz globoke ro
mantične duše, iz človeka do
brega srca, ki je v tej prieški 
zemlji pognal svoje korenine," 
je še povdaril v svojem uvod
nem nagovoru Anton Luskovič 
in dodal, da knjiga pač ni za ti
ste, ki so vedno nečimrni, zlo-
voljni in ki iščejo dlako v jajcu 
ter znajo vse pokritizirati, sami 
pa premorejo bore malo ustvar
jalnega duha. 

Še posebej je dodal, da je to 
knjiga, ki govori s srcem in iz 
srca. 

Prelepe fotografije, polne ro
mantičnega razpoloženja pa 
spremljajo teksti domačih av
torjev. Uvodne besede je napi
sal akademik dr. Anton Trsten
jak, črtica Po prleških gričih je 
izpod peresa Erne Meškove, 
razmišljanja o planinski Prlekiji 
je zapisal dr. Matjaž Kmecl. 
Skrivnost pesmi Oj Triglav moj 

dom, napisal jo je pesnik in pre
vajalec Matija Žemljic, rojen 
1873. leta v Gornji Radgoni, 
umrl pa 1934. leta kot župnik 
)ri Tomažu pri Ormožu ie raz-
cril prof. Stanko Klinar (po ro
du Gorenjec), za kar je požel 
obilni aplavz. O dr. Franu Mi
klošiču, knezu slavistike je napi
sala sestavek profesorica Irena 
Štuhec iz Ljutomera. Dr. 
Trstenjak je v nekoliko daljšem 
zapisu obudil spomin na Janeza 
Puha, vmes pa so pesmi dr. 
Stanka Janežiča, Edvarda Koc
beka, Leopolda Staneka, Cvet
ka Golarja, Barbare Krojne, Ja
koba Šešerka, Stanka Vraza, 
Borisa Kumra, Božidarja Flege-
riča, Nataše Jenuš, Maksa Me-
ška ter proza iz del dr. Stanka 
Cajnkarja, Erne Meško, Frana 

Ksavra Meška in odlomki iz 
knjige Goričanec Stanka Koci
pra. 

Zanimiv je tudi "zagovor" 
Jakoba Emeršiča, višjega bi-
bUotekarja iz Ptuja, ko je ome
nil, da je Prlekija za Slovenijo, 
kar so Atene za človeštvo. Gre 
za duhovno moč ljudi in pokra
jine, ki je skozi zgodovino dala 
našemu narodu in tudi drugin: 
okoh 700 pomembnih mož ir 
žena, strokovnjakov raznih pro
filov, zlasti pa duhovnikov, šol 
nikov, politikov, pesnikov in pi 
sateljev, jezikoslovcev, likovni! 
in glasbenih umetnikov, pei 
škofov, enega kardinala, psiho 
loge, filozofe, arhitekte in cek 
teozofe. Avtor jih v knjigi Prle 
kija navaja "samo" 450, poveda 
pa je, da se mu jih je zaradi na 
ghce pri delu, nekaj izmuznilo 
Ob tem bi lahko rekli, da je ne 
kaj posebnega v tej prieški zem 
Iji in ljudeh, ki tod živijo. 

V uvodu knjige je zapisano 
da jo ormoško planinsko društ 
vo posveča stoti obletnici Pla 
ninske zveze Slovenije. Tudi ' 
tem je nekaj simbolike, nek( 
skrito hrepenenje Prlekov po iz 
živih osvajanja mnogo višjil 
vršacev, kot so neskončno pri 
jazni domači grički. 

Da je knjiga zagledala lu 
sveta, imajo poleg avtorjev ii 
Planinskega društva Maks Me 
ško iz Ormoža zasluge še ob 
izvršna sveta, ormoški in ljutc 
merski, ki sta izid Prlekije pod 
prla s finančnimi sredstvi, s£ 
sta odkupila velik del naklade. 

Ne smemo pozabiti omenil 
še fantovskega okteta iz Kog 
ter Štefke Zemljičeve, ki je 
veliko mero občutja prebral 
odlomke iz črtice Siovensk 
gorice Ksavra Meška, Ern 
Meškove, Irene Štuhec, di 
Stanka Janežiča, Jakob 
Emeršiča in Stanka Klinarjai 
ki so prijetno dopolnili re 
snično lep kulturni dogodek, 1 
je požlahtil srečanje Prlekov 
Ormožu. Vida Topolove 

Foto: Š. Hozya 

Prisotni so bili še posebej veseli prof. Kllnarja, ki Jim Je povec 
kdo Je avtor pesmi OJ Triglav, moj dom, ki Jo Slovenci radi zapc 
Jo ob številnih priložnostih, ob prof. Kllnarju sta tudi člana un 
nUkega odbora Tone Luskovič In Milo ZemlUČ. 

ftOCIATA raOHAJilA iOlUNARiČI IA fUUESTAVA 

Priečke so tudi dobre kuharice 
Da so Priečke zelo sposobne 

gospodinje, ki znajo pripraviti 
dobre jedi, se je pokazalo na 
kuHnarični razstavi. 

V prijetni kmečki izbi je diša
lo po rženem, ajdovem in dru
gem domačem kruhu. 

Okrog 80 žensk občinskega 
aktiva lanečkih žena je pripravi
lo mlečni kruh v raznih oblikah. 

bidre, potice in druge slaščice. 
Ogledali smo si lahko tudi 
orodje za peko kruha: loparje, 
grebljice, veslice in slamnjače. 

KmetovaUce kljub napornemu 
delu najdejo tudi čas za razna 
ročna dela. Razstavljeni so bili 
vezani in kvačkani prti ter nakit. 
BiH so tudi lončeni in pleteni iz
delki. 

Vse izdelke in jedi pa so 
lahko obiskovalci tudi kupili. 
Organizatorka in pobudnica 
razstave Hinka Hržič je pove
dala, da bodo denar, ki ga bo
do dobili od prodanih izdel
kov porabili za razna družab
na srečanja, izlete ter izo
braževanje. M. Slodnjak 

Foto Ema Žalar 



TEDNIK! 2 8 . J A N U A R 1 9 i l O D TO I N T A M - - i 

PREDSTAVLJAMO VAM POSLANCA OBŽAVNEOA ZBORA OR« JOŽETA PUČNIKA 

Polit ika je odločanje o skupnih zadevah 
Politični preganjanec v pet

desetih in šestdesetih letih, 
profesor na eni izmed nem
ških univerz, predsednik 
SDSS, predsedniški kandidat 
na prvih večstrankarskih volit
vah v Sloveniji, predsednik 
Demosa, podpredsednik v pr
vi Drnovškovi vladi, poslanec 
v Državnem zboru slovenske
ga parlamenta, bi bil kratek 
opis 60 letnega dr. Jožeta Puč
nika, doma iz Črešnjevca pri 
Slovenski Bistrici. 

Prav to zadnje vedno rad 
poudari, ko ga sprašujejo od 
kod njegove korenine. Na zad
njih volitvah je kandidiral za 
poslanca v Državni zbor v do
mači, slovenjebistriški občini.''' 
Za njega se je odločilo 2.296 ali 
12,49 odstotkov vseh volilcev v 
bistriški občini. S tem odstot
kom glasov je SDSS, v sedmi 
volilni enoti, v volilnem okraju 
Slovenska Bistrica, pristala na 
tretjem mestu. 

Kljub vsemu pa so bili prvi 
dnevi po volitvah dokaj živčni za 
stranko ter tudi za njenega 
predsednika dr. Jožeta Pučnika. 

Ob razmeroma skromnih re
zultatih na zadnjih volitvah so 
bili člani SDSS, še posebej pa 
njen predsedsednik razočara
ni. "V stranki sedaj natančno 
analiziramo vzroke slabših vo
lilnih rezultatov na zadnjih vo
litvah, ker smo pričakovali 
znatno večji odstotek glasov," 
izvem od dr. Pučnika, ki doda
ja, da so bile druge volitve že 
povsem normalne, kjer so 
stranke v večini primerov na
stopale samostojno in se tako 
dale na trdo preizkušnjo. Ti

ste, ki so preživele, imajo po 
njegovem prihodnjost. 

* Gospod Pučnik, kandidi
rali ste v domači občin L Kako 
ste se na Miklavževo počutili 
doma, v slovei^ebistriški 
občini. 

•Dr . Jože Pučnik: Ob tej 
priložnosti se zahvaljujem 

Dr. Jože Pučnik:' Ljudje so na 
zadnjih volitvah v veliki večini 
volili stranke.' 

vsem tistim, ki so me volili in 
dali svoj glas socialdemokra
tom. Prav gotovo je bil v Slo
venski Bistrici ob lepem volil
nem rezultatu za mojo stranko 
prisotem tudi lokalni faktor. 
Priznati pa moram, da sem na 
Štajerskem za našo stranko 
pričakoval več glasov. Sicer pa 
so bili moji občutki ta dan 
takšni, kot jih ima politik pred 
volitvami, ko za svojo stranko 
pričakuje najboljše rezultate. 
To je čudna znes pesimizma 

in optimizma, dokler ne zače
njajo prihajati rezultati, ko 
lahko po triČetrt ure že preso
dite na kakšnem nivoju boste 
pristali. Bil je to napet in tudi 
zanimiv dan, še posebej zame, 
ker sem dolga leta želel in 
pričakoval uveljavitev več
strankarskega sistema in tudi 
zato, ker sem za svojo stranko 
pričakoval boljše volilne re
zultate. 

* Kje so bili volilni rezul
tati za vašo stranko naj
boljši in lye najslabši? 

• Dr. Jože Pučnik: Naj
slabše rezultate smo dosegli v 
Ljubljani in na Gorenjskem, 
boljša je bila Primorska, naj
boljša pa je bila Štajerska, 
sedma in osma volilna enota. 
Celjsko območje je bilo v pov
prečju, proti zahodu, razen iz
jeme Janeza Janše in njegove
ga volilnega okraja v Grosu
pljem, so bili rezultati vidno 
skromnejši, lahko bi rekel, da 
so bili pod povprečjem. 

* Zanimivo je bilo soočanje 
vaših sokandidatov y Sloven
ski Bistrici Ljudje so želeli, 
da jim marsikig poveste. 

• Dr. Jože Pučnik: Dobro se 
spomnim tega srečanja. Prese
netilo me je živahno zaniman
je ljudi za politična vprašanja, 
kar pomeni, da se zanimajo za 
politiko, kljub temu, da vedno 
pač ne dobijo povsem jasnih 
odgovorov na vsa svoja vpra
šanja. Mirno lahko trdim, da 
je bil to eden izmed prijet
nejših večerov v času predvo
lilne kampanije. Zelo uspela 
je bila tudi predstavitev naše 
stranke v Slovenski Bistrici, 

takšnih je bilo po Sloveniji pet 
ali šest, vse ostale pa so bile 
slabše, če primerjamo velikost 
kraja in število prebivalcev. 
Tudi tokrat je bila dvorana 
polna in ljudje so marsikaj 
spraševali. 

Vse pa kaže, da rezultati vo
litev niso bili odvisni samo od 
takšnih nastopov, temveč so 
bili prisotni tudi drugi meha
nizmi. Ljudje so na teh volit
vah bolj volili stranke in ne to
liko kandidatov, mogoče z ne
katerimi izjemami. Volitve so 
tokrat potekale tudi z dolo
čeno nestrpnostjo do prejšnje
ga parlamenta. Po mnenju lju
di je bil samo leglo nepotreb
nih in neproduktivnih prepi
rov, ki niso prispevali k reše
vanju številnih problemov in 
vprašanj. Slovence pri mnogih 
rečeh ne zanimajo toliko po
drobnosti, temveč bolj rezul
tati, ker menijo, da se naj s 
podrobnostmi ubadajo politi
ki, ki so za to plačani. Med 
Slovenci prevladuje tudi mne
nje, kar seveda še ni povsem 
znanstveno dokazano, da je 
tolikšno število strank nepo
trebno, zato so dali svoje gla
sove tistim, kjer so menili, da 
bodo dosegle določen uspeh. 

* Prva zasedanja Državne
ga zbora so za vami. Kako se 
počutite kot poslanec ob šte
vilnih pomembnih političnih 
odločitvah? 

* Dr. Jože Pučnik: Politično 
odločanje je vedno naporno, 
po moralni, pravni in tudi po 
čustveni plati, kajti vedno se 
ob odločitvah utrinjajo vsi mo
goči občutki odgovornosti. 

Dobro se zavedam, da fun
kcionira država na določenih 
odločitvah in dogovorih, me 
pa glasovanje v večini prime
rov obremenjuje, ker vedno 
vidim tudi druge argumente, 
ki bi dopuščali še drugačno 
odločitev. Ko se moraš na hi
tro odločiti o eni varianti, se 
ob tem dobro zavedaš, da to 
ni vsa resnica, temveč samo 
ena izmed odločitev. So pa tu
di vprašanja, kjer je dovolj 
časa za razmislek in kjer se 
lahko posvetuješ bodisi v 
stranki ali pa med poslanskimi 
klubi. Potem so tvoja stališča 
trdna in moralnih zadržkov 
pri odločanju ni. 

• Slovenci imajo veliko 
pripomb k predvidenim po
slanskim plačam. 

• Dr. Jože Pučnik: Prepri
čan sem, da je bil zakon o po
slanskih plačah sprejet mnogo 
prehitro. Rad bi poudaril, da 
so se o njem odločali poslanci 
prejšnjega parlamenta. Pri 
tem so brez dvoma vse prema
lo razmišljali in menim, da bo 
prišlo na tem področju do do
ločenih korektur, ki jih bom 
osebno tudi podpiral. Priznati 
pa moram, da nam do sedaj še 
ni nihče natačno izračunal 
naših poslanskih plač. Po dru
gi plati je potrebno vedeti, da 
je delo poslanca naporno in če 
svoje delo opravlja resnično 
pošteno, je seveda pravilno, 
da je plačan, vendar naj ne bi 
imel v primerjavi z drugimi, 
nadpovprečnih osebnih do
hodkov. 

* Bistričani pričakijjejo, 
da boste kot njihov poslanec 

na državni ravni zastopali 
tudi občinske interese. 

* Dr. Jože Pučnik: Ne glede 
na to, kako sem bil izvoljen, si 
bom brez dvoma prizadeval za 
lokalne in regionalne interese, 
pri tem pa seveda ne bom po
zabljal na splošni interes Slo
venije. Vse to bo potrebno 
spraviti na skupni imenovalec. 
Po mojem mnenju bodo pri
hajali lokalni interesi vse bolj 
do izraza in stranke, ki se zan
je ne bodo zavzemale, nimajo 
prihodnosti. 

* So v politiki možna pri
jateljstva? 

* Dr. Jože Pučnik: Bolj v os
predju je kolegialnost, prija
teljstvo pa je nekaj, kar je iz
ven poklicnega življenja. V 
politiki se je potrebno odlo
čati o načelni usmerjenosti, ki 
ga uveljavlja program neke 
stranke in kjer je potrebno, če 
hočeš zastopati interese svoje 
stranke, nastopati tudi proti 
dobrim osebnim prijeteljem, 
drugače glasovati, kritizirati 
njihova stališča, kar pa ne po
meni, da bi se dobre in prija
teljske vezi pretrgale. Jaz 
imam celo včasih z mojim bra
tom takšne diskusije, ko se ne 
strinjava povsem, četudi mo
ram poudariti, da sva v večini 
vprašanj enotnega mnenja. 
Politika je pač odločanje o 
skupnih zadevah, kjer je po
trebno osebne interese podre
jati splošnim, drugače pa je, 
če v raznih vlogah, ki jih igra
mo v življenju, ne nastopam 
kot politik. Vida Topolovec 

POOOVOR S POSLANCEM 0RŽAVNEOA SVETA BRANKOM BRUMNOM 

' > N e v e r j < i i i i i £ i i i , i ^ v t ^ i i i t ^ i a v ž i i i n s ^ i f u n i c a r s k o . . . « 

Branko Brumen je bil v državni svet i z v o r e n kot predstav
nik lokalnih interesov za območje občine Ptuj. Občani ptuj
ske občine ga zelo dobro poznajo tudi po zaslugi njegove se-
daige funkcge. Februarja bo preteklo dve leti, odkar je bil 
i z v o r e n za predsednika ptujskega izvršnega sveta. Je eden 
mlajših članov državnega sveta, rodil se je 1957. leta. Po 
izobrazbi je praznik, z desetimi leti delovne dobe. Je po
ročen in oče dveh hčerkic, starih osem in enajst let. Stanuje 
v Ptuju, skupaj z ženinimi starši. V prostem času, kolikor ga 
ima na vo^o, se posveča družini in športnemu udejstvovan-
ju. Upa, da mu bo v tem letu uspelo izkoristiti večji del d o 
pusta, kar mu v zadnjih dveh letih in pol ni uspelo. 

Gospod Brumen v Državni svet slovenskega parlamenta 
ste prišli praktično brez predvolilne kampanje. Ali je k vaši 
izvolitvi vplivala tudi vaša sedanja funkcga, kandidirali ste 
na listi Zelenih? 

"Za člana Državnega sveta 
sem kandidiral na listi stranke 
Zelenih Ptuja. V stranki smo se 
pred volitvami odločiU, da iz 
načelnih razlogov in zaradi po
manjkanja sredstev ne bomo 
sledili drugim strankam, ki so 
organizirale razsipne predvolil
ne kampanje. Samostojni pla
kat, s katerim sem nastopal, 
sem financiral sam. Predvolilnih 
shodov, na katerih bi občanom 
dajal obljube, zaradi vprašljivih 
učinkov nisem organiziral. Fun
kcija predsednika vlade je prav 
gotovo vplivala na mojo izvoli
tev. Svojo kampanjo sem gradil 
na tem, kar je bilo na Ptuju v 
času vodenja sedanje vlade na
rejenega, in ne na obljubah. 
Želim pa poudariti, da je fun
kcija predsednika vlade prej ne
gativno kot pozitivno izhodišče 
za voHtve, še posebej v času re
cesije, ko ne moreš zadostiti niti 
objektivnim potrebam, kaj šele 
željam potencialnih koristnikov 
proračunskih sredstev. 

Dokaz temu so volilni rezulta
ti mojih kolegov in predsedni
kov skupščin sosednjih in dru
gih občin, saj jih je velika večina 
doživela pravi polom. Občan
kam in občanom Ptuju se še en
krat zahvaljujem za izkazano za 
zaupanje na volitvah. Meni in 

mojim sodelavcem pomeni veli
ko. Razumemo ga kot potrditev 
mandata za politiko, ki jo vodi
mo v teh izjemno težkih časih." 

INTERESI PRED 
STRANKARSKIMI 

V državnem svetu boste 
predstavljali interese lokalnih 
skupnosti. Za k^ se boste 
predvsem zavzemali? 

"V svet sem izvoljen kot pred
stavnik lokalnih interesov ob
močja današnje občine Ptuj, kot 
enega od 22 območij v Sloveniji. 
Moja aktivnost bo predvsem 
usmerjena na uveljavljanje lo
kalne samouprave skladno z 
Evropsko listino o lokalni sa
moupravi, skladnejšega razvoja 
Slovenije po posameznih ob
močjih, s posebnim poudarkom 
na pospešenem razvoju demo
grafsko ogroženih in nerazvitih 
območij ter na uveljavljanju 
ekonomsko-socialnega tržnega 
sistema." 

Kako se boste povezovali z 
bazo? 

"Vloga poslanca in svetnika v 
večstrankarskem parlamentar
nem sistemu se seveda razlikuje 
od vloge delegata v dosedanjem 
skupščinskem sistemu. Pri svo

jem delu bom sodeloval s člani 
izvršnega sveta, predsedstvom 
Skupščine občine, stroko ra
zličnih področij, na katero se 
bodo nanašale moje pobude ter 
s predstavniki političnih strank. 
Za občane, predstavnike krajev
nih skupnostih in druge zainte
resirane bom organiziral uradne 
ure en popoldan v tednu. Po po
trebi pa tudi zunaj tega časa." 

Državni svet naj bi deloval 
nestrankarsko. Kako bo to 
mogoče? 

Branko Brumen (Foto: Langer-
holc) 

"Živimo in delamo v večstran
karskem sistemu. Večina od 22 
na neposrednih volitvah izvolje
nih predstavnikov lokalnih inte
resov v svetu je bila izvoljena na 
listah političnih strank. Tudi 
predstavniki drugih interesov, 
ki so prišli v svet po elektor-
skem sistemu, so člani poli
tičnih strank ali grupacij, zato 
ne verjamem, da bo delovanje 
sveta nestrankarsko. Zame 
osebno imajo interesi lokalne 
skupnosti prednost pred ozkimi 
strankarskimi, kar sem že doka
zal s svojim dosedanjim poli
tičnim delom." 

DELO SVETNIKA 
ZAHTEVA PRECEJ 
ČASA IN 
ANGAŽIRANJA 

Vaše prve izkušnje pri delu 
sveta. 

"Državni svet ni zakonodajno 
delo, ima pa na voljo pravico do 
veta na odločitve državnega 
zbora, pravico do zakonodajne 
pobude. Gre za novost v našem 
parlamentarnem sistemu, zato 
bo očitno potrebno nekaj časa 
in napora, da se vzpostavi vloga 
sveta in odnos do zbora, vlade 
in drugih organov oblasti. Ne
kateri člani sveta, ki so bili dele
gati prejšnjega sestava skup
ščine, pa očitno ne morejo iz 
svoje kože. Posledice tega so 
dolgotrajne razprave in politizi
ranje, ki zelo zavlačujejo seje. 

Fukcija člana državnega sveta 
je za razliko od poslanca držav
nega zbora častna in neprofe
sionalna, kar še niso spoznali 
vsi člani sveta. Iz tega po vsej 
verjejnosti izhaja tudi predlog, 
da naj bi bili za delo nagrajeni v 
višini 33 odstotkov plače po
slancev zbora, ki ga na drugi se
ji tudi po mojem nasprotovanju 
nismo sprejeli, dokler ne bo 
urejen sporni način nagrajevan
ja dela poslancev. 

Delo svetnika zahteva veliko 
angažiranja in časa, saj je po
trebno proučiti množico predpi
sov, sprejetih v zboru, ki jih mo
ra ta pred veljavnostjo pre
dložiti svetu. Ta pa lahko glede 
na svojo pravico sprejme veto 
na njegovo odločitev. V delo 
sveta sem se aktivno vključil z 
več pobudami, ki so bile tudi 
sprejete. Na prvi seji sem dal 
pobudo, da je sestavni del dnev
nega reda vsake seje točka po
bude in vprašanja, s čemer je 
zagotovljena aktivna vloga in 
iniciativnost sveta v odnosu do 
zbora in vlade. Svet pa je spre
jel tudi mojo pobudo, da od 

zbora oziroma vlade zahteva, da 
nemudoma pristopi k podpisu 
Baselske konvencije o ravnanju 
z odpadki v ES, s čemer bo 
omogočeno reševanje problema 
s PCB na Ptuju in v Sloveniji." 

PTUJ NA RAZVOJNI 
OSI SLOVENIJE 

Kakšna naj bi bila bodoča 
vloga Ptuja v Sloveniji? 

"Z novo mejo s Hrvatsko je 
Ptuj postal največje obmejno me
sto ob njej in obenem šesto do 
osmo mesto v novi državi. V siste
mu politično administrativno do
ločenih regij prejšnejga sistema ta 
vloga Ptuju ni bila priznana, 
čeprav je šesta največja in najšte
vilčnejša občina v Sloveniji. V no
vem sistemu lokalne samouprave 
in državne uprave naj bi po raz
vojnih usmeritvah iz današnje 
občine Ptuj nastala mestna občina 
Ptuj s 25 do 30 tisoč prebivalci ter 
nekaj novih občin, povezanih v 
širšo lokalno skupnost in okraj, s 
čemer bi se umestili na razvojno 
os Slovenije." 

Nova funkcija prinaša nove 
naloge. Kako jo boste usklaje
vali z dosedanjimi? 

"Svoje članstvu v svetu in slo
venski politiki vidim predvsem 
kot prednost pri uveljavitvi raz
vojnih usmeritev, ki jih s sodelav
ci sprejemamo in udejanjamo na 
Ptuju. Glede na časovne, psihične 
in fizične obremenitve, ki so po
vezane s predsednikovanjem v 
izvršnem svetu, bo potrebna pre
razporeditev obveznosti med so
delavci in še večji poudarek tim-
skemu delu. Razmišljam pa tudi o 
organizacijskih in kadrovskih 
spremembah v izvršnem svetu, ki 
pa so vprašljive glede na predvi
deno reorganizacijo občin. Če je 
človek suženj dela, je ob dobri 
ekipi delo mogoče uskladiti in 
razporediti." 

Kako ocenjutete sestavo no
ve vlade? 

"Slovenski voUlci so na volitvah 
pokazali, da ne podpirajo levo-de-
sne bipolne politične polarizacije. 

Menim, da je koalicijska povezava 
med največjima političnima stran
kama LDS in SKD glede na stan
je, v kateri se nahajamo, v nacio
nalnem, predvsem pa ekonom
skem interesu naše države. Na 
osnovi koalicije in sporazumov se
stavljena vlada bi morala ob kon
struktivni opoziciji zagotoviti, da 
se preneha borba za oblast in 
začne ustvarjalno delo v interesu 
državljanov, ki so nam zaupali 
mandat." 

1993. LETO BO V 
ZNAMENJU KULTURE 

Kako se bo razvijal Ptuj le
tos? 

"Ptuj bo v 1993. letu v znamen
ju kulture. Praznovali bomo 100-
letnico muzejskega društva, v ok
viru katere bomo organizirali 
vrsto kulturnih prireditev. Na raz
vojnem področju naš čaka zelo 
pomembna naloga - izdelava raz
vojnega programa za mestno 
skupnost Ptuj. Nadaljevali bomo z, 
izvajanjem razvojnih progamov za ' 
Haloze in Slovenske gorice ter 
razvojno - sanacijskega programa 
za Ptujsko in Dravsko polje. Gle-; 
de na napovedano zmanjševanje ' 
javne porabe sem nekoliko za- '• 
skrbljen nad možnostjo investi
ranja. Ker je izvršni svet oziroma 
proračun največji investitor v 
občini, bo vsako zmanjševanje ob
sega javne rabe pomenilo tudi 
manj investicij in dela za naša 
podjetja, ki pretežno izvajajo ta 
dela. Kljub temu nisem pesimist. 
Nadaljevali bomo z že začetimi 
investicijami na osnovni šoli Vi
dem in malem gradu-knjižnica, 
prenovo starega mestnega jedra, 
na infrastrukturnem področju pa 
bomo skupaj s sredstvi republike 
skušali nadomestiti razvojni zao
stanek. PričeH pa naj bi graditi tu
di podvoz. Prepričan sem, da bo z 
izvajanjem že sprejetih in s spre
jemom napovedanih makroeko
nomskih ukrepov in lastninskih 
predpisov končno zaživelo tudi 
gospodarstvo." 

Spraševala: Majda Goznik 
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Mesečno že nad deset tisoč litrov mleka 
V tem času občnih zborov so 

svoje enoletneo delo v petek 
ocenili tudi člani kozjerejskega 
društva Ptuj. Gre za mlado, 
vendar uspešno društvo, ki vidi 
svoje cilje v širitvi kozjereje na 
območju Slovenskih goric in 
Haloz ter v skrbi za uveljavljan
je plemenitih in perspektivnih 
pasem koz. Sicer pa je predsed
nik društva Ludvik Smrekar ta
kole ocenil enoletne uspehe: 

"Naše delo ocenjujemo pozi
tivno. Člani našega društva so 
oddali mesečno že okoH 10 ti
soč litrov kozjega mleka. Število 
članov se je od 50 povečalo na 
70. Med njimi je sicer res pre
cej članov z majhnim številom 
živali, vendar za članstvo v 
društvu ne postavljamo nobene
ga pogoja. Zelo ugodno ocenju
jemo sodelovanje s ptujsko Mle
karno, prav tako z občinskim 
sekretariatom za kmetijstvo, že 
kar vzorno pa sodelujemo tudi s 
Kmetijsko pospeševalno službo 
Ptuj. Mislim, da je bilo ptujsko 
kozjerejsko društvo ustanovlje
no kot prvo te vrste v Sloveniji 
in na to smo še posebej pono
sni. Imamo tudi najbolje organi
zirano društvo, s stalnim po
večevanjem števila živali. Naše 
težave so edino pri uvozu ple
menskih samcev. Bojimo se 
namreč, da bo brez sveže krvi 
prišlo do degeneracij. Upamo, 
da bomo lahko ta problem v 
prihodnje rešili. 

Lani smo dosegli velik uspeh 
tudi z razstavo na Radgonskem 

sejmu, populariziran smo izdel
ke iz kozjega mleka in Mlekar
na nima nobenih težav s proda
jo teh izdelkov. Menimo, da bo
mo kozjerejo širiH tudi v pri
hodnje. Seveda ne tako hitro 
kot doslej, upamo pa na nekaj 
novih članov in mlekarskih koo-

Ludv/k Smrekar, predsednik 
kozjerejskega društva Ptuj 
perantov letno. Vsekakor pa na
meravamo kozjerejo pospeševa
ti v Slovenskih goricah in Halo
zah, v ravninskih predeHh pa se 
ta dejavnost naj ne bi več širila." 

Zanimalo nas je, kako skrbi 
društvo za selekcijo v kozjereji. 
Znano je namreč, da je bila koz
jereja na tem območju razvita 
že v zgodovini, od tistih časov 
pa so ostale zgolj neperspektiv

ne pasme živali, ki nikakor ne 
ustrezajo zahtevam sodobne 
kozjereje. Ludvik Smrekar od
govarja: 

"Lani smo uvedli mlečno kon
trolo, ki je zelo dobro zaživela. 
Naši rejski cilji so vezani na tip 
srnaste in sanske koze, da bi 
čim boli izkoreninili domačo -
b a l k a n s K O kozo, morda je prav 
pustiti le nekaj primerkov te pa
sme. Tudi v kozjereji je osnovni 
cilj manj živali in več mleka. 
Moram povedati, da mi že da
nes z beljakovinami in maščobo 
dosegamo evropsko kakovost, v 
zaostanku pa smo še s količino 
mleka. Posledice so v prehrani 
in še premajhnem obvladovanju 
kozjereje." 

Kakšni so torej povsem kon
kretni načrti kozjerejskega 
društva v bližigi prihodnosti? 

" Kot sem že omenil, razvoj 
kozjereje v Halozah in Sloven
skih goricah. Rešiti moramo 
težave s hladilno tehniko, ki je 
zelo draga, mlekarna sama tudi 
ne more zagotoviti sredstev. Po
skrbeli bomo za izobraževanje 
članov o prehrani in zdravstve
nem varstvu živali. I^aš nadaljni 
cilj je ustanovitev kozjerejske 
zveze Slovenije, saj, da je nima
mo, je to precejšnja ovira za 
naše delo, predvsem v sodelo
vanju z Evropo. V naših načrtih 
je tudi nujen uvoz plemenjakov 
ali sperme, čeprav umetno ose
menjevanje koz ni tako učinko
vito. Seveda se nameravamo tu
di letos udeležiti predstavitve 

naših živali in izdelkov iz kozje
ga mleka. Največja priložnost za 
to bo znova na Kmetijsko živil
skem sejmu v Radgoni, sodelo
vali pa bomo tudi na živinorej
ski reazstavi v Ptuju, ki bo orga
nizirana ob 40 - letnici kmetij
ske šole. Tam bomo ocenili 
predstavljene živali in nagradili 
najboljše rejce. Naš nadvse po

memben cilj v tem letu je še 
vključitev v Mlekarsko zadrugo 
Ptuj, ki je ena največjih mlekar
skih zadrug v Sloveniji. Na obč
nem zboru smo zato že izvolili 
našega predstavnika v tej zadru
gi. Že sedaj priporočam vsem 
članom, predvsem pa večjim 
proizvajalcem kozjega mleka, 
da se včlanijo v zadrugo." 

Koliko koz pa ima sam 
predsednik kozjerejskega 
društva? 

"Sem mali kozjerejec, imam 
samo dvajset plemenskih živali, 
z njimi pa dosegam precejšnje 
uspehe. Lani sem dojil 12 koz, 
mesečno pa sem oddal tudi do 
tisoč sto litrov mleka." 

J. Bračič 

Prihodnost kozjereje: nemška plemenita srnasta koza 

Lenarške noninJ 
PROSPEKT, KI 
VABI V LENART 

Lenarčani si prizadevajo po
nuditi lepote Slovenskih goric 
turistom. Zavedajo se, da je za 
uspešno promocijo potreben 
ustrezen reklamni material. 
Pred kratkim so izdali barvni 
prospekt v slovenščini in nem
ščini, s pomočjo katerega bo
do bodoči turisti lažje našli 
zgodovinske in druge zanimi
vosti Lenarta in okolice. 

Sestali so se tudi člani tam
kajšnjega turističnega društva, 
ki so si za letošnje leto zadali 
številne akcije, s katerimi bodo 
polepšali Lenart in okolico. 

VODOVOD 
V DVAJSETIH 
G O ^ ^ m N j ^ v m 

Krajani Trotkove so konec 
lanskega leta napeljali v go
spodinjstva vodo iz omrežja, 
ki ga napaja mariborski vodo
vod. Akcijo sta vodila posebni 
vodovodni odbor in pa tajnik 
krajevne skupnosti Benedikt, 
Milan Gumzar. Za priključek 
je moralo posamezno gospo
dinjstvo prispevati 77.000 to
larjev. Vaščani so opravili tudi 
veliko del na mestih, kjer stroj 
ne more skopati jarkov za po
ložitev glavnih in stranskih vo
dov. Voda je torej pritekla v 

Prospekt Je s pomočjo sponzorjev Izdalo In založilo zasebno pod
jetje Favora Iz Lenarta. 

hriboviti predel Trotkove, kjer 
ob vsaki suši čutijo poman-
kanje vode, v lanskem sušnem 
obdobju pa je sploh niso ime
li. Za krajane Trotkove je to, 
po napeljavi elektrike * letu 
1952, največja pridobitev. 

DOMAČE 
DOBROTE 
V NOVI TRGOVINI 

v prostorih bivše kmetijske 
lekarne so odprli trgovino z 
izdelki Aktiva kmečkih žena iz 
lenarškega območja. V njej 
prodajajo vse vrste domačega 
kruha ter kekse, vsak drugi 
dan tudi prleške gibanice. V 
prodajalni lahko poleg vseh 
ostalih izdelkov dobite tudi 
domače krvavice, klobase, po
sušeno sadje, jajčka, orehe in 
druge dobrote osrednjega de
la Slovenskih goric. 

Kot nam je povedala poslo-
vodkinja Kmečkega hrama 
Zdenka Šturm, je povpra
ševanje po domačem kruhu in 
ostalih dobrotah zelo veliko. 

Marija Slodnjak 

Nagradno turistično vprašanje 
Prireditve so eden od temeljev pti^ske turistične ponudbe. Osrednje bodo letos posvečene 

100-letnici muzejsko-zgodovinskega društva. Y letu turizma bodo PtuJČani poskrbeli za šte
vilne novosti, o katerih bomo sproti poročali. Kmalu naj bi zaživela Turistična skupnost, 
voziti bosta pričela avtobusa - - Kurent in Juru, izbo^šala se bo sejemska ponudba. Akcge 
čiščenja, ki se bodo pričele 2. aprila pa naj bi mestu in okolici dale želeno podobo. 

Ptujski turistični napredek 
je v veliki meri odvisen od lju
di, od njihove pripravljenosti 
za.sodelovanje. V turističnoin-
formativnem centru bodo na
daljevali akcijo svetovalnih 
dnevov, njihova vrata so stal
no odprta za vse, ki želijo po
magati z idejami. 

K turističnemu osveščanju 
občanov želimo prispevati tu
di v našem Zavodu. Nagradno 
turistično vprašanje je že ena 
takšnih aktivnosti. V začetku 
meseca smo vprašali, katera 
razstava je trenutno odprta v 
romanskem palaciju ptujskega 
muzeja. Prejeli smo nekaj nad 
petdeset odgovorov. Med nji
mi ni bilo niti enega nepravil
nega. Srečko Lovrenčič iz 
ptujskega pokrajinskega mu
zeja je tokrat srečo prinesel 
Aleksandri Matijaško iz Oreš-
ja 154, Ptuj, ki je pravilno na

pisala, da gre za razstavo Na
kit — magična moč oblike. 
Čestitamo. 

Do konca naše akcije "Na
gradno turistično vprašanje" 
sta nam ostali le še dve vpra
šanji. V današnjem vprašuje

mo, za kateri dve občini je ve
zana dejavnost pokrajinskega 
muzeja Ptuj. Odgovore priča
kujemo v uredništvu Zavoda 
Radio-Tednik, do sobote, 6. 
februarja. Srečnega dobitnika 
čaka lepa nagrada. 

SLOVENSKA BISTRICA 

Učni center slovenske vojske 
tesno povezan s krajem in ljudmi 

Pred sprejemom četrte gene
racije slovenskih vojakov, so v 
710. UC slovenske vojske v Slo
venski Bistrici pripravili spre
jem za novinarje. Ob tej prilož
nosti se jim je major Jože Maj-
cenovič, komandant slovenjebi-
striške vojašnice zahvalil za ko
rektno poročanje in sodelovanje 
v lanskem letu. 

"Uspeh smo na nevsiljiv način 
pokazati, da v tej vojski ustvar
jamo nekaj novega, kar pa tudi 
od starešin zahteva nekaj več, 
kot samo normalen odnos do 
službe. Fantje, ki prihajajo k 
nam, kljub temu, da se jim s 
tem prekine del civilnega 
življenja, ne prihajajo s slabimi 
občutki, " izvemo uvodoma od 
majorja Majcenoviča. 

Nova generacija bo prisegla 5. 
frebruarja, potem pa jih čaka ti

sto redno usposabljanje, ko se 
fantje in starešine srečujejo na 
terenu od Črešnjevca, Apač, 
Velenika do Boča. Program us
posabljanja je podoben, kot pri 
prvih generacijah, z nekaterimi 
novostmi seveda, ki so nastale 
na podlagi lanskih izkušenj. 
Dan poprej bo v učnem centru 
proslava, s katero bodo počasti
li slovenski kulturni praznik. 

Shšati je bilo, da vseh objek
tov, namenjenih za vojaške na
mene še niso uredili, mednje so
dijo delavnice in ambulanta. 
Nekaj zaradi pomanjkanja de
narja, nekaj pa, ker se ne ve, ka
ko bo s prihodnostjo bistriškega 
učnega centra, ali bo ostal na 
tej lokaciji ali pa bo, ko bo ime
la država denar tudi za te name
ne, zgrajen drugje, na drugi lo
kaciji. 

Na podlagi anket, ki jih pri
pravlja psiholog Zdravko Str
niša, se vojaki v bistriškem 
učnem centru dobro počutijo, 
enako je bilo slišati tudi od 
častnikov, ki pa so menili, da 
bi bili najsrečnejši, če bi okoli 
njihovega centra kratkomalo 
podrli ograjo in se s tem še 
bolj vživeli v življenje kraja. V 
razmeroma kratkem času so 
uspeli z ljudmi in krajem 
vzpostaviti trdne in pristne ve
zi, ki se kažejo na raznih po
dročjih. Najuspešenjši so stiki 
na področju športa, dobro so
delujejo s knjižnico in tudi 
ZKO, saj se vojaki vsake ge
neracije seznanijo s kulturni
mi znamenitostmi in zgodovi
no kraja in občine. 

Vida Topoiovec 
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N E S R E Č A N I K O L I 
N E P O Č I V A 

Dan v avgustu, ko smo bili 
na morju. Ta dan mi bo ostal 
v večnem spominu. 

Zjutraj 20. avgusta sem se 
zbudila kot vsak dan, Ati je 
sedel zunaj na sOncu in bral 
časopis. Za mano pride se
strica. Pogovarjava se, kaj 
bova danes ušpičili, ko naen
krat ati začne vpiti: "Jej , jej 
zakaj on! " Z mamico in se
strico pohitimo pogledat, kaj j 
se je zgodilo. Ati začne brati i 
odlomek iz časopisa. V časo-i 
pisu piše: "S sobote na ne-i 
deljo se je ponesrečil K. K. 
iz Gorišnice. Avtobus ga je 
podrl na križišču v Markov-
cih." Mami se prestraši, saj 
to je njen bratranec, ki je 
star komaj 16 let. Na plaii 
smo pozabili nanj. Čez nekaj 
dni smo šli domov. Srečno 
smo prispeli. Doma začne 
babi razlagati, kje je, kakšen 
je in ali bo preživel in po
dobno. Povedala je, da je v 
mariborski bolnici, da ima 
poškodbe na glavi. Če bo 
preživel, bo večen invalid, vi
dela ga je saj je bila v Mari
boru. Izvedela sem, da je 
težko verjetno, da bo preži
vel. Še isti dan smo šli v Go-
rišnico, kjer imam prababi
co, teto in strica. Stric je se
del pod brajdami in žalostno 
gledal. Tete ni bilo doma. 

Čakali smo v strahu ali bo 
preživel ali ne. Ne, ni pre
živel. Ker je hodil v Ljublja
no na policijsko šolo, so na 
njegovem pogrebu v častni 
straži stali vsi njegovi prija
telji. 

Ob njegovi smrti pa sta 
preživela dva, ki so jima dali 
njegovi ledvici. Tisti dan, ko 
je že ležal v grobu, sta se 
utrnili dve zvezdici. 

Vedno ga bomo ohranili v 
spominu. 

Nina Gobec 
Olga Meglic 

O B I S K N A 
R A Z S T A V I 

Pisatelj Ivan Potrč, ki je 
doma iz oklice Ptuja, je letos 
praznoval svoj osemdeseti 
rojstni dan. Tudi v šoli smo 
se pogovarjali o njem. Učite
ljica nam je prebrala odlo
mek iz zgodbice Zebe, kjer 
opisuje koline, priljubljen 
domači praznik. 

V ptujski študijski knjižni
ci so njegov praznik počastili 
z razstavo njegovih del. Naša 
učiteljica nam je svetovala 
naj si jo ogledamo. S sošol
cem Aljošem sva si razstavo 
ogledala v torek popoldne. 

V steklenih vitrinah so raz
stavljene njegove knjige. Ho
dila sva od vitrine do vitrine 
in si ogledovala knjige ter 
zapisovala naslove del. Ugo
tovila sva, da je pisatelj napi
sal kar veliko del. O nekate
rih sva že slišala. Po ramanu 
Na kmetih je bil posnet tudi 
film Rdeče klasje, ki so ga 
snemali v vaseh tukaj okoli. 

Seznam del sva skrbno se
stavila, ga naslednji dan od
dala učiteljici, ki naju je za 
najino delo pohvalila. Za na
grado nama je povedala, da 
je pisateljeva žena priljublje
na mladinska pisateljica 
Branka Jurca. 

Pisatelju Ivanu Potrču želi
mo še veliko let, da bi lahko 
še kaj napisal. 

Uroš Potočnik, 6.b 
OŠ Ljudski vrt 

M O J O Č E 

Zgodnje jutro je. Počasi se 
prebujam iz sanj, čeprav bi 
še rada spala. Najprej od
prem eno oko potem še dru
go, se pretegnem, zazeham 
in pogledam po sobi. Skozi 
odprta vrata najprej zagle
dam očeta. Obuva si čevlje, 
saj bo ura kmalu sedem in 
služba se takrat že začne. 
Nekaj časa ga opazujem. Zdi 
se mi, da je njegova glava ra-
hlojajčaste oblike. Na sa
mem vrhu glave se šopiri si
vo gnezdo las, ki se razrašča 
vse do konca brade, ki je za
enkrat še razmršena, a bo 
kmalu lepo počesana. Pod 
grozno sršenjimi obrvmi 
prav prijazno gledata v svet 
dve očesi. Nos je skoraj malo 
puklast, ust pa izpod šopa 
kocin skoraj ni videti. Njego
va postava je srednje velika, 
skoraj majhna. 

Sedaj je pograbil svojo ak
tovko in kapo, ki je nepo
grešljiv del njegove gardero
be. Poslovil se je od mame in 
se na škripajočem kolesu od
peljal v službo. Kar predsta
vljam si ga, kako pridrvi ob 7 
in nič minut v službo, sede 
za svojo mizo in dela, dela, v 
dveh požirkih spije kavo pa 
spet dela, dela, dela. Točno 
ob treh je že doma. Med.ko
silom bere časopis, potem pa 
spet dela. Včasih, ko ga kaj 
piči, si vzame čas tudi za nas. 
Takrat si naredimo pravo 
norišnico. Ati nam vse dovo
li. Po njem lahko skačemo se 
igramo konja, mu delamo 
čopke, ga preoblačimo v 
princese, prince... Ko se raz
jezi,^ pa je joj! To se sicer zgo
di rnalokrat, ampak ko se, ta
krat je zares hudo. Najprej bi 
nas vse požrl. Vendar se kma
lu pomiri. 

Velikokrat je tudi zelo ne
roden, pozabljiv, vsak pra-
hec ga sicer ne moti, vendar 
ima rad pospravljeno. 

Je pač tak, ta moj ati... 
Veronika Emeršič, 7.b 

OŠ Olga Meglic 

M O J A S O B A 

Bela tipka in za njo črna 
pa bela in že spet črna. Nad 
njimi notno stojalo, ki je edi
ni štrleči element na ogrom
nem, raztegnjenem pokrovu 
klavirja. Najraje bi to črno, 
zgubljeno škatlo zažgal, če 
bi to priklicalo Vando, ki je 
še maloprej bila, zdaj pa je 
ni več. Ta planino mi gre res 
na jetra, še posebej, ko se 
spomnim, kako se je ona-
moja najlepša in najboljša 
rnuca sprehajala po njem in 
lovila moje prste na klavia
turi. Tudi omara zraven kla
virja me moti. Na njej je vča
sih sedela in opazovala svoje 
mladiče. Sicer pa je ta oma
ra tako ali tako prevelika za 
to mojo majhno, ozko, te
mačno sobo z nizkim stro
pom, ki pritiska name. Barva 
omare je grozna saj je rjava 
in se s črnim klavirjem sploh 
ne ujema. 

Z nogami se začnem odri
vati in vrteti stolček, na ka
terem sedim, zato se zavrti 
na desno. Ob omari zagle
dam vrata, ki so danes videti 
tak« majhna. Spet se odri
nem. Pred mano je že druga 
stena. Ta nesrečna soba je 
tako majhna, da še prazne 
stene ni. Zakriva jo druga 
ogromna omara, ki pa je na 
srečo rjave barve, tako da je 
skladna z omaro pri klavirju. 
To je ena izmed redkih stva

ri, ki me v tem trenutku to
lažijo. Zraven omare je veli
ka postelja z odejo. Postelji-
na ima rožast vzorec v hlad
nih zelo modrih odtenkih. 
Rdeča lučka se preteče nagi
ba nad posteljo. Prekrita je s 
pajčevino, ki je polna muh in 
mušic. Ponovno se odrinem 
in stolček se spet zavrti. Mo
ja soba je res majhna, ma
jhna. Saj je od mojih nožnih 
prstov do sten z dvema križ
nima oknoma le 17 deščic la
dijskega poda. Poženem se 
še enkrat in stolček se po
novno zavrti na desno. Ob 
soSednji steni, tisti z oknom, 
je majhna polična omara z 
vgrajenim ogledalom. Še do
bro, da se ne morem videti 
vanj, ker bi namesto sebe vi
del neki skremžen, rdeč, za
buhel obraz. Pogled mi 
zdrsne na dolgo polico nad 
omaro. Na njej so knjige z 
raznobarvnimi platnicami. 
Ne, pravzaprav so živi toni. 
Stolček se suče počasneje in 
spet je pred mano klaviatu
ra... Bela tipka med dvema 
črnima... Moj palec na njej. 
G-F-FFFF, Yess-ter-daaay. 

Ivan Mijačevič, 7.c 
OŠ Olga Meglic 

V I N S K A 
K U L T U R A 

V ponedeljek, 11. 1. 1993, 
smo imeli učenci petega ra
zreda naravoslovni dan na 
temo Vinograd. Bili smo 
razdeljni v osem skupin. Na
ša skupina se je pogovarjala 
o vinski kulturi. 

Ugotovili smo, da imamo v 
ptujski vinski kleti ohranje
no najstarejše vino. Ohranje
no je iz leta 1917. Ugotovili 
smo, kako serviramo ra
zlična vina. Belo vino servi
ramo pri temperaturi 8°C, v 
prozornih kozarcih. Rdeče 
vino serviramo pri tempera
turi 12C v visokih, prozornih 
kozarcih. 

Ogledali smo si različna iz
brana vina in kozarce, v ka
terih serviramo vino. Sezna
nili smo se tudi s tem, kako 
se vino pokuša. Kakovostno 
vino prepoznamo po barvi, 
okusu in vonju. V kozarec 
nalijemo malo vina, ga rahlo 
premešamo, povonjamo in 
poskusimo. Pri kulturi vina 
je pomembna njegova kako
vost, ne pa količina popitega 
vina! 

Sonja Petrovič, 5.a 
OŠ Cirkulane 

^ £ J Č ^ A Ž U ^ ^ 

Negda so kiihali v lončenih 
piskrah f kriišni peči. Nutri so 
jih porinoli s fiirklami pa jih 
piistli na saki strani ogja na 
flešrti. 

Negda so v Leskofci jeli 
klojčevo žiipo, slivovo žiipo, 
ječmeno kašo, sirof kolač, 
krompirof kropeč pa tako. 

Ja bom napiso recept za 
klojčovo žiipo. 

Klojčovo žiipo so kiihali v 
lončenih piskrah. Prek noči so 
v vodi namočili fižolo. Klojce 
in fižolo so dali f pisker, da se 
skiiha. Te pa so malo posolili. 
Malo mele so zmešali z vodoj 
in mlekon, ka so dobli zatep 
te pa ga vlili f pisker pa pistili, 
ka je vrelo. Ko sadje grata 
mehko, je klojčeva žiipa kredi. 

Gnes prpravlajo take jedi 
poredko. Pa so ble dobre, vej
te! 

Edi Zavec, 8.r. 
OŠ Leskovec 

M O J A ^ ^ B A B I C A ^ ^ ^ 

Rodila se je davnega leta 
1922 v Goriških Brdih v števil
ni kmečki družini. Hodila je v 
italijansko osnovno šolo, 
knjižno slovenščino pa jo je 
učil njen mož. Leta 1951 se je 
z driižino naselila na Ptuju. Po 
moževi smrti se je preselila k 
nam, v našo družino. Vsa ta 
leta je ohranila svoje značilno 
goriško narečji, po katerem se 
takoj loči od vseh drugih ljudi, 
ki jih poznam. Opisal bom to, 
meni drago osebo. 

Njeno ime je Dora, mi otro
ci pa jo kličemo babica. Če
prav je že stara, ima še vedno 
pokončno, ponosno držo. Tu
di pri njej je starost narEdila 
svoje, a kljub zgubani koži od
seva njen obraz nežne poteze 
in milino. Nekoč lisičjerjavi 
lasje so že pri 20 letih, po 
vrnitvi iz taborišča, osiveli. Se 
vedno ima izrazito goste ko
draste lase in vedno urejeno 
pričesko, ki ji jo ureja moja 
mama. Njeno razpoloženje se 
zrcali v njenih zelenih očeh. 
Lahko so svetle, žareče ali pa 
temne in otožne. Kadar je ze
lo napeta se ji trese spodnja 
ustnica. Uporablja le kremo 
za obraz in še nikoli je nisem 
videl našminkane. Je srednje 
visoka, še kar okrogla, a ne 
debela. Doma nosi vedno tre
nerko, ko pa odide iz hiše, se 
vedno lepo obleče. Nekoč si je 
služila denar s šivanjem in 
verjetno od tu izvira njen iz
bran okus za izbiro materia
lov, barv in krojev oblek. Mo
ja sestra si rada izposodi 
kakšno njeno svileno bluzo, 
pa tudi njen plašč. Še vedno 
šiva za člane naše družine, še 
največ pa moji sestri. Objoku
je svoj stari pokvarjeni šivalni 
stroj saj se na novega elek
tronskega le steška privaja. 
Kadar sedi za šivalnim stro
jem z očali, ki ji tičijo na nosu, 
vsi v družini vemo, da je ne 
smemo motiti. Je zelo ne
strpna saj hoče vsako obleko 
zašiti v najkrajšem možnem 
času. Ker dela preko svojih 
moči, se zelo izčrpa, še poseb
no pa takrat trpijo njeni živci 
in poškodovana hrbtenica. Ko 
šiva, pogosto dolgo v noč ne 
more zaspati, ker razmišlja, 
kako bo najboljše izpeljala 
svoje delo. Je tudi izvrstna ku
harica. Te mojstrovine se je 
kot deklica učila pri svoji teti 
v gostišču v Krminu. Njena 
specialiteta je italijanska ku
hinja. Vsi naši znanci pa 
občudujejo njene potice in ja
bolčni zavitek. Vse v družini 
nas razvaja saj nam rade volje 
kuha po naročlu. Zelo srečna 
je, če vidi, da nam njena hra
na tekne, mi pa vemo, da jo je 
pripravila z ljubeznijo. Po ko
silu vedno nekaj ur počiva in 
bere časopis. Je vesele narave 
in ob posebnih priložnostih 
rada srkne kozarček dobrega 
vina. Uživa v igranju kart, v 
družinskem krogu tudi za de
nar in če drugače ne zmaguje, 
si pomaga tudi s "švinglan-
jem". Bojda sta nekoč z ded
kom plesala do ranih jutranjih 
ur. Oči se ji kar svetijo, ko 
nam pripoveduje o teh časih. 
Še vedno pa rada uživa v 
družbi veselih ljudi. Takrat, 
ko je njen pogled utrujen in 
umirjen, vemo, da ima težave 
z zdravjem. Zaradi prestanih 
muk v taborišču si že vse 
življenje zdravi živce. K temu 
pa se je pridružila še sladkor
na bolezen in visok krvni tlak. 
Rada ima otroke, svoje vnuke 
pa seveda najraje. Z nami 
preživlja počitice, vse prazni
ke in letovanja na morju. 
Skrbno varčuje prihranke, da 
nas lahko ob posebnih pro-
ložnostih obdaruje. 

Seveda tudi ona ni popolna 
in ima kakšno slabost. A teh 
je zelo malo. Smrčanja ponoči 

noče priznati. Če se ji kakšna 
stvar pokvari ali pa naredi 
kakšno neumnost, se pretvar
ja, kot da je z njenim "pod
strešjem" nekaj narobe. Nam 
otrokom so seveda te njene 
igre zelo všeč. K njej se za
tečemo takrat, ko potrebuje
mo njeno podporo v težavah 
in zagovor pred starši. V tem 
nas nikoli ne pusti na cedilu. 
Imamo jo radi, jo spoštujemo, 
čeprav naše besede ne povedo 
vsega tega. 

Vonj po pizzi, špagetih, ri
bah, potici, hazardiranje v ča
su počitnic, neprespana noč 
zaradi smrčanja v šotoru, tvoja 
večna prisotnost...- to si ti, 
moja babica. 

Primož Kolarič, 7.c 
OŠ Olga Meglic 

B I L A S E M V 
P A R I Z U 

Sodelovala sem v nagradni 
igri Chupa Chups. Bila sem iz
žrebana za potovanje v Pariz. 

V Pariz sem potovala z avto
busom. Pariz je zelo veliko 
mesto ob reki Seini. Po njej 
smo se zvečer vozili z ladjo. 
Občudovali smo osvetljene 
palače, cerkve in Eifflov stolp. 
Bila sem na Eifflovem stolpu. 
Tu je bU tudi DEDEK MRAZ 
s svojim spremstvom. V izlož
bah je bilo veliko lutk. Drugi 
dan smo šli v lepi park Di-
sneyland. Tu sem srečala Miki 
Miško, petra Pana, Plutona, 
Gusarja, Tika in Taka in dru
ge. Vozila sem se s skodelica
mi, pamikom, z vlakom in me-
trojem. 

Bilo je zelo lepo in rada bi 
še šla v Pariz. 

Kaja Rožanc, l.a 
OŠ Markovci 

N A Š A U Č I L N I C A 
V N O V I S O L I 

že l imo si novo šolo. V pe
tek, 13. 11. so postavljali te
meljni kamen. Imeli bomo 
svojo učilnico. Naša učilnica 
bo velika in lepa. V njej bo-1 
mo imeli spravljene stvari in j 
jih ne bo nihče razmetal. Na
redili si bomo kotičke, obesi
li bomo risbe, igrače in raz
ne izdelke. Učilnica bo do
volj velika za igro. Vse naše 
igrače bodo oživele. Veseli 
bomo, da se bomo lahko 
učili v novi učilnici. 

Komaj čakam, da se naše 
sanje uresničijo. 

Matevž Božičko 
OŠ Videm I 

Ž E L J E 

želimo si lepo učilnico. 
Želimo, da bi bila smo naša. 
Želimo, da je nihče ne bi 

razmetal. 
Želim si lepo urejene ko

tičke. 
Radi bi telovadili v telovad

nici. 
Radi bi se hranili v lepi je

dilnici. 
Želimo si urejena stranišča. 

Vsi si želimo lepo, moderno 
šolo. 

Učenci, B.r. 
OŠ Videm 

Z G O D O V I N S K I 
A M I V ^ _ _ _ _ 

Na Ptuju smo si ogledali 
zgodovinski arhiv. Najprej je 
bil tam dominikanski samo
stan. V njem so živeli Domi-
nikanci ali božji psi. Cesar, 
ki je vladal od leta 1780 do 
1790, je samostan ukinil. Le

ta 1928 pa je nastal tukaj 
Ferkov muzej. Zgodovinski 
arhiv je postal samostojen 
leta 1945. Najprej se je ime
noval mestni arhiv nato pa 
se preimenoval v zgodovin
ski arhiv. V njem hranijo ur
barje, razne rokopise, kroni
ke, listine, ki so napisane na 
obstoječih pregamentih ter 
potrjene z velikimi pečati. 
Imajo tudi novejša gradiva 
društev, sodišč, šol, bolnic in 
občin Ptuj ter Ormož. Ogle
dali smo si tudi skladišče 
knjig in listin. Police in vrata 
so narejena iz železa. Na 
koncu smo se poslovili od 
vodičke in odšli na ptujski 
grad. 

Stani Pišek, 6.r 
OŠ Boris Kidrič 

KIDRIČEVO 

I M A M O 
O B N O V L J E N O 
S O L O ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ 

Dolgo smo želeli, da bi 
imeli šolo obnovljeno. To 
smo dočakali lani. Prišli so 
delavci in začeli z deli. Dela
li so vsak dan dopoldan. 
Začeli so v učilnici male šo
le. Zato so učenci prvega, 
drugega razreda ter malo-
šolčki imelo pouk zjutraj. 
Učenci tretjega in četrtega 
razreda pa popoldan. Obna
vljali so vse razrede, stra
nišča, hodnike in stopnišča. 
Vsi smo komaj čakali, da bi 
z obnavljanje šole čim prej 
končali. Po obnovljenem pr
vem nadstropju, so začeli v 
prtljičju. Potem smo imeli 
pouk zgoraj. V šoli smo mo
rali biti pridni, saj je bilo 
vedno in povsod polno barve 
in pleskarjev. 

Ko so končali z deli, smo 
bili veseli. Vsi smo srečni, 
da imamo obnovljeno šolo. 
V njej se počutimo zelo pri
jetno. 

Suzana Pignar OŠ Sela 

Š O L A 
P O Z D R ^ L ^ N A ^ 

Bližal se je konec avgusta, 
s tem pa tudi konec naših 
počitnic. Vse bolj in bolj se 
nam je približeval čas naku
povanja knjig in drugih šol
skih potrebščin. 

Ko je prišel 1. september, 
smo se vsi odpravili proti 
šoli. Razveselil smo se po
gleda na našo staro, preno
vljeno šolo, katero bomo 
spet obiskovali. 

Pred šolo smo čakali pri
bližno dvajset minut, potem 
pa so odprii nova šolska vra
ta. Vstopih smo in si z začu
denjem ogledovali prelepo 
šolo. Ravnatelj nam je uka
zal počakati v šolski avli. 
Seznanil nas je s hišnim re
dom šole in posvaril nas je, 
da moramo biti pridni. Pove
dal je tudi, da nas bo v šolo 
vozil avtobus. 

Po ravnateljevem uvodu 
smo lahko odšli z razred
ničarko v razred, kjer nam je 
najprej razdelila bombone. 

Ko smo bombone pospra
vili, nam je predstavila nova 
s o š o l c a . Nato smo začeli pi
sati urnik in narekovati ra
zredničarki svoja imena in 
priimke ter rojstne podatke 
in naslove. 

Ko smo šli iz šole je lilo je 
kot iz škafa. 

Domov sem prišla mokra 
kot miš. 

Lea Kelenc, 7.a 
OŠ Gorišnica 
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Marlizz se predstavlja z novinf 
celovečernim programom 

Znan i ptujski magik, si
cer samostojni kul turni de 
lavec Marjan Lizzi-MAR-
L I Z Z se po letu dni p red
stavlja z novim celovečer
nim programom iluzij in 
rokohitrstva, s kater im sej 
bo ptujskemu občinstvu 
predstavil v četr tek, 28. in 
petek, 29. januar ja v ptuj 
skem gledališču — obe 
predstavi se bos ta pričeli 
ob 18. uri. Posamezni p r o 
gram traja okoli dve uri , v 
vsakem delu pa j e po 40 
zanimivih in nevsakdanjih 
točk. 

Marlizz je dobršen del 
programa dopolnil z novi
mi atraktivnimi točkami, 
med katerimi naj omen imo 
le skrivnostni kabinet vezi, 
ki je znan iz T V preds tave 
Jacka L e m o n a in Valterja 

Mathewa. Posebnost je tu
di točka s čudežno kocko, 
ki j o je predstavil Piere 
Brice v lanskole tnem novo
le tnem programu. Naj 

omen imo še neverjetno 
prebadanje ženske s sabljo, 
znane točke še bolj znane
ga TV čarovnika Davida 
Coperfielda, in druge. No-

Ena najbolj nenavadnih točk Je zagotovo skrivnostni kabinet vezi. 

vost Marlizzovega progra
ma so številne komične 
točke. 

Med številnimi visokimi 
nagradami in priznanji čaro
deja Marlizza naj omenimo 
predlansko Zlato medaljo na 
velikem mednarodnem pr
venstvu iluzij v Budimpešti 
ter lansko Prvo nagrado žiri
je na mednarodnem festivalu 
iluzij v Zagrebu, Sicer pa si 
velja njegov novi program 
zagotovo ogledati. Vstopni
ce bodo na voljo uro pred 
predstavo. Zanimivo pa je 
da bodo imeli otroci in upo
kojenci poseben 30 odstotni 
popust. OM 

V' finalu novega celovečernega programa Je oder skoraj prekrit z 
rožami. 

H v a l a b o g u , d a i m a m ^ ^ ^ t a i i l l i i 

Od junija lani že čakajo 
kupci in najemniki stanovanj 
v dveh vhodih novega bloka 
na Volkmerjevi cesti, da bi 
jim odpravili napake, ki jih 
je zagrešil izvajalec del, 
"plačala" pa Direkcija za go
spodarsko infrastrukturo 
ptujske občine. Direkcija si
cer priznava krivdo, na ra
čun slabo opravljenega dela 
podjetja GIDOS iz Lendave, 
vendar stanovalcem po pol 
leta opozarjanj, prošenj to 
kaj malo pomeni. 

V stanovanju za katerega 
kvadratni meter je bilo treba 
odšteti 1.700 nemških mark, 
lahko gledaš televizijo le 
oblečen v plašč. V drugem 
stanovanju so, ker teče voda 
iz zračnika, splesneli kuhin
jski elementi. Na oknih so 
špranje, skozi katere pošte
no piha, vrata so prekratka, 
nekatera po celi dolžini po
čena, poka parket, polomlje
ne so ploščice v eni od ko
palnic, voda tudi sicer teče v 
stanovanja, ker je izolacija 
narejena brez zaščitne folije, 
pokajo stropovi, zaradi vode 
odpada omet. V domofone 
je vgrajeno tudi odklepanje 
vhodnih vrat, pa so mizarji, 
ki so popravljali vrata nare
dili kratek stik, zdaj tudi 
zvonci na vratih posameznih 
stanovanj ne delajo več, mi
zarjev, ki so naredili napako 
pa od nikoder.. . 

Direkcija za gospodarsko 
infrastrukturo se krivde ne 
more otresti ne kot investi
tor in še manj kot prodajalec 
oziroma najemodajalec teh 
stanovanj. GIDOS iz Lenda
ve se izgovarja na podizva-

jalce, češ, da jih ni mogoče 
dobiti. Pa ne, da imajo res 
toliko dela v teh za gradbe
ništvo "suhih" časih? Kako 
je lahko investitor sploh 
prevzel takšen objekt in ga 
tudi plačal? 

Stanovalci so spisek vseh 
napak oddali 17. oktobra 
1992 in jih strnili v petanjst 
točk. Do danes je odgovor
nim uspelo popraviti napake 
le iz treh točk seznama. Na 
zadnjem sestanku prejšnji 
teden je predstavnik projek
tanta ogrevanja Projekte 
inženiring obljubil, da bodo 
opravili meritve v stanovan
jih, kjer še vedno centralna 
ne dela tako kot bi morala. 
Imenovali pa so tudi komisi
jo iz predstavnikov vseh pri
zadetih, ki bo v tem tednu 
naredila ponovno popis vseh 

napak v vseh stanovanjih. 
Kako bo potem? 

Napake so že doslej popra
vljali, pa največkrat enako 
slabo kot so objekt predali. 
Poleg tega pa so se "mojstri" 
najavili, stanovalci so jih 
čakali, njih pa od nikoder. 
Zdaj pravijo, da si za popra
vila ne nameravajo več vzeti 
dopusta, naj pridejo mojstri 
popoldan, ko so doma. 

Saj, gradbeniki niso apote-
karji, pravijo, ampak, da tam 
tam, kjer je predviden pri
ključek za telefon, priteče 
voda, je pa le preveč. Bodo 
stanovalci, lastniki in najem
niki morali čakati še nasled
njih šest mesecev, da bodo 
lahko končno bivali v stano
vanjih kakršna so kupili ozi
roma zanje plačujejo najem
nino? NaV 

P o S t e č a j u E l e k t p o k o v i n a p j a 
METALIC IZVAJA NJEGOV PROGRAM 

Slovensko—avstrgsko podjetje Fu in Bu, katerega 80 
odstotni lastnik je avstrijski partner, je v Ptuju ustanovi
lo podjetje Matalic. Kupilo je proizvodne prostore in 
upravno stavbo ptujskega Elektrovinarja ter prevzelo tu
di del njihovega proizvodnega programa s področja ener
getike, ekoloških naprav in investicijske opreme. 

To pa ja tudi vse, kar v nekdanjih prostorih tega podjet
ja sedaj delajo. Za vpeljavo novih programov potrebujejo 
še približno mesec in pol. Zaenkrat je redno ali pogodbe
no zaposlenih 10 delavcev, vendar direktorica Ana Fišer 
napoveduje, da jih bodo zaposlili še okoli štirideset. Pred
nost pri zaposlovanju bodo imeli nekdanji delavci Elek-
trokovinarja in delavci iz ptujske občine. Podjetje načrtuje 
tudi novo proizvodnjo, ki je še poslovna skrivnost. Delali 
naj bi za izvoz, programe pa sedaj pospešeno išče avstrij
ski del mešane firem Fi in Bii, ki ima sedež v Sveti Trojici 
v Slovenskih goricah. dlž 



12 ~~ PREJELI S M H 2$. JANUAR M M — T E D N I K 

O B V E Z N I C E - r e š i t e v a l i zaMedn i i i 
Demokratska straka je med 

drugim svojim delom po volit
vah obravnavala tudi vprašanje 
razpisa obveznic občine Ptuj, ki 
ge je napovedal izvršni svet, ki 
pa ga do danes Skupščina 
občine Ptuj ni obravnavala. Pri 
tem vprašanju so DEMOKRA
TI naleteli na celo vrsto odprtih 
vprašanj z dolgoročnimi posle
dicami, ki jih bodo čutili vsi 
občani Ptuja. 

Razpis obveznic med drugi
mi predpisi ureja Zakon o fi
nanciranju javne porabe, s 
svojimi spremembami in do
polnitvami. Gre za celovito 
področje financiranja javne 
porabe ter je torej zakonodaja 
na tem področju obširna in za
jema mnogo zakonov, od ti
stih, ki urejajo plačilo javnih 
dajatev, taks in davkov, kot ti
stih, ki urejajo same pristojno
sti državnih organov. 

Iz pregleda zakonodaje iz
haja, da zakonodaja predvide
va, za financiranje javne pora
be v občinah, prihodke iz dav
kov, taks in drugih dajatev do
ločenih z Zakonom o financi
ranju javne porabe in drugimi 
predpisi. Tu konkretno gre za 
vire, ki pripadajo občini iz na
slova davka od premoženja, 
davka na dediščine in darila, 
davka na dobitke od iger na 
srečo, upravnih in komunalnih 
taks, denarnih kazni, nadome
stila za uporabo stavbenega 
zemljišča ter drugih virov inr 
dela prihodkov repubike iz 
naslova dohodnine in davka 
na promet nepremičnin. Gre 

torej za celovit sistem izvirnih 
in izvedenih prihodkov obči
ne, k le tem pa je potrebno pri
šteti tudi dobiček javnih pod
jetij, ki jih ustanovi občina. 

Zakonodaja določa, da obči
ne odgovarjajo za svoje obvez
nosti z vsemi svojimi sredstvi, 
s katerimi lahko razpolagajo. 
Glede zadolževanja, velja, da 
se lahko občine za financiran
je nalog s področja javne po
rabe kratkoročno ali dolgo
ročno zadolžijo in sicer v okvi
ru skupnega obsega sredstev 
proračuna. Dolgoročno zadol
ževanje občin pa je mogoče le 
za financiranje dejavnosti go
spodarske infrastrukture na 
ravni občine. O takšni zadol
žitvi odloča skupščina občine. 
Občina mora o dolgoročni za
dolžitvi obvestiti repubiški 
upravni organ za financiranje. 

Iz takšne zakonodaje torej 
izhaja, da ob natančni defini
ciji financiranja gospodarske 
infrastrukture v občini izhaja, 
da gre za investicije v komu
nalne objekte in objekte za 
oskrbo z vodo ter sofinancira
nje investicij v lokalno poštno 
in cestno omrežje. 

Iz takšnih pravnih naslovov 
ptujsko vodstvo — Izvršni svet 
izhaja pri odločitvi, da razpiše 
obveznice občine Ptuj, s tem 
pa izhaja iz prakse približno 
10 občin v Republiki Sloveni
ji, ki so to že storile, pri tem 
pa naletele na nepremostljive 
probleme in težave, ki se ka
žejo predvsem v nezmožnosti 
zagotovitve sredstev za izpla

čevanje obveznic in anuitet 
oziroma dohodka, ki jih te ob
veznice prinašajo vsakokrat
nim imetnikom obveznic. Ob
veznica je namreč vrednostni 
papir, za katerega nakup se 
posameznik odloči za to, da 
mu prinaša dohodek. Nakup 
obveznic ne pomeni darila iz
dajatelja obveznic, ampak po
meni pravni posel, katerega 
namen je pridobivanje dobič
ka, ki ga obveznica prinaša. 
Na nek način bi lahko to pri
merjali z nakupom deviz, mo
goče tudi nepremičnin, prav 
gotovo pa z investiranjem de
narja posameznika v dobrino, 
ki ohranja vrednost in na njej 
pridobiva — jo povečuje, bolj 
kot denar. Pri nakupu obvez
nice gre torej izključno in 
predvsem za ekonomski inte
res vlagatelja. 

Ker pa je smisel nakupa ob
veznice ekonomski interes, to 
pomeni, da morajo tistemu, ki 
se odloči za nakup obveznic, 
biti dane tudi garancije, da bo 
dobil vrnjeno vplačano vred
nost obveznice, povečano za 
dohodek, ki ga ta obveznica 
prinaša. Iz tega torej sledi, da 
mora občina, ki obveznice raz
piše, biti tudi sposobna iz
plačati vrednost obveznic sku
paj z dohodki, ki jih obveznica 
prinaša. Ravno tukaj pa se ves 
sistem zalomi, saj zakonodaja 
določa, da oličina odgovarja 
za svoje obveznosti z vsemi 
svojimi sredstvi, s katerimi 
lahko razpolaga, ter da občina 
zagotavlja odplačevanje ob

veznosti iz dolgoročne zadol
žitve s celotnimi sredstvi javne 
porabe in celotnim premožen
jem občine. V primeru, da ob
veznosti iz naslova dolgoročne 
zadolžitve (izdaja obveznic je 
primer dolgoročne zadolžitve) 
presegajo finančne možnosti 
občine, ki se je zadolžila, lah
ko Državni zbor Republike 
Slovenije uvede zoper občino 
ukrepe, ki se nanašajo na raz
polaganje s sredstvi javne po
rabe občine. 

Pri izdaji obveznic občine 
Ptuj je torej potrebno izhajati 
iz dejstva, da to pomeni dol
goročno zadolževanje občine, 
ki bo morala v določenem ča
su te obveznosti, ki jih je spre
jela, tudi poravnati. Na tej 
točki pa nujno pridemo do 
vprašanja, ali je občina Ptuj to 
sposobna in ali nima znotraj 
proračuna dovolj velikih re
zerv v smislu zmanjševanja 
stroškov javne porabe in dr
žavne uprave ter ali nima že 
sedaj dovolj sredstev, ki bi jih 
lahko z racionalno porabo in 
zmanjševanjem stroškov že 
preusmerila ravno v investicije 
na področju komunalnih de
javnosti ter sofinanciranje in
vesticij v lokalno poštno in ce
stno omrežje. Pri tem se nuj
no pojavi tudi vprašanje ali ni 
znotraj poštnih organizacij tu
di dovolj sredstev, ki bi omo
gočale razvoj poštnega om
režja in preprečila zlorabo 
monopolnega položaja pošt
nih organizacij. 

Izkušnje občin, ki so razpi
sale obveznice so negativne, v 
Republiki Sloveniji pa je kon
kretno primer občine Trbov
lje, ki se je zaradi razpisa ob
veznic znašla dejansko v ste
čajnem postopku, to pa pome
ni, da nima več denarja niti za 
plače državnih uradnikov, uči
teljev, vzgojiteljev in drugih 
zaposlenih na področju javne
ga financiranja. To pomeni, 
da propade lokalna oblast, kar 
pomeni kolaps sistema ter 
prenehanja institucij države 
na lokalni ravni. Tega DEMO
KRATSKA STRANKA v Ptuju 
ne bo dopustila. 

Nadalje pa je mogoče gleda
ti na problem izdaje obveznic 
tudi z vidika bodoče ureditve 
lokalne samouprave, ki pred
videva mestno občina Ptuj ter 
več občin v okolici te mestne 
občine. Nova ureditev torej 
pomeni, da bi se z izdajo ob
veznic sedaj zadolžila občina 
Ptuj kot celota, ki bo po spre
jetju Zakona o lokalni samou
pravni prenehala obstajati, 
dolgovi pa bodo prešli na 
pravne naslednike, torej naj
verjetneje na mestno občino 
Ptuj, ki pa dolgov ne bo spo
sobna odplačati. Tudi to dej
stvo zmanjšuje vrednost pre
dloga o razpisu obveznic, saj 
bodočim vplačnikom obveznic 
ne daje nobene garancije, da 
bodo vplačan denar tudi dobi
li vrnjen. 

Glede na zgoraj navedeno 
DEMOKRATSKA STRANKA 
Ptuj Izvršnemu svetu SO Ptuj 

predlaga, da umakne svoj pre
dlog o razpisu obveznic ter 
razmisli o racionalnejšem tro
šenju proračunskega denarja 
ter izkoristi možnosti, ki so 
Izvršnemu svetu na razpolago 
v vprašanjih zmanjševanja dr
žavne uprave in v njej zaposle
nih delavcev ter s tem lastnih 
stroškov, do skrajnosti omeji 
drago opremljanje pisarn ter 
stroške raznih sprejemov ter 
nadalje izkoristi denar iz skla
da za nadomestila za uporabo 
stavbnih zemljišč ter denar iz 
naslova odškodninske rente, 
ki jo Dravske elektrarne 
plačujejo iz naslova škode, ki 
jo povzroča HE Formin. 

DEMOKRATSKA STRAN
KA je mnenja, da se gospo
darskim razmeram v občini 
Ptuj mora v prvi vrsti najprej 
prilagoditi država in njeni or
gani, le-ta mora zmanjšati svo
je stroške, ne pa da ob dej
stvu, da se mnogo delavcev 
nahaja na robu eksistenčnega 
minimuma ter dejstvu, da je 
občina Ptuj v lestvici števila 
brezposelnih nekje pri vrhu v 
državi, Občina Ptuj še za
dolžuje in na ta način prenaša, 
preko predpisov o obdavčanju 
breme nazaj, ravno na ljudi, ki 
se nahajajo v pomanjkanju in 
eksistenčni stiski. 

V Ptuju, dne 20.1.1993 
Demokratska stranka 

OBČINSKI ZBOR PTUJ 
Tomaž Neudauer dipl.iur. 

K r v o d a j a l c i 
NA DAN 12. 1. 1993 

Slavko Kovačič, Cirkovce 60/d, Cirkovce; Franc Sternad, Cirkov-
ce 72/a; Anton Jerič, Dragonja vas 1, Cirkovce; Andrej Korez, 
Sp.Jablane 51, Cirkovce; Franc Cafuta, Zg.Jablane 18, Cirkovce; 
Anton Frangež, Zg.Jablane 13, Cirkovce; Jerneja Bombek, U1.25 
maja 19, Ptuj; Marjan Hergan, Zg.Jablane 21, Cirkovce; Anton Ple-
teršek, Mihovce 20, Cirkovce; Stanko Lah, Pongerce 15, Cirkovce; 
Matevž Verhovšek, Lancova vas 89/b; Leon Petrovič, Zakl 3 , Po-
dlehnik; Zvonko Cesar, Zg.Jablane 36, Cirkovce; Marija Topolo
vec, Zg.Leskovec 11; Jože Kmetec , Ul.B.Kraigherja 18, Kidričevo; 
Anton Strmšek, Zg.Jablane 28, Cirkovce; Leopold Zabukovšek, 
Dragonja vas 2; Anton Golenko , Dragonja vas 2/b, Cirkovce; Franc 
Golob, Zg.Jablane 38/a, Cirkovce; Maks Beranič, Lovrenc 81/b; 
Franc Lah, Betnavska 129, Maribor; Andrej Smiljan, Rimska 
ploščad 8, Ptuj; Jože Teskač, Hajdoše 46; Branko Frangež, Cirkov
ce 69; Anton Valentan, Starošince 13, Cirkovce; Franc Gorjup, Ple-
terje 15/a, Cirkovce; Dani lo Beranič, PletErje 31/a, Cirkovce; 
Jožica Novoselnik, PletErje 72; Zvonko Jerič, Dragonja vas 1, Cir
kovce; Gabrijel Novoselnik, Pleterje 72, Lovrenc; Branko Ficjan, 
Podvinci 94, Ptuj; Franc Novak, Cirkovce 22; Miroslav Greifoner, 
Cirkovce 68/c, Cirkovce; Miran Fras, Cirkovce 68; Anton Lamber-
ger, C. ob ribniku 23; Vili Jurančič. C.zmage 25, Maribor; Franc 
Paj, Pongerce 4, Cirkovce; Franc Petek, Sp.Jablane 45, Cirkovce; 
Stanko Zaje, Mihovce 54/a, Cirkovce; Roman Ekart, Sp.Jablane 19; 
Milan Teskač, Prepelje 16, Starše; Srečko Baklan, Sp.Jablane 16, 
Cirkovce; Roman Podgoršek, Cirkovce 1/n; Branko Brglez, Sta
rošince 23, Cirkovce; Franc Pišek, Cirkovce 68/b; Franček Trčko, 
Šikole 3; Milan Munda, Pongerce 28/a, Cirkovce; Emil Veler , Cir
kovce 76; Vinko Baklan, Pongerce 3 , Cirkovce; Jure Novak, Cir
kovce 22; Martin Golenko , Sp.Jablane 10, Cirkovce; Ivan Lah, Mi
hovce 30; F/anc Kacijan, Stražgonjca 17, Pragersko. 

NA DAN 14. 1. 1993 
Branko Lupša, Gočova 65, Gradišče; Mirko Filipič, Sakušak 74, 

Juršinci; Sonja Weingartner, Sakušak 74, Juršinci; Jelica Divjak, 
Grlinci 10, Juršinci; Pavla Kolnik, Kukava 61, Juršinci; Janez 
Vrabl, Sakušak 82, Juršinci; Štefka Majcen, Zagorci 3, Juršinci; 
Franc Čeh, Juršinci 39; Terezija Perša, Zagorci 63/a, Juršinci; Er-
nest Zavernik, Grajena 28; Franc Žmauc, Dragovič 9, Juršinci; Ja
nez Miložič, K jezeru 18, Budina; Stanko Horvat, Zagojiči 14/d, 
Markovci; Alojz Perša, Zagorci 63/a, Juršinci; Rajko Dežman, 
Kraigherjeva 27, Ptuj; Franc Toš, Grlinci 37, Juršinci; Daniel Bec, 
Sakušak 24, Juršinci; Janko Berlak, Zagorci 62/b, Juršinci; Franc 
Pečuh, Zagorci 79, Juršinci; Vinko Brumen, Sakušak 75, Juršinci, 
Miran Duh , Kicar 137,Ptuj; Ana Zelenko, Zagorci 11, Juršinci; 
Mirko Filipič, Sakušak 74, Juršinci, Alojz Čeh, Dragovič 74; Zvonko 
Slodnjak, Zagorci 87, Juršinci; Kristina Slodnjak, Juršinci 39/a; 
Alojz Horvat, Juršinci 77; Ana Roškar, Zagorci 13, Juršinci; Marija 
Gornjec, Juršinci Ti; Nada Horvat, Juršinci 71; Stanko Horvat, 
Senčak 28, Juršinci; Roman Križnjak, Formin 39, Gorišnica; Bog
dan Koželj, Ul . 1. maja 9, Ptuj; Dušan Najvirt, Celestrina 11, Mari
bor; Milan Šoštarič, Sakušak 64 a, Juršinci; Darko Lukič, Make
donska 13, Maribor; Anton Plohi, Polenci 3, Polenšak; Silvester Ju-
ren, Kameničko Podgorje 75; Feliks Fekonja, Rjavci 33, Vitomarci; 
Slavko Lončarič, Brunšvik 38/c; Vinko Gorjup, Dragonja vas 12, 
Cirkovce; Ivan Zemljarič, Dornava 14; Zlatko Sprem, Šinkovica 
Saška 88; Darko Nerat , Selška c.40, Ptuj; Anton Vodošek, Starošin
ce 12, Cirkovce; Franc Čurin, Koroška 74, Maribor; Josip Mihin, 
Strmec, Srpnja 75; Ludvik Kokol, Dravska 10, Maribor; Stjepan 
Jarnjak, Bednja 64; Peter Zoreč , Kettejeva 13, Maribor; Albina 
Černivec, Kvedrova 5, Ptuj; Branko Lah, Žabjak 48/a; Ivan Jelen, 
Kraigherjeva 22, Ptuj; Štefan Breznik, Ul .Zofke Kukovič 55, Mari
bor; Robert š irec , Reševa 27, Ptuj; Franc Simonič, Gabernik 3, 
Juršinci, Benjamin Slanic, Mihe Zidanška 12, Maribor. 

Lorber jevo razumevan je zeml je 
Dr. Adolf Žižek se v svojem 

članku "Kozmična ekologija 
ni znanost povsem neutemel
jeno jezi na gospoda Vogrin-
ca. G. Vogrinec niti enkrat ni 
v podlistku trdil, da je koz
mična ekologija že znanost. 
Nestrpen odnos dr. Žižka do 
mejnih znanstvenih ved, mu 
ne štejem na čast in je blago 
rečeno nedemokratičen. Čudi 
me, da v naši družbi še obsta
jajo ljudje, ki verjamejo, da 
lahko od časopisov terjajo, kaj 
ti smejo objavljati in česa ne. 
^ Članek, ki je razburil dr, 
Žižka, je povzet po preroških 

delih Jakoba Lorberja, katere 
redno objavlja revija AURA. 
Če menite, da so te misli tako 
škodljive, zakaj jih potem ni 
prepovedal že republiški se
kretariat za tisk? 

Zato gospod doktor, ker so 
odgovorni ljudje spoznali, da 
je Vaš strah neutemeljen, 

Jakob Lorber je živel v letih 
1800-1864, Prijateljeval je z 
violinskim virtuozom Nicolom 
Paganinijem, Lorber predsta
vlja največje ime slovenskega 
preroškega slovstva. Njegovi 
naravoslovni spisi so zdaleč 
prekašali miselnosti tistega 

časa. V oddelku "Zemlja in 
Luna" je podal opis Zemlje, 
kot velikega bitja z dušo in te
lesom, Zemljine procese je ra
zložil, kot delovanje človeku 
podobnega organizma. Me
nim, da je pri tem uporabil 
pesniško svobodo za tisto, kar 
je videl. Opazil je namreč, da 
je Zemlja živo bitje. Naravo
slovci ter znanstveniki so do 
danes zanemarjali to predpo
stavko. Neskrben odnos do 
narave že občutimo na lastni 
koži, še bolj pa go bodo naši 
potomci. Zato je zadnji čas, 
da spremenimo našo misel

nost v zvezi z naravo in ji po
svetimo ustrezno skrb, 

V mesečni reviji AURA 
sem večkrat naletela na član
ke g, Vogrinca, Vedno so se 
mi zdeli razumljivi, logični in 
prepričljivi. Njegovo razume
vanje arhetipov Ptuja se mi 
zdi edinstveno. S tem se je v 
Sloveniji prvi ukvarjal g. Mar
ko Pogačnik, Nikjer v časopi
su nisem zasledila, da bi njega 
kdo obtoževal, da je škodljiv. 
Kaže, da je v naši naravi ne
strpnost do lastnih ljudi in nji
hovih misli. 

Učiteljica Vera 

O p le ta rs tvu 
v prejšnji številki Tednika 

(21. januarja 1993) je gospod 
Ignac Janžekovic objavil sesta
vek: "Nekaj o pletarstvu in vr-
bogojstvu, pletarski šoli, ple-
tarskemu tečaju in kmetijski 
šoli, o vrbi pri pletenju in v 
zdravilstvu." Prebral sem ga 
"na dušek", ker je vsebinsko 
bogat, informativen, poučen 
in vzpodbuden. Najbrž mi g. 
Ignac Janžekovič ne bo štel za 
zlo, če opozorim na tisti uvod
ni del sestavka, v katerem na
vaja nastanek organiziranega 
pletarstva na ptujskem ob
močju, in sicer:"... Na Ptuju bi 
se naj pričelo organizirano 
pletarstvo že po prvi svetovni 
vojni, ko so češki ujetniki v 
Strnišču pričeli s pletenjem 
vrbovih košar..." Želel bi do
polniti ta del samo s podatki 
iz publikacije dr. Vladimira 
Bračiča: "200 let osnovnega 
šolstva v krajevni skupnosti 
Cirkulane", ki je izšla leta 
1982. V tej publikaciji na stra
ni 61 med drugim navaja:"... V 
želji zagotoviti prebivalcem 
dopolnilni zaslužek v delovno 
neaktivnih zimskih mesecih, 
je Anton Ogorelec predlagal 
deželni vladi v Gradcu, da 
ustanovi v Cirkulanah (Sv. 

Barbari v Halozah) pletarski 
tečaj. Sam se je usposobil za 
pletarskega učitelja na Duna
ju. Leta 1905 je bil pletarski 
tečaj ustanovljen in še isto le
to po Ogorelčevem prizadeva
nju povišan v Državno učno 
delavnico za pletarstvo, edino 
na slovenskem Štajerskem, 
Ogorelec je uredil tudi prvi 
nasad žlahtne vrbe, Pletarska 
šola je obstajala v Cirkulanah 
do prve svetovne vojne, ko so 
jo preselili v begunsko tabo
rišče v Strnišče, po vojni pa v 
Ptuj." 

Anton Ogorelec je bil v Cir
kulanah (Sv. Barbari v Halo
zah) učitelj in od leta 1893 na-
dučitelj. Veliko je naredil za 
razvoj kulturnega in gospo
darskega življenja v tem delu 
Haloz, vendar bi kazalo o tem 
spregovoriti posebej, saj se 
ponuja ob 100 letnici kot na
ročeno. 

Da bi se na Ptuju razvila 
pletarska dejavnost, je pove
zano med drugim ali predv
sem z Mirkom Ogorelcem, si
nom Antona Ogorelca. 

Ni izključen nastanek orga
nizirane pletarske dejavnosti 
že veliko prej na ptujskem ob
močju. Franc Tetičkovič 

Spomenik 
Jožetu Lacku 
v spominskem parku 

v časnikih se je pojavilo več člankov, v kater ih 
se pisci sklicujejo na našo odločitev o prestavitvi 
spomenika Jože tu Lacku, 

Nismo se odzivali in nismo polemizirali , v 
pričakovanju poli t ične in s trokovne polemike — 
poli t ične v smislu ali smo ravnali prav ali ne , ker 
smo spomenik prestavili iz enega v drug ambient , 
s t rokovne v tem, ali je nova postavitev v okviru 
načr tovanega Spominskegaa pa rka estetsko do
volj p r e t eh t ana . 

Nobenega prispevka s tako vsebino ni bilo. 
Ptujčani smo bili p repros to obsojeni, da smo 

dali Lacka v smeti . 
Vsem nam je bilo osnovno vodilo — postaviti 

spomenik Jožetu Lacku - n a r o d n e m u heroju — 
tako, da se spomin nanj prevede v vrednoto . Pre
več dragocen je namreč , kul turni in svobodnjaški 
lik našega človeka, da bi smel služiti dnevni rabi . 

S tem pismom ne želim poseči v pr ihodnjo stro
kovno ali poli t ično razpravo o naši odločitvi; 
želim pa zavrniti vsak poskus označevanja vseh in 
vsakogar, ki smo sprejeli to odločitev. 

Ptuj , dne 18.1.1993 
PREDSEDNIK 

SKUPŠČINE OBČINE PTUJ 
Vojteh Rajher 
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KABATE K t U B POETOViO 

Najbol jša sezona doslej 
v tekmovalni sezoni 1992 so se najbo^ izkazali kadeti in^ 

kadetke, od katerih jih je kar šest nastopilo na svetovnem 
prvenstvu v Miscolcu. Usmeritev k posameznim nastopom 
(namesto k ekipnim), ki jo je lani začrtal trener Vogrinec, 
se je letos že obrestovala. KK Poetovio iz leta v leto (od leta i 
1989) dosega vedno boljše rezultate, kar je posledica dobre-' 
ga strokovnega dela trenerskega kadra. 

StarBjil člani KK Poetovio 

V KK Poetovio je v letu 
1992 treniralo 123 članov in 
članic. Treninge smo imeli šti
ri krat tedensko v OŠ dr. Lju-
devita Pivka in OŠ Breg. Čla
ne je vodil Silvester Vogrinec 
(3. dan), začetnike pa Aljoša 
Horvan (1. dan) in Andrej Ca-
futa (1. dan), ki je vodil tudi 
pionirsko karate sekcijo na 
OŠ Breg. 

Med kadeti se je letos naj
bolj izkazal Gorazd Grula, ki 
je postal prvi absolutni občin
ski prvak, saj je zmagal v obeh 
disciplinah — v borbah in ka-
tah (vezana tehnika). Na 
državnem prvenstvu polsred-
nje kategorije je zasedel 5. 
mesto, na odprtem prvenstvu 
Štajerske pa 10. Na svetovnem 
prvenstvu je med 103 tekmo
valci osvojil 26. mesto. Na tre
ningih je pokazal velik napre
dek in zavzetost, kakršnosmo 
vajeni gledati le v Stalloneje-
vih filmih o boksarju Rockyju. 

Lanskoletni favorit med ka
deti Borut Tement je letos po
pustil na treningih, a je vsee
no dosegel serijo izvrstnih re
zultatov. Na državnem prven
stvu je v lahki kategoriji znova 
osvojil 3. mesto, na odprtem 

prvenstvu Štajerske je bil os
mi, na občinskem četrti, na iz-
bornem turnirju za reprezen
tanco Slovenije v Podčetrtku 
pa je zablestel in osvojil 2. 
mesto. Prav tako se je i^azal 
v ekipnem nastopu za pokal 
Poetovio. Na svetovnem pr
venstvu je zasedel 51. mesto. 

Sebastijan Strmšek je prav 
tako eden najboljših kadetov v 
klubu. Na občinskem prven
stvu je bil drugi v katah in tre
tji v borbah. Na državnem pr
venstvu je v srednji kategoriji 
osvojil 5. mesto, na svetovnem 
pa med 108. tekmovalci 28. 

Med kadetkami je najbolj za-
blestela Lidija Cafiita, ki je že 
kot pionirka opozorila nase. Na 
svetovnem prvenstvu je osvojila 
izvrstno 9. mesto. Na občin
skem prvenstvu je bila prva v 
borbah in tretja v katah; na tur
nirju za Vinterjev memorial je 
osvojila 3. mesto, na pokalu 
Poetovio 4. mesto, na odprtem 
prvenstvu Slovenije za pionirje 
pa je bila deveta. 

Diana Alibabič je zaradi re
dne udeležbe na trenigih po
kazala velik napredek. Na ob
činskem prvenstvu je bila dru
ga v borbah in katah. Na Vin-

terjevm memorialu je zasedla 
5. mesto, na odprtem prven
stvu Slovenije pa je bila enaj
sta. Na svetovnem prvenstvu 
je zasedla 18. mesto. 

Simona Strmšek je na ob
činskem prvenstvu zmagala v 

katah, v borbah pa je bila tret
ja. Na pokalu Poetovio je za
sedla 4. mesto, na Vinterje-
vem turnirju 5. mesto, na od
prtem prvenstvu Slovenije je 
bila deseta, na svetovnem pr
venstvu pa je osvojila 16. me
sto. Simona je karateistka v 
vzponu, ki bo z več redne vad
be lahko posegla po najvišjih 
odličjih. 

Med člani je bil najboljši 
Andrej Cafuta. Na regijskem 
prvenstvu je bil šesti, na dr
žavnem je v polsrednji katego
riji zasedel 7. mesto, v abso
lutni pa deseto. Na odprtem 
prvenstvu Štajerske je bil de
seti. Čeprav je bila to za An
dreja suha sezona glede rezul
tatov, je zelo napredoval, saj 
je postal nosilec črnega pasu. 
Zelo se je izkazal kot kapetan 
v ekipnem nastopu za pokal 
Poetovio. 

Ogromen napredek so med 
člani pokazali Janez Cvetko, 
ki je bil drugi na občinskem 
prvenstvu v borbah, Tomaž Ši-
janec, ki je bil tretji na občin
skem prvenstvu v katah ter 
sedmi na odprtem prvenstvu 
Štajerske, in Branko Rodošek, 
ki je na odprtem prvenstvu 

Štajerske osvojil izvrstno 5. 
mesto. 

Med članicami se je v prvem 
delu leta najbolj izkazala Son
ja Žumer, ki je požela rezulta
te svojega trdega dela. Na po
kalu Poetovio je osvojila 1. 
mesto, na odprtem prvenstvu 
Štajerske je bila druga in na 
regijskem prvenstvu šesta. V 
drugem delu leta ji je zmanj
kalo motivacije; odstopila je 
od državnega prvenstva in 
prenehala trenirati. Velika 
škoda za ptujski karate, kajti 
forme, ki jo je Sonja imela, po 
daljšem premoru več ne bo 
mogla dohiteti. 

Članica Li^ana Vogrinec je 
karateistka v vzponu. Lani je 
bila občinska prvakinja, letos 
pa je na Vinterjevem memo
rialu osvojila 3. mesto. Prave 
priložnosti, da se dokaže, še 
ni imela. 

KK Poetovio je v drugi po
lovici leta doživel razcvet pio
nirskega karateja. Največ za
slug za to ima Andrej Cafuta, 
ki je prevzel pionirsko sekcijo 
na Bregu. Občinskega prven
stva se je npr. udeležilo kar 31 
pionirjev. Med začetniki je 1. 
mesto osvojil Ivan Stop^nik. 
Med pionirji — člani je bil 
prvi Boris Bušljeti, ki je na 
odprtem prvenstvu Slovenije 
za pionirje zased il 12. mesto. 
Dan\jan Meglic je bil na ob
činskem prvenstvu drugi, na 
odprtem prvenstvu Slovenije 
pa enajsti. 

Lanskoletni prvak in naj
boljši pionir Igor Surič je bil 
na občinskem prvenstvu tretji, 
na Vinterjevem memorialu 
sedmi, na svetovnem prven
stvu pa je zablestel in med 87. 
tekmovalci osvojil izvrstno 23. 
mesto. 

Ekipno smo nastopili na po
kalu Poetovio, na katerem 
smo med 7. klubi z dvema eki
pama zasedli 3. in 4. mesto. 

Organizirali smo IV. tradi
cionalni pokal Poetovio, kate
rega so se udeležili ugledni 
častni gostje z republiškega in 
občinskega nivoja. Pripravili 
smo več seminarjev aikida pod 
vodstvom mojstra te veščine 
S. Vogrinca. Zaradi velikega 
zanimanja načrtujemo za na
slednje leto ustanovitev aikido 
kluba Ptuj. Organizirali smo 
predavanje na temo Karate in 
mladi, ki smo ga imeli v domu < 
sv. Ožbalta. Izdali smo bilten j 
o 17-letni zgodovini ptujskega | 
karateja. i 

Izločili Gorenje, pričakovan poraz s Celjani 
Rokoraetaši Drave so prejš

njo sredo v povratneni tekmi 
osmine finala slovenskega po
kala v Ptuju igrali 20:20 z 
močno ekipo Gorenja iz Ve
lenja in se tako uvrstili v četrt-
finale, kjer se bodo v dveh 
tekmah v februarju pomerili z 
Italcom iz Dobove. 

Zaključek pokalne tekme je 
bil pred 400 gledalci izjemno 
razburljiv, saj je junak tekme, 
domači vratar Pintarič, šest 
sekund pred koncem ubranil 
strel gostov s šestih metrov in 
tako preprečil podaljške ali pa 
kazenske strele. 

D R A V A : P I V O V A R N A 
L A Š K O 1 2 : 2 0 ( 9 : 1 0 ) 

Sobotno prvenstveno sreča
nje Drave z najmočnejšo slo
vensko ekipo je v dvorano 
Center pritegnilo blizu 500 
gledalcev, ki so bili z igro do
mačinov v prvem polčasu iz
jemno zadovoljni. Gostje iz 
Celja so sicer polčas dobili z 
zadetkom prednosti, vendar bi 
po priložnostih lahko vodili 
tudi Ptujčani. Oslabljena Dra
va (brez poškodovanega Hru-
piča, ki je sedaj trener prvega 
moštva namesto Zvonka Pap-
ka, Hrnjadoviča in po hitri 
poškodbi Terbuca, zato pa s 
tremi vratarji — prvič z Or-
raožanora Gabercem) je do
bro izrabila odlične obrambe 
Pintariča, za vodstvo pa je bilo 
preveč zastreljanih priložno
sti. V drugem delu pa so Cel
jani z izjemno obrambo in 
agresivnostjo ustavili domači
ne, ki kar 18 minut niso uspeli 
premagati vratarja Straška. 
Tekmo so tako zasluženo in 

pričakovano dobili Celjani, 
domačini pa aplavz za odlično 
predstavo v prvem polčasu. 

DRAVA: Gaberc, Kramber-
ger, Novak 3, Terbuc, Sabo, 
A. Potočnjak 2, N. Potočnjak 
1, Vugrinec 4, Sagadin 2, Mi-
kulič, Matjašič, Pintarič. 

V prihodnjem kolu bodo 
Ptujčani gostovali v Kozini pri 
Andoru Jadranu, tekma pa bo 
v torek, saj bodo ta konec ted
na priprave državnih članskih 
in mladinskih reprezentanc. 

P O R A Z A T " 
D R U G O L I G A Š E V 

V vzhodni skupini druge 
moške lige so igralci Velike 
Nedelje z 20:23 v gosteh iz
gubili z Zaščito iz Zagorja, 
Ormož pa v Veliki Nedelji s 
13:18 s TKI Hrastnik. V vod
stvu je Krško pred Veliko 
Nedeljo, Ormož pa je osmi. 

1. kotar 
Poskus Alana Potočnjaka skozi čvrsto obrambo Celjanov v dru
gem polčasu. (Foto: I. kotar) 

KAJBOUŠA ŠPORTiilKA PTUJA ZA lETA mt 

Mirko Vindis in 
I f a r c f s a M i h e v c 

22. januarja so v ptujskem srednješolskem centru progla
sili najbo^še športnike ptujske občine za leto 92. Ti so 
uspešno nastopali na prvenstvih Slovenge, olimpyskih 
igrah, svetovnih in evropskih prvenstvih. Njihove rezultate 
je po določenih pravilih vrednotila žirya enajstih članov in 
izbrala tako: 

Najboljši športniki v letu 92: Mirko VIndIš, Atletski klub Ptuj (rav
nokar sprejema pokal), Filip Leščak, Judo klub Drava, Igor Ra-
kuša. Trap skeet sekcija, Damijan Petek, Judo klub Gorišnica, 
Marjan Jauk, Kolesarski klub Perutnina Ptuj In Alojz Trstenjak, 
občinska strelska zveza (žal se proglasitve nI udeležil). Vsi pro
glašeni športniki so tudi državni prvaki. 

Najboljša športnica Ptuja je 
šahistka Narcisa Mihevc, dru
ga na državnem prvenstvu in 
ena najuspešnejših igralk na 
šahovski olimpiadi. Najboljši 
športnik za leto 92 je Mirko 
Vindiš, državni prvak v malem 
maratonu in uspešen ude
leženec olimpijskih iger v Bar
celoni. Za njima so se pri de
kletih uverstile atletinji Tanja 
Rozman in Vanja Kotar, šahi
stka Anita Ličina, članica Ju
do kluba Gorišnica Smiljana 
Petek in strelka Majda Raušl. 
Pri moških je za drugega naj
boljšega v Ptuju bil proglašen 
judoist Judo kluba Drava Filip 
Leščak, sledijo mu Igor Ra-
kuša iz Trap skeet sekcije, Da
mijan Petek iz Judo kluba Go
rišnica, kolesar Marjan Jauk 
in strelec Alojz Trstenjak. 

Med ekipami je bila za naj
boljšo proglašena ekipa Na-
miznoteniškega kluba Ptuj 
pred Rokometnim klubom 
Drava in Odbojkarskim klu
bom Ozon pri ženskah, pri 
moških pa je prvo mesto osvo
jil Judo klub Drava Ptiy pred 
Šahovskim društvom Ptuj in 
Rokometnim klubom Drava 
Ptuj. Športna zveza Ptuj je po
delila tudi priznanja 16 najo-
betavnejšim mladim športni
kom, pokale najuspešnejšim 
šolskim športnim društvom in 
priznanja najaktivnejšim špor
tnim organizacijam ter posa
meznikom. 

Občina Ptuj je na prireditvi 
podelila Bloudkove značke za 
dolgoletno delo v športu, in si
cer 9 bronastih, 4 srebrne in 3 
zlate. Zlate so prejeli Judo 
klub Drava Ptuj, Andrej Gor-
še iz aktiva športnih pedago
gov na Srednješolskem centru 
in posmrtno šahist Milan 
Šeruga. 

V uvodnem delu prireditve 
je številne prisotne športnike 
in gledalce nagovoril Branko 
Resnik, predsednik ptujske 
Športne zveze, ki je med dru
gim spregovoril o ustanovitvi 
zavoda za šport v ptujski ob
čini in o načrtovanih večjih in
vesticijah v športu, to je poso
dobitev atletskega stadiona in 
nadgradnja dvorane Mladika. 
Prisotne je pozdravil tudi 
predsednik IS SO Ptuj Branko 
Brumen in pohvalil športne 
delavce in organizatorje tek
movanj, predvsem pa športni
ke, ki so v preteklem letu obo
gatili Ptuj in ga skozi svoje 
uspehe predstavili doma in v 
tujini. 

Gost večera je bil kapetan 
košarkarske reprezentance Slo
venije Peter Vilfan, sicer pa so 
prireditev popestrili s športno-
kultumim programom. 

Milena Zupanič 

V R A Z M I S L E K 

Športnikom in drugim 
gledalcem je zapela prizna
na umetnica Dunja Ounžer 
Spruk. V drugem nastopu je 
naša taka priljubljena so-
meščanka nenadoma prene
hala peti in, še takrat profe
sionalno s poklonom občin
stvu in nasmehom, zapusti
la oder. Zakaj? 

Nujbri številni prisotni 
športniki in "navadni" gle
dalci, ki so ob pomanjkanju 
sedišč postavali Sirom avle 
SŠC in se, tisti bo^ domači, 
povzpeli tudi na balkon tega 
prostora v prvem nadstrop
ju, njenega prezgodnjega 
odhoda niti opazili niso. 
Zato pa je onim v prvih 
vrstah, ki so zbrano sledili 
dognJaiyem na odru, pogna
lo kri nekoliko hitreje in — 
znašli so se v zadregi. Pa 
niso bili nič krivi. In krivi 
niso bili niti tisti od prizo
rišča oddaljeni stoječi go-
s^e. V avli SŠC je bil pač 
nemir kot običajno, saj je 
prostor vsak dan namenjen 
ravno temu: pogovoru dija
kov, šalam in zaupljivemu 
šušljanju. Stoje In v poUemi 
pa še bolj. Pač pa bi bilo 
morda v tem trenutku ume
stno razmisliti, ali je bila 
sicer odlična umetnica pri
merna gos^a za športno 
prireditev? AU drugače: ali 
sta bila občinstvo in am-
bient primerna za Dunjo 
Gunier Spruk? Zakaj vzifu-
diti ogorčenje pevke in nela
godnost občinstva? Zakaj ni 
organizator predvidel takš
nih '^malenkosti" v naprej? 

Zaplesala sta tudi plesal
ca plesne šole Fredi in na
stopilo je Folklorno društvo 
Lancova vas, zapel pa je tu
di Pti^ski nonet. Zdi se, da 
klepetanje in nemir prisot
nih nJih ni motil. Ali pa so 
vsega hudega ie navajeni? 

Edini pravi gost za ta 
večer in Dunji enakovreden, 
seveda na drugem področju, 
je bil Peter Vilfan, kapetan 
košarkarske reprezentance 
Slovenije. Sqj ne, da špor
tnikom ne bi privoščili tudi 
malo kulture, vendar siliti z 
njo'pa jih tudi ni potrebno. 
Morda pa bi bo^ prisluhnili 
še kakšnemu Vilfanu! 

M. Zupanič 

Š P O R T S E R V I S 

DAVORIN MUNDA 
P T U ) - S L O V E N S K I T R G I 

Pooblaščen "ROG" SERVIS 
• servis in montaža smuči 
• popravila dvokoles 
• napenjanje tenis loparjev 
• popravilo ribiške opreme 
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KOZMIČNA IKOiXKI i^A {13} - VOOBINEC SitVlSTim 

Sklepna tegeila za ekologijo v novi doM 
ZA KONEC FELJTONA SEM NAREDIL KRATEK PREGLED SKOZI TEMATIKO TISTEGA. KAR SEM 
STRNIL POD NASLOVOM »KOZMIČNA EKOLOGIJA«. SNOV SEM V GLAVNEM ČRPAL IZ MEJNIH 
ZNANSSTVNIH VED, V KATERIH VIDIM NOSILCE NOVIH ZNANSTVENIH, TEHNOLOŠKIH, 
DRUŽBENIH IN HUMANIH DOSEŽKOV ČLOVEŠKE VRSTE. 

Pri svojih meritvah in raz-
mišljenjih sem izhajal iz ra-
diestezije, astrologije, nume-
rologije, bioenergije, alter
nativne medicine in kozmo-
loškega pogleda na svet. 
Mejne znanstvene vede, ki 
so v srednjem veku veljale za 
čarovništvo, okultizem in mi
stiko, so v novejšem času 
rešile že mnoga življenja, 
nad katerimi je medicina 
obupala. Zato jih ne gre kar 
tako zavreči, še posebej, ker 
so nosilke novega svetovne
ga impulza, ki vodi k na
predku. 

Materialistična miselnost 
nas je s svojo znanostjo in 
tehnologijo pripeljala na rob 
propada (vojne, ropi, uboji, 
naravne katastrofe, one
snaženost, potresi, suše, po
plave, stanjšana plast ozona, 
idr.). Novi pogled na svet ali 
t.i. kozmološka paradigma, 
ki presega do sedaj veljavne 
meje materialističnega sveta, 
ruši naše omenjene predsta
ve, v katere smo se sami uje
li in vidi izhod iz slepe ulice. 
Pravi, da naj zaupamo v la
stne ustvarjalne sile, da ima
jo naša življenja globlji smi
sel in da moramo živeti v 
skladu z Vesoljem in njego
vimi silami. Za zdravo živ
ljenje je nujno vzpostaviti 
bioenergetsko ravnovesje, 
ob upoštevanju geopatološ-
kih sevanj Zemlje in koz-
mičnih žarčenj Vesolja. Ta
ko, kot si je človek podredil 
elektriko in atomsko energi
jo, si bo v prihodnosti poma
gal z bioenergijo, geološkimi 
silami in kozmično energijo. 
Pri tem bo moral spremeniti 
egocentrično miselnost, da 
ne bo znova padel v skušnja
vo in zlorabil nove sile za 
oblast nad drugimi. 

Z M A J E V E Č R T E 
IN ARHETIP 

«—. 
Evolucijsko gledano je člo

vek, zaradi porasta inteli-
TCnce, izgubil stik z naravo. 
Ce hočemo povrniti izgublje
no zdravje in doseči trajni 
mir, moramo vzpostaviti rav
novesje energij v sebi in jih 
povezati s silami narave. Za
to je ključnega pomena razu
mevanje energij okolja, v ka
terem živimo. 

Površina Zemlje je prepre
dena z omrežjem energet
skih tokov, za katere se je 
uveljavil kitajski izraz ZMA
JEVE ČRTE. Preko njih se 
v pokrajino in mesto steka 
kozmična energija. Zmajeve 
črte so različno dolge, in 
čeprav so ponavadi ravne, na 
daljše razdalje nekoliko viju
gajo. Če pogledamo omrežje 
ptujskih zmajevih črt, lahko 
ugotovimo, da mesto diha 
skozi štiri energetske centre, 
ki so neposredno povezani z 
ozvezdjem Tehtnice. Koz
mična energija, ki priteka iz 
omenjenega ozvezdja, se ka-
nalizira preko planeta Vene
re. Tehtnica in Venera raz
krivata arhetipski vzorec 
Ptuja, ki je zapisan že v me
stnem grbu. Skica horoskop-
skega znamenja Tehnice 
ustreza enakokrakemu križu 
v ptujskem grbu. Enako vel
ja za znamenje Venere; pod 
krogom je enakostranični 
križ, celotni simbol pa pona
zarja oznako za žensko in 
razkriva duha, ki vlada pla

netu. Tako dobimo ključ za 
razumevanje energetskega 
pravzorca Ptuja, ki nam raz
kriva, da mesto leži na sa
mem izvoru kozmične moči. 

Znamenje Venere in Teht
nice nam veliko povesta o 
značaju energije, ki se steka 
v mesto ter povezuje nevidni 
svet z vidnim. Venera simbo
lizira privlačnost vsega, kar 
doživljamo, kot lepo, dobro 
in prijetno. 

Takšni občutki so usklaje
ni z našo notranjostjo, ki je 
po naravi umirjena in v skla
du z kozmično zavestjo. 
Vpliv Tehnice prav tako de
luje na lepoto, urejen videz 
in pravlačnost mesta. Njena 
energija naredi kraj za pravi 
center srečevanja ljudi iz 
okolice. Njene sile priganja
jo človeka, da išče skladno
sti, ideale in globlje vredno
te, ki bi ga dopolnile in po
mirile. 

Za ohranitev ustvarjalnih 
sil mesta Ptuja je ključno ra
zumevanje arhetipa posa
meznih ulic in trgov. To po
meni dojemanje dveh raz
sežnosti — vidne in nevidne; 
dveh svetov — duhovnega in 
fizičnega. Mačehovski odnos 
do npr, Minoritskega trga se 
nam je že maščeval. Ta pri
vlačni trg je vse do 1945 kra
sil Marijin steber, ki je stal 
pred minoristko cerkvijo, da
našnjo pošto. Energetsko so
zvočje, ki je napolnjevalo ta 
del mesta, je danes povsem 
zamrlo. Trg je postal navad
no parkirišče za avtomobile 
in je energetsko mrtev. 

Podobno se dogaja z Mest
nim trgom. Odkar čakamo 
na vrnitev Florijanovega 
spomenika, se je energetska 
razsežnost trga skrčila na 
minimum. Ohranja jo samo 
še plastika Marije z detetom 
v naši kavami Evropa. Ele
mentarni pravzorec Mestne
ga trga je naslednji: Florijan 
je kot zaščitnik mesta pred 
požari povezan z elementom 
vode, Marija se kot Mati ve
že z zemljo. Dete pa z ele
mentom drevesa, ki simboli
zira razvoj in napredek. 
Zemlja daje podlago dreve
su, ki ga zaliva voda, da hi
treje raste. Na identičen vzo
rec kozmične trojnosti nale
timo tudi na Slovenskem 
trgu. 

Kakršen koli neveden ali 
neutemeljen poseg v jedro 
trga, lahko popolnoma uniči 
energetsko ravnovesje in v 
daljšem obdobju povzroči 
odmiranje mesta. 

Z E M L J I N E SILE 
zeml j a je prepredena z 

mrežo elektromagnetnih sil, 
ki lahko našemu psihofi
zičnemu počutju koristijo ali 
pa škodujejo. Te energije so 
odsev sevanja matere Zem
lje in kozmičnih sil, ki prite
kajo iz Vesolja na naš pla
net. Na mnogih mestih po 
svetu delujejo magnetne 
energije zemlje in vode moč
neje kot drugje. Zato so 
takšna mesta žc iz davnih 
časov veljala za sveta in 
čudodelna (Lurd, Medjugor-
je, Strunjan, Stonehengaeu, 
egipčanske piramide, ipd.). 

Geopatogena in škodljiva 
sevanja Zemlje se pojavljajo 
na sečiščih Hartmannove in 
Curryjeve mreže zemeljskih 
žarkov, na navpičnici pod

zemnih vodnih tokov, geo
loških nepravilnostih in mo
tenih območjih iz tehno
loških vzrokov. Če se človek 
dlje časa zadržuje, ali pa ce
lo spi, na takšnih mestih, bo 
zagotovo zbolel. Zaradi ne
zaznavnih vplivov geopato-
genega sevanja v telesu na
stane stres, ki čez čas pov
sem oslabi imunološki si
stem. Rešitev je v radieste-
zijski detekciji in v splošnih 
napotkih radiestezije, ki sem 
jih že podal v feljtonu. 

S sestavkom "Zemlja je ži
vo bitje", ki sem ga napisal 
na podlagi notranje besede 
Jakoba Lorberja (1800-
1864), sem hotel v bralcih 
prebuditi željo po drugač
nem pojmovanju našega pla
neta, kot smo ga vajeni iz fi
zikalno — mehanske vizije 
znanosti. Pri tem seveda ne 
gre za zamenjavo znanstve
nih dognanj z Lorberjevo vi
zijo organskega bitja, temveč 
za bolj odgovoren in čuten 
odnos do matere Zemlje. 

EKOLOGIJA 
P ^ ^ M E Z m ^ ^ 

Ohranjanje bioenergetskega 
ravnovesja pri človeku je 
osnova za dobro počutje in 
trajno zdravje. Dosežemo ga s 
pravilno prehrano, duhovno 
umirjenostjo in z ustreznim 
gibanjem. 

Za MENTALNO EKOLO
GIJO je vitalnega pomena, 
kakšne misli gojimo, kajti mi
sli lahko ubijajo (predvsem 
nas same). Vsaka misel ima 
svoje energetsko vrednost in 
valovno dolžino, ki jo na elek-
troencefalogramu (EEG) pre
beremo v hertzih. Napete, raz-
dražljive in alaramantne misli 
se gibajo v frekvenčnem spek
tru valov BETHA (13-30 Hz), 
ki povzročajo izločanje hor
mona stresa. Zaradi nako
pičenih stresnih energij v tele
su zbolimo za vrsto bolezni, ki 
nam skrajšajo življenje in po
gosto povzročajo smrt. 

Valovi ALFA (8-13 Hz) se 
pojavljajo v sproščenem stan
ju, med budnostjo in spanjem 
pri zaprtih očeh. Zanje je 
značilna popolna sproščenost 
ter mirno in skladno mišljen
je, ki povezuje um in telo. Va
lovi THETA (4-8 Hz) pa naj
pogosteje nastajajo med span
jem ali globoko meditacijo. 
To stanje je povezano s po
večano sposobnsotjo učenja, 
spomina, sanjarjenja in krea
tivnih idej. 

Kako doseči sproščena stan
ja zavesti? Z meditacijo, du
hovno uravnoteženostjo, z yo-
go, avtogeno sugestijo, rebir-
thingom, regresivno terapijo, 
mind napravami, s plesom, z 
gibanjem in številnimi drugimi 
tehnikami, ki so se uveljavile v 
alternativni medicini. 

Za TELESNO EKOLOGI
JO sta najpomembnejša dejav
nika gibanje in pravilna pre
hrana. S športi, sprehodom in 
vrtičkarstvom se človek lahko 
ukvarja celo življenje. Tisti pa, 
ki so onemogočeni v gibanju, 
bodo že samo s pravilno pre
hrano in meditacijo naredili 
dovolj za svoje zdravje. Naj
bolj idealna prehrana za člo
veka je vegetarjanstvo (z vse
mi oblikami). Znanstvene ra
ziskave so pokazale, da smo 
evolucijsko, kot vrsta, organ
sko tako napredovali, da smo 
po strukturi prebavnih orga
nov bolj podobni rastlinojed-
cem, kot mesojedcem. 

V O D N A R J E V A 
P O g A ^ ^ ^ ^ ^ 

Za drugo polovico 20. sto
letja je značilna pospešena 
rast duhovne zavesti, ki se je 
že odrazila v pretresljivih poli
tičnih spremembah (propad 
real-socializma). V 70. letih so 
se pojavila t.i. Nova religiozna 
gibanja, ki so se naslanjala na 
vzhodnjaška, judovsko-krščan-
ska in gnostična izročila. V 80. 
letih pa je nastala eksplozija 
t i . Kozmološke paradigme, 
bolj znane pod nazivom NEW 
AGE ali NOVA DOBA, ki 
sovpada z uveljavitvijo astro
loške VODNARJEVE DO
BE. 

Astrologi pravijo, da naš 
sonči sistem kroži okrog cen
tralnega sonca, ki je oddalje
no več svetlobnih let. Za en
kratno obkrožitev potrebuje 
okrog 26.000 let. To pot ime
nujemo ZODIAK in jo delimo 
v 12 znamenj. Da naš sončni 
sistem preteče enega od teh 
znamenj, potrebuje vsakokrat 
nekaj več kot 2.100 let. To 
razdobje imenujemo DOBA 
in ima značilnosti ustreznega 
zodiakovega znamenja. 

Splošno je priznano, da je 
sonce stopilo v znamenje bika 
v času bibličnega Adama, v 
znamenju ovna pa v času 
Abrahama. Ko je bilo rimsko 
cesarstvo na vrhuncu moči, je 
sonce vstopilo v znamenje 
RIB, ki sovpade z obdobjem 
krščanstva. V prvih stoletjih 
našega štetja so ribo na sploš
no uporabljali, kot simbol za 
krščanstvo. V delih Tertuliana 
naletimo na stavek: "Mi smo 
male ribe — v Kristusu, veliki 
ribi." Po večinskem mnenju 
arheologov je riba znamenje 
za Jezusa Kristusa. Riba se te
sno veže z elementom vode, 
zato je zadnjih 2000 let ta 
prvina igrala pomembno vlogo 
(npr, obred krsta z vodo) in se 
je izrazito razvijala plovba po 
rekah, jezerih in morjih. 

Konca in začetka teh astro
loških obdobij se prekrivata 
po več stoletij. Doba rib se je 
odvijala v znamenju krščan
stva, naslednja — VODNAR
JEVA DOBA pa je čas znano
sti in humanosti. Začela se je 
z ameriško revolucijo v 18. 
stoletju, industrijsko dobo ter 
naglim razvojem znanosti in 
tehnike. Leto 2000 je točka, 
na kateri si bosta znamenji rib 
in vodnarja enaki. Nostrada-
mus je v epistoli Henriku II. 
napovedal, da bo vodnarjeva 
doba zavladala človeštvu pri
bližno ob koncu tekočega lu
narnega ciklusa, torej okrog 
leta 2250. 

V vodnarjevi dobi bodo pre
sežena nasprotja med znano
stjo in religijo. Težnja po miru 
bo popeljala človeštvo do 
višjih stanj duhovne zavesti. 
Ukinjene bodo vse prostorske 
omejitve. Svet bo brez držav
nih meja. Ob vsem tem pa bo 
potrebno ohraniti previdnost, 
da se človeštvo zaradi teh 
"neomejenih prostosti" ne bi 
spozabilo ter zabredlo v mega-
lomanijo in željo po oblasti, 
Vodnarjevi dobi bo okrog leta 
4000 sledilo obdobje KOZO
ROGA, ki bo zaznamovano z 
vsem, kar ukinja čas. 

Ekologija Nove Dobe bo iz
hajala iz novih, revolucionar
nih spoznanj, ki bodo človeku 
pomagala da bo lažje izpolnje
val svoje dolžnosti, kot varuh 
našega prelepega planeta. 

V vriu 
V SADNEM VRTU prične, 

kot najzgodnejša sadna vrsta, 
vegetirati leska. Če se bo to
plo obdobje nadaljevalo, bodo 
leske že v nekaj dneh razcve
tele. Uspešna oplodnja leske 
je v tako zgodnjem, še zim
skem času tvegana, ker med 
samim cvetenjem lahko pride 
do nenadnega hladnega vala 
in cvetovi porarznejo. Takšno 
toplo vreme, kot je v letoš
njem januarju, pa je običajno 
spremljano z močnješim ve-
trovjem in če prav takrat cveti 
leska je lahko oplodnja mote
na, kar ima za psoledico slabo 
rodnost. 

Dobro obraščen In nezasončen 
grm laske daje obilen In vsako
letni pridelek 

Ne glede na vremenske pri
like, naj bo rez leske, glede na 
njen zgodnji pričetek vegeta
cije, opravljena še pred cve
tenjem. Leska je lahko vzgoje
na v obliki grma ali drevesa z 
nizkim deblom. V vsakem pri
meru mora biti krošnja dovolj 
prostorna in osvetljena, kajti 
le takšna se bo razrastla v raz
vejani kratki rodni les. Za le
sko je značilno, da se v gosti 
in zasenčeni krošnji ali grmu 
mladike v iskanju svetlobe 
razvijajo v dolge, v višino izte
gnjene neobraščene palice, ki 
lahko služijo samo še za fižo-
love prekle ali toporišča za 
kmetijsko orodje ne pa za 
kratki razvejani rodni les. Za 
vzgojno obliko leske se odlo
čamo že pri sajenju in vzgoji v 
prvem letu rasti. Leska v obli
ki grma je prirodnejša in daje 
večji preidelek, v obliki dreve
sa na nizkem ali srednje viso
kem deblu pa je lažja obdela
va in vsa ostala nega pod 
krošnjo kot pa pod grmom. 
Že pri mladem grmu ali dre
vesu krajšamo vodilne pogan
jke na dolžino, po katerih se 
bodo obraščale ogrodne veje. 
Leska je občutljiva na za-

senčitev in če mladi rastlini 
dopustimo, da se razraste v 
vrhovih bodo ogrodne veje, ki 
rastejo v senci, pri osnovi 
ostale trajno neobraščene. 

Izrežemo vse notranje veje, 
grmu pustimo le 3 do 5 enako
merno razporejenih ogrodnih 
vej, ki se naj zaljučujejo v obliki 
kotla. Pri drevesni obliki pa se 
leska najbolje formira v obliki 
piramidalne krošnje. Leska, 
zlasti mlajše rastline, razvija iz 
korenin številne koreninske 
izrastke. Ob zimski rezi jih izre
žemo pri osnovi na koreninah 
ali koreninskem vratu. 

V OKRASNEM VRTU opra
vljamo dela pri negi rastlin le 
če zemlja ni zmrzla. Skalnjak 
je običajno na prisojni, naj-
godnejši legi vrta, ki se na 
sončni strani hitro osuši in 
ogreje. Na njem imamo obi
čajno med drugimi posajene 
razne zgodnje čebulice kot so 
krokosi, zvončki, vresje, telohi 
in druge zgodnje cvetice. Med 
njimi se razvije nadležni kore
ninski plevel živice slaka, re-
gačice, plazeče zlatice, pirni-
ce, peteroprstnika in podobni, 
ki jih populimo še preden se 
prično razraščati in dokler še 
žlahtne okrasne rastline ne 
razcvetejo. 

V ZELENJAVNEM VRTU 
je koncem januarja najprimer
nejši čas za načrtovanje o pri
delovanju zelenjave. Ko pri
bližno določimo, katere vrtni
ne in koliko jih želimo pride
lati v določenem letnem času, 
pripravimo načrt razporeditve 
setve in saditve v vrtu. Pri raz
poreditvi vrtnin v vrtu upošte
vamo nekatere osnovne narav
ne zahteve posamezne vrtnine, 
saj so različno zahtevne glede 
gnojenja in rodovitnnosti zem
lje. Imajo različno rastno do
bo, pri biovrtnarjenju pa je še 
posebej pomembno poznavan
je odnosa sožitja ali celo iz
ključitve med posameznimi 
vrstami vrtnin. Rodovitnost 
zemlje je mogoče trajno ohra
niti le, če skrbimo za pravilno 
gnojenje vrta in menjavanje ali 
kolobarjenje z vrtninami. 

* * * 
Po biokoledarju je priporoč

ljivo sejati in saditi rastline, ki 
jih pridelujemo zaradi lista od 
26. do 29. januarja in 5. ter 6. 
februarja, zaradi plodov 30. in 
31. januarja, zaradi korenike 
29. in 30. januarja ter od 1. do 
3. februarja in rastline, ki jih 
sejemo ali sadimo zaradi cveta 
in zdravilna zelišče od 24. do 
26. januarja in od 3. do 5. fe
bruarja. 

Miran Glušič, ing. agr. 

P i t e . p r o f . I G l i A C J i l M Ž B K O V I Č 

Strupeni ploibvl Jeseni 
10. NAVADNA 
KRHLIKA 
(Rhamnus frangula) 

Ko se sprehajamo p o 
vlažnih krajih, lahko kjer
koli v Sloveniji na le t imo na 
navadno krhl iko. Neveliki 
listi so široki, na spodnji 
s trani imajo oči tno izbo
čene svetlejše žile. Znači l 
no za vrsto je , da popk i ni
majo krovnih lusk; drobce
ne , drug k d rugemu stisnje
ne listke ščitijo p r e d zim
skim mrazom samo kra tke 
rjave dlačice. 

Jeseni zorijo v pazduhah 
listov koščičasti plodovi. 
Najprej so rdeči , na to črni. 
G r e n e k okus ljudi odbija 
od tega, da bi j ih jedli . To 
bi tudi ne bilo priporočlji
vo, saj bi h i t ro nastopil i 
znaki zastrupi tve, b ruhan
je , bolečine v t r ebuhu in 
močna drisa. 

V veščih rokah je krhlika 
zdravilna. Zeliščarji spom
ladi nabirajo skorjo. Upo
rabljajo jo kot zanesljivo in 
energično odvajalo pri dol
gotra jnem zaprtju. Včasih 
so jo uporabljal i tudi za 
barvanje tkanin . 

Navadna krhlika 
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Osebna 
kronika 

Poroka - Ptuj: Roman Li-
ber, Drenovec 1 in Jagoda 
Kokot, Selci 4/a. 

Umrli so: Ignac Zelenik, 
Spuhlja 9, *1947 - +16. ja
nuarja 1993; Angela Mohor
ko, Ulica Šercerjeve brigade 
16, Ptuj, *1932 - +20. ja
nuarja 1993; Katarina Bez-
jak, Volkmerjeva cesta 10, 
Ptuj, *1915 - +20. januarja 
1993; Elizabeta Šegula, Po
trčeva cesta 2, Ptuj, *1915 -
+20. januarja 1993. 

Rodile so - čestitamo: Ma
rija Vaupotič-Gregorinčič, 
Mariborska 13/a, Ptuj - Gre
ga; Nežika Lorber, Stoperce 
1, Stoperce - Urško; Matejka 
Šilak, Kungota 58, Kidričevo 
- Samanto; Natalija Flac, 
Vuzmetinci 31, Miklavž -
dečka; Marija Korez, Zg. 
Sveča 14, Stoperce - dečka; 
Darinka Habjanič, Lancova 
vas 60, Videm - dečka; Olga 
Špindler, Brstje 30 - (popra
vek — objavljeno 20. 1. de-
khco), rodila je dečka; Mi-
mica Zalar, Vel. Brebrovnik 
3, Miklavž - Martino; Melita 
Krušič, Tržeč 10, Videm -
dečka; Jelka Sužnik, Lanco
va vas 95/a, Ptuj - Moniko; 
Lilijana Trunk, Zamušani 
15, Gorišnica - Matejo; Silva 
Šiško, Radomerje 23, Ljuto
mer - Blanko; Suzana Bom-
bek, Pavlovski Vrh 58/a, 
Ivanjkovci - Sonjo; Sonja 
Strauss, Stojnci 136/c, Mar
kovci - deklico; Branka Fif-
nja, Stanka Vraza 47, Ivanj
kovci - dečka; Marija Cvet
ko, Mala vas 8, Tomaž -
Gregorja in Romano. 

Kam med počitnicami 
• Za tiste, ki želijo preživeti 

počitnice športno, je pripravi
la ptujska Športna zveza pro
gram v dvorani Mladika, ki bo 
potekal od 1. do 5. februarja. 
Vodili ga bodo vaditelji in tre
nerji posameznih športnih or
ganizacij, in sicer nogomet 
Branko Krajnc in Dušan Hva
leč, namizni tenis Ivan Pšajd, 
judo Filip Leščak, tenis Bran
ko Komel in odbojko Brigita 
Godec. Organizirana rekreaci
ja oziroma vadba se bo ravna
la po naslednjem umiku: 

— ponedeljek ob 9.00 do 
10.30 namizni tenis, ob 10.30 
do 12.00 nogomet za četrte, 
pete in šeste razrede, ob 12.00 
do 13.30 nogomet za sedme in 
osme razrede. 

— torek ob 9.00 namizni te
nis, nato odbojka za učenke, 
za njo tenis. 

— sreda ob 9.00 judo, nato 
nogomet za četrte, pete in 
šeste razrede, za njo nogomet 
za sedme in osme razrede. 

— četrtek ob 9.00 judo, nato 
odbojka za učenke do 12.()0. 

— petek ob 10.30 nogomet 
za četrte, pete in šeste razre
de, ob 12.00 tenis. 

• Plavalni klub Ptuj organi
zira od 1. do 5. februarja pla
valni tečaj v ptujskih termah, 
ki bo vsak dan od 10. do 12, 
ure. Prijave sprejemajo v re
cepciji term v ponedeljek ob 
9.30. 

• Letos se lahko najmlajši 
naučijo jahanja. Jahali bodo 
vsak dan od 11. do 13. ure. 
Prijave sprejema Konjeniški 
klub Ptuj v ponedeljek ob 
10.30, informacije pa lahko 
dobite pri Alenki Gjurasek tu
di po telefonu 772-018. 

• Teniška šola Luka je pri
pravila posebno ugodne počit
niške igralne pakete in šolo 
tenisa na igriščih z umetno 
travo v Žabjaku. Učenci bodo 
imeli 20-odstotni popust, in
formirajo pa se lahko po tele
fonu 773-468. 

• Tenis pa lahko igrate tu
di v dvorani Goya centra v 
Hajdošah, kjer bo potekal 
med počitnicami tečaj in pri
prave za tekmovalce in tiste, 
ki bi želeli postati tekmovalci. 

McZ 

EKSPLODIRALA PEČ V TALUMU KIDRIČEVO 
v torek, 19. januarja ob 22. uri je v livarni Taluma v Kidričevem (delovna 

enota, v kateri proizvajajo rondelice) razneslo peč za žarenje rondelic, ki je 
do tedaj normalno delala že od leta 1986. Kriminalisti mariborske U N Z in 
strokovnjaki centra za kriminalistično-tehnične preiskave ministrstva za no
tranje zadeve so ugotovili, da je do eksplozije prišlo zaradi zaprtih zračnih 
loput na peči, ki bi morale biti v času delovanja peči odprte, da bi v peč pri
hajal zrak. Ugotovili so tudi, da je vzrok v napaki v krmilnem mehanizmu, 
ker peč po zaprtju vrat in vključitvi deluje avtomatizirano. Človeško napako 
zato izključujejo. Ob eksploziji tudi ni bil poškodovan noben delavec. 
Ocenjujejo, da je škode za več sto tisoč DEM. Tehnično vodstvo Taluma se 
je tudi že dogovorilo z Impolom v Slovenski Bistrici, da bodo del rondelic 
zarili pri njih. Tudi v Talumu bodo vključili dve starejši peči za žarenje, ta
ko nadaljujejo s proizvodnjo rondelic, ki jih pretežno izvažajo. FF 


